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استاندار قم خبرداد:

اختصاص اراضی ۴۸ هکتاری 
برای توسعه ۱۰ محله قدیمی 
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رئیس ستاد استهلال استان قم:

ماه مبارک رمضان ۳۰ روزه خواهد بود

دادستان قم هشدار داد؛

برخورد قضایی با مخلان امنیت عمومی 
در چهارشنبه آخر سال 

سلامت، امنیت و آرامش شهر و شهروندان خط قرمز دادستانی

1

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم خواستارشد:

استفاده از وسایل نقلیه عمومی برای زیارت قبور درپنجشنبه آخر سال

  

پایانی سال  ایام  با تدابیر صورت گرفته در  انتظامی استان قم گفت:  فرمانده 
وتعطیلات نوروز شاهد کاهش آمار سرقت خواهیم بود .سردار سید محمود میر 
فیضی اظهار داشت:  پیشگیری و مقابله با سرقت در همه ایام در دستور کار 
جدی پلیس استان است و این موضوع در تعطیلات نوروزی از اهمیت دو چندانی 
برخوردار است از این رو همه تلاش و تمهیدات خود را بکار بسته ایم تا بطور جد 
با این پدیده شوم مقابله و آمار وقوع را کاهش و کشفیات را افزایش دهیم. فرمانده 

شهردار قم گفت: از سال 94 تاکنون، 6 میلیون و 90 هزار اصله نهال، درخت 
و درختچه در شهر قم کاشته شده است. دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد در 
بوستان  دوم  فاز  اجرایی  عملیات  آغاز  و  درختکاری  جشن  برگزاری  حاشیه 
جنگلی مقداد، در گفت وگویی، با بیان ضرورت توجه به مساله توسعه فضای سبز 
و درختکاری اظهار داشت: بوستان مقداد، یکی از بوستان های جدید در شهر 
قم و در حدود 11 هکتار است و ازجمله بوستان هایی به شمار می آید که اکثراً 

فرمانده انتظامی استان قم :
در تعطیلات نوروزی شاهد کاهش آمار سرقت خواهیم بود 

شهردار قم:
هر سال 3۰ بوستان به بوستان های شهری اضافه می شود

84

دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: با افرادی که بخواهند 
و  آرامش  آسایش،  سلب  باعث  سال  آخر  چهارشنبه  در 
امنیت عمومی و همچنین موجب به خطر افتادن سلامت 

شهروندان شوند، قاطعانه برخورد می شود و متخلفان تا 
پایان تعطیلات نوروزی در بازداشت خواهند بود. 

حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب روز دوشنبه در 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم خبر داد؛

احداث 2500 متر شبكه خودنگهدار 
جهت تأمین روشنایی بلوار پیامبر اعظم )ص(

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم از احداث 2500 متر شبکه خودنگهدار 
جهت تأمین روشنایی بلوار پیامبر اعظم)ص( در ایام نیمه شعبان خبر داد.

مهندس یوسف صادقی با اشاره به اقدامات این شرکت در ایام نیمه شعبان گفت: نصب 
۱۸0 دستگاه پرژکتور در پارکینگ های اطراف مسجد مقدس جمکران، احداث 2500 متر 
شبکه خودنگهدار جهت تأمین روشنایی بلوار پیامبر اعظم )ص( و استقرار ۱۹ اکیپ خط 
گرم، سرد، فشار ضعیف و حوادث و همچنین  استقرار دو جرثقیل به همراه دو دستگاه 
ترانس جهت پشتیبانی از جمله این اقدامات است. وی همچنین 70مورد بازدید و سرویس 
پست های زمینی و هوایی  مسجد مقدس جمکران، تقویت قدرت دو ترانس  از 25 به ۱00 
کاوآ در میدان آل یاسین  و تقاطع بلوار پیامبر اعظم )ص( و بلوار حضرت خدیجه )س( و دپو 
کردن ۶ اصله پایه جهت پشتیبانی در اطراف مسجد مقدس جمکران را از دیگر اقدامات 
شرکت توزیع نیروی برق قم در ایام نیمه شعبان برشمرد. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
قم از راه اندازی چهار برج روشنایی در محدوده مسجد مقدس جمکران خبر داد و خاطرنشان 
اورژانس،  آتش نشانی،  صداوسیما،  سیار  واحدهای  برق  تأمین  ضمن  ایام  این  در  کرد: 
هلال احمر، همراه اول و سرویس های بهداشتی، ۱۱4 تابلو فیوز جهت برق رسانی به ۳۳0 
موکب مستقر در بلوار پیامبر اعظم )ص(  و اطراف مسجد مقدس نصب شد.  وی همچنین با 
اشاره به اقدامات فرهنگی شرکت توزیع نیروی برق قم در ایام نیمه شعبان، برپایی سه موکب 
با مشارکت صنعت آب و برق استان قم در عمود ۱2، ۶7 و ۱0۸ بلوار پیامبر اعظم )ص(، 
توزیع ۱0 هزار بسته فرهنگی با موضوع مهدویت و عفاف و حجاب و ترویج مدیریت مصرف 
آب و برق، اجرای برنامه گروه های همخوانی، تواشیح سطح کشوری و استانی در محل 
موکب، ارائه برنامه های  هنری و نمایشی با موضوع صرفه جویی آب و برق، برگزاری مسابقات 
فرهنگی با موضوعات مهدویت و صرفه جویی آب و برق و توزیع دو هزار کتاب داستان ویژه 

کودکان با موضوع صرفه جویی آب و برق را از جمله این اقدامات عنوان کرد.
 

 رئیس ستاد استهلال استان قم:

ماه مبارک رمضان ۳0 روزه خواهد بود
رئیس ستاد استهلال استان قم گفت: در روز چهارشنبه دوم فروردین ماه ۱402 ماه 
رمضان سال ۱444 با دوربین به صورت قطعی قابل مشاهده است و پیش بینی می شود ماه 
مبارک رمضان ۳0 روزه خواهد بود. حجت الاسلام مهدی سهرابی رئیس ستاد استهلال قم 
در دیدار با آیت الله سعیدی در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت اظهار کرد: نخستین 
روز ماه مبارک رمضان ماه با دوربین به صورت قطعی قابل رؤیت است. وی گفت: چهارشنبه 
دوم فروردین آخر ماه شعبان و پنجشنبه سوم فروردین اول ماه رمضان خواهد بود با این حال 
برای دیدن ماه با چشم غیر مسلح نیز گروه هایی به مناطق مساعد اعزام خواهند شد. وی 
افزود: از طرف دیگر روز 2۹ ماه مبارک رمضان در کل منطقه تا غرب آفریقا مقارنه شکل 
می گیرد ولی هلال تشکیل نمی شود بنابراین ماه مبارک رمضان ۳0 روزه خواهد بود. رئیس 
ستاد استهلال قم با بیان اینکه در روز ۳0 ماه مبارک رمضان هلال ماه بلند خواهد بود و به 
وضوح قابل رؤیت است، گفت: ماه رمضان در عربستان 2۹ روزه خواهد بود و اطراف خود ما 
هم کشورهای شرقی و غربی به متابعت از عربستان 2۹ روزه خواهند بود از این رو مردم باید 

با مبانی فقهی این موضوع آشنا شوند تا شبهه ای برایشان ایجاد نشود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

تقویت نظام مهندسی، موجب ارتقا کیفیت 
ساخت و سازها می شود

معاون هماهنگی امورعمرانی استانداری قم گفت: تقویت نظام مهندسی ساختمان، 
موجب ارتقا کیفیت ساخت و ساز و شهرسازی قم خواهد شد. ابراهیم معتمدی در جلسه 
هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم اظهار داشت: معتقدیم که هراندازه  
سازمان نظام مهندسی ساختمان تقویت شود در این شرایط وضعیت ساخت و سازها و نظارت 
بر احداث بناها و وضعیت شهرسازی در استان قم مطلوب تر خواهد بود. معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری قم بیان داشت: با  افزایش ساخت و سازها و اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن نباید کیفیت تحت الشعاع قرار گیرد که نظارت در زمینه استاندارد و کیفیت مصالح 
ساختمانی از جمله بتن و میلگرد باید با ایجاد سازوکارهای نظارتی تقویت شود و در طرح 
نهضت ملی مسکن باید این موارد مورد توجه باشد. معتمدی با بیان اینکه نقشه های اجرایی 
از اساس کار غلطی است که باید برای حل آن دستگاه های مسئول وارد میدان شوند افزود: 
در زمینه کمیسیون ماده صد نیز مشکلاتی وجود دارد که باید اصلاحات اساسی و تحول در 

نوع نگاه ها به این فرآیند داشته باشیم تا شاهد کاهش تخلفات ساختمانی در قم باشیم.

هدف از اعلام زود هنگام توافق مقدماتی ایران و آمریکا چیست؟

شكست اقتصاد از سیاست
درکاهش قیمت دلار

هدف ازاعلام زود هنگام توافق مقدماتی ایران و آمریکا چیست؟حسین امیر عبداللهیان وزیر 
امور خارجه جمهوری اسلامی  روزیکشنبه در مصاحبه ای زود هنگام از توافق مقدماتی ایران 
و آمریکا برای مبادله زندانیان خبرداد،خبری که خیلی زود از سوی ندپرایس سخنگوی وزارت 

امور خارجه آمریکا تکذیب شد.
براساس اطلاعاتی که پس از این مصاحبه از سوی شبکه العربیه منتشر شد قراراست آمریکا 

۱0 میلیارد دلار از دارایی های بلوکه شده ایران را آزاد و ایران نیز ۳ زندانی آمریکایی را آزاد کند.
پیش از این اعلام زود هنگام یک توافق آن هم بین ایران و آمریکا سابقه نداشته است اما 

براستی هدف وزیر امور خارجه از اعلام زود هنگام این توافق چیست؟
در یک ماه اخیر،مسئله مهم اقتصاد ایران،افزایش شدید قیمت دلار در بازار ایران بوده 
است،مسئله ای که سران سه قوه را بر آن داشت تا در جلسه ای فوری،اختیارات بانک مرکزی را 

افزایش دهند تا بتواند قیمت دلار را از افسار گسیختگی نجات دهد.
البته جزئیات زیادی از این افزایش اختیارات بانک مرکزی منتشر نشد و نقش موثری هم 
درکاهش قیمت دلار نداشت تا اینکه یک خبر مهم سیاسی انتشار یافت و آنهم توافق ایران و 

عربستان برای از سرگیری روابط دیپلماتیک پس از هفت سال بود.
البته پیش از انتشار این خبر)توافق ایران و عربستان(هم برخی مقامات به صورت تلویحی 
خبر از  حضور علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی در یک کشور خارجی برای حصول 
یک توافق دادند. انتشار زود هنگام دو توافق بین ایران و عربستان و ایران و آمریکا که باعث 
کاهش قیمت دلار در بازار ایران شده،نشان میدهد که مسئولان کشور هم به این نتیجه رسیده 
اند که افسار گسیختگی دلار آمریکا بیشتر ناشی از مسائل سیاسی و تنش های ایجاد شده 
بین ایران و آمریکا یا ایران و اسرائیل و ایران وعربستان و سایر بازیگران منطقه ای است تا مسائل 
اقتصادی! البته مسائل اقتصادی را در افزایش قیمت اسکناس آمریکایی به هیچ وجه نمی توان 
نادیده گرفت بگونه ای که بسیاری از مسئولان و نمایندگان خواسته یا ناخواسته بی مدیریتی 
برخی مسئولان اقتصادی،سیاست های ارزی،)مانند توزیع دلار در صرافی ها(وتحریم های 
اقتصادی را علت افزایش قیمت دلار میدانند اما نکته مهم در دوهفته اخیر،روی آوردن مسئولان 
به اعلام زود هنگام این توافقات است تا بتوانند از این مسیر،قیمت دلار را کاهش دهند و تقریبا 
موفق هم بوده اند. بنابراین،می توان انتظار داشت که در روزها و ماههای آینده هم مسئولان 
کشور به توافقات سیاسی بیش از تدابیر اقتصادی روی آورند تا موجب کاهش قیمت دلار 
شوند هرچند مردم میدانند متاسفانه همین امروز افزایش دلار تا ۶0 هزار تومان،اثر خود را بر 
قیمت کالاها گذاشته و با کاهش دلار حتی به 45 هزار تومان فعلی هم،نمی تواند باعث کاهش 
قیمت ها شود. با این وجود ورود سیاست مداران برعرصه بیش از مردان اقتصادی دولت را باید 
به فال نیک گرفت تا شاید موجبات کاهش فشار اقتصادی به مردم شوند چرا که روند فعلی نشان 
میدهد اقتصاد دربرابر سیاست برای کاهش قیمت دلار به تبع آن تمام کالاها و خدمات،شکست 

خورده است.
کارشناس مسائل سیاسی

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم :

مدارس قم در نوبت عصر روز سه شنبه 
غیرحضوری شد

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم از غیر حضوری شدن فعالیت مدارس نوبت عصر استان 
در روز سه شنبه خبر داد.

علیرضا رحیمی، در گفت وگویی اظهارداشت: به منظور حفظ سلامت و امنیت دانش آموزان 
و کادر آموزشی و در راستای پیشگیری از آسیب های اجتماعی ناشی از حوادث چهارشنبه آخر 
سال، آموزش و پرورش استان قم تمامی مدارس و آموزشگاه ها شامل، مهد کودک، مراکز پیش 
دبستانی و مدارس همه دوره های آموزشی در استان قم روز سه شنبه 2۳ / ۱2 / ۱40۱ در 

نوبت عصر تعطیل و غیر حضوری می باشد.
وی افزود: انتظار داریم معلمان عصرسه شنبه  فعالیت آموزشی خود را به طور جدی پیگیری 
کنند. رحیمی همچنین از والدین خواست بر حضور فرزندانشان در کلاس های درس مجازی 

نظارت کامل داشته باشند.
مدیر کل آموزش و پرورش استان افزود: مدارس استان تا پایان روز 2۸ اسفند طبق قوانین 
جاری کشور فعال خواهند بود. متأسفانه سال گذشته بیشترین آسیب ها در حوادث چهارشنبه 
آخر سال در استان قم متعلق به رده سنی ۱0 تا ۱5 سال بوده است و 7 نفر نیز جان خود را در 

اثر استفاده از مواد محترقه و آتش زا از دست دادند.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به اینکه 
تامین میوه با کیفیت بالا و قیمت مناسب برای عید نوروز 
هر ساله از دغدغه های مسوولین و مردم بوده است، تاکید 
کرد: در حال حاضر 20۱ تن پرتقال تامسون و ۱00 تن 
سیب قرمز با کیفیت بالا تامین کردیم اما قیمت گذاری ها 

انجام نشده است.
محمدرضا حاجی رضا در گفت وگویی اظهارداشت: با 
توجه به مسئولیت خطیر سازمان جهاد کشاورزی در زمینه 
تنظیم بازار و تأمین اقلام اساسی از حدود دو ماه گذشته 
برنامه ریزی های لازم را در این حوزه انجام دادیم. وی ادامه 
داد: مجموعه قرارگاه تنظیم بازار سازمان جهاد کشاورزی 
استان از اوایل بهمن ماه فعالیت جدی خود را آغاز کرده 
و در همین راستا تعامل خوبی با ستاد برگزاری ایام نیمه 

شعبان داشتیم.
نیازمندی  تامین  وظیفه ی  کرد:  تصریح  رضا  حاجی 
کالاهای اساسی از جمله مرغ، گوشت، برنج، شکر و آرد 
را برای ۳۳0 موکب مستقر در مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( 

برعهده داشتیم که به خوبی مدیریت شد  .
اتخاذ تدابیر لازم برای تامین و توزیع 

 کالاهای اساسی
وی بیان کرد: با توجه به افزایش حجم خریدهای مردم در 
ایام عید نوروز و ماه مبارک رمضان در حوزه تامین و توزیع 
اقلام اساسی)مرغ، گوشت قرمز، شکر و روغن( برنامه های 

لازم تدارک دیده شده است.
حاجی رضا تاکید کرد: تا امروز وضعیت ذخایر استان در 
وضعیت مناسبی است و سعی کردیم با توجه به ارتباطات و 
تعاملی که با اصناف داریم و رصد نیازمندی های استان، به 
این سمت حرکت کنیم که مردم دغدغه ای در حوزه تامین 

کالاهای اساسی نداشته باشند.
حاجی رضا به افزایش قیمت گوشت قرمز در ماه های 
اخیر اشاره کرد و گفت: با توجه به شرایط اقلیمی، بارندگی 
کم، افزایش قیمت دلار و قاچاق دام زنده شاهد کاهش دام 

سبک و به تبع افزایش قیمت آن باشیم. به همین جهت 
جهاد کشاورزی عرضه و توزیع گوشت منجمد را با هدف 

تنظیم بازار عملیاتی کرد.
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با بیان اینکه از 
اوایل دی ماه توزیع گوشت منجمد را در سطح استان آغاز 
کردیم و این روند تا پایان فروردین ماه ادامه خواهد داشت، 
عرضه  بازار  در  منجمد  گوشت  تن  امروز 270  تا  گفت: 

کردیم.
روزانه 40 تا ۵0 تن مرغ در استان تولید می شود 

حاجی رضا با اشاره به اینکه روزانه 40 تا 50 تن مرغ در 
استان تولید می شود، افزود: مرغ مورد نیاز استان 70 تا ۸0 
تن است به همین جهت بخشی از این نیاز از استان های 
همجوار تامین می شود؛ طی یک ماه گذشته عرضه مرغ 
منجمد را با قیمت 45 هزار تومان در سطح فروشگاه های 
های زنجیره ای داشتیم. و حدود 2500 تن مرغ منجمد 

ذخیره در استان داریم.
دغدغه ای در حوزه تامین تخم مرغ نداریم

داد:  ادامه  قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رییس 

در حوزه تولید تخم مرغ با تولید روزانه 400 تن تخم مرغ 
وضعیت استان مطلوب است این در حالی است که روزانه 
۱5 تا 20 تن نیاز استان است به همین جهت دغدغه ای در 

حوزه تامین تخم مرغ نداریم.
حاجی رضا با بیان اینکه رویکرد ما در جهاد کشاورزی 
همواره فراوانی اقلام اساسی در بازار بوده، یادآور شد: با 
توجه به رصد بازار، اقلام شکر و روغن وضعیت مطلوبی دارد 
بنابراین نیاز به مداخله در این زمینه نداریم، اما در شرایط 
مورد نیاز ذخایر خوبی در استان داریم که می توانیم عرضه 
کنیم. وی با بیان اینکه در کنار تامین و توزیع کالاهای 
اساسی، نظارت و بازرسی بر قیمت ها از دیگر برنامه های 
تنظیم بازار است، تصریح کرد: بین دستگاه هایی که در 
حوزه نظارت و بازرسی بر بازار فعالیت دارند ارتباط و هم 
افزایی خوبی در استان وجود دارد. و در نظر داریم که از 

ظرفیت های مردمی برای نظارت  بر بازار استفاده کنیم.
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به اینکه 
تامین میوه با کیفیت بالا و قیمت مناسب برای عید نوروز 
هر ساله از دغدغه های مسوولین و مردم بوده است، تاکید 
کرد: در حال حاضر 20۱ تن پرتقال تامسون و ۱00 تن 
سیب قرمز با کیفیت بالا تامین کردیم اما قیمت گذاری ها 

انجام نشده است.
برپایی غرفه های توزیع میوه از۲۵ اسفندماه

وی ادامه داد: با توجه به آسیب شناسی های انجام شده 
یکی از اقداماتی که امسال در راستای اقتصادی کردن 
خرید مردم انجام دادیم عرضه میوه با اوزان پایین است. در 
همین راستا سیب در جعبه های ۶ کیلوگرمی و پرتغال نیز با 

وزن ۶ تا ۹ کیلوگرم عرضه می شود.
حاجی رضا در پایان با بیان اینکه غرفه های مورد نیاز 
توزیع میوه مشخص شده است، اضافه کرد: ۱۳ غرفه با 
اولویت مناطق کم برخوردار و براساس تجربیات سال های 
گذشته مشخص شده و آمادگی داریم که از 25 اسفندماه 

توزیع میوه را در سطح استان آغاز کنیم.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

تامین میوه شب عید با قیمت و کیفیت مناسب

1

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور بلاروس:

کشور های مورد تحریم آمریکا  باید با همکاری
 این حربه را از بین ببرند

رهبر معظم انقلاب اسلامی یکی از اشتراکات ایران و بلاروس را تحریم های قلدرمابانه آمریکا و برخی 
کشــورهای غربی برشمردند و تاکید کردند: کشورهایی که مورد تحریم آمریکا قرار گرفته اند باید با 
همکاری یکدیگر و با تشکیل یک مجموعه مشترک، حربه تحریم را از بین ببرند و ما معتقدیم این 
کار شــدنی است. حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی عصر روز دوشنبه در دیدار آقای 
آلکساندر لوکاشنکو رئیس جمهور بلاروس و هیات همراه، ظرفیت همکاری های دو کشور را بسیار 
فراتر از سطح کنونی دانستند و تاکید کردند: باید با استفاده از روحیه و اراده ای که در دو طرف برای 
عملی کردن توافق ها وجود دارد، سطح روابط افزایش چشمگیری یابد. ایشان با اشاره به مشترکات 
2فراوان ایران و بلاروس، یکی از این اشتراکات را تحریم های قلدرمابانه آمریکا و برخی کشورهای غربی 

محمد شایگانی*

استاندار قم با بیان اینکه با پیگیری هایی که از دولت شد، 
طرح های  پشتیبانی  برای  پردیسان  هکتاری   4۸ اراضی 
بازآفرینی شهری اختصاص یافت، گفت: این اراضی برای 
10 محله قم ازجمله چهل اختران، دروازه ری، قبرستان 

است.   گرفته شده  نظر  در  غیره  و  مطهری  میدان  نو، 
سید محمدتقی شاهچراغی در دیدار مردمی و چهره به 
چهره با اهالی محله چهل اختران، با اشاره به تلاش های 
دستگاه های مختلف برای تعیین تکلیف و ساماندهی این 

سخنگوی کنگره شهدای روستای فردو قم از برگزاری اولین کنگره شهدای روستایی با 
عنوان"وصال" شهدا و امام زمان)عج"«در سال آینده خبر داد.

علی واحدی در»نشست خبری تشریح برنامه های اولین جشنواره کنگره روستایی 
شهدای فردو با عنوان"وصال" شهدا و امام زمان)عج"« که در سالن جلسات خبرگزاری 
حوزه برگزار شد، گفت: بعد از برگزاری ۳2 یادواره شهدا، تصمیم گرفته شد که اولین کنگره 

روستایی شهدا را با محوریت شهدای فردو برگزار کنیم.
وی با اشاره به اینکه کنگره در بخش های مختلف فرهنگی، اجتماعی، جهادی و ... برگزار 
می شود، ادامه داد: برنامه محفل وصال یکی از برنامه های فرهنگی بود که با محوریت 
شهدا و امام زمان )عج( در مسجد مقدس جمکران برگزار شد که بعد از آن تصمیم گرفته 

شد جشنواره هنری آن نیز برگزار شود.
دبیر جشنواره اظهار کرد: جشنواره وصال در قالب های فیلم، عکس، پادکست، مستند، 

داستان و رمان، شعر و نثر ادبی، موشن گرافی، کتاب نوشته، مقالات کوتاه و بلند، دل 
نوشته و نقاشی و در موضوعات امام زمان )عج(، شهدا، مهدویت، انتظار، شهادت و شهدای 

فردو برگزار می شود.
وی با اشاره به اینکه مهلت ارسال آثار تا پایان فروردین ماه ۱402 است، بیان کرد: علاقه 
مندان می توانند فایل، متن یا تصویر آثار خود را همراه بانام و نام خانوادگی به شماره 
0۹۱245۱۳۳۱0 و 0۹۳۳52۹۸۳۹2 و یا به آدرس بلوار شهید کریمی، خیابان نظام 

پزشکی، کوچه 7، پلاک 7، واحد سه ارسال کنند.
سخنگوی کنگره شهدای روستای فردو قم با اشاره به اینکه علاقه مندان می توانند 
جهت کسب اطلاعات بیشتر به کانال Fordoir در پیام رسان ایتا مراجعه کنند، اضافه کرد: 
جشنواره هم زمان با برگزاری کنگره شهدای فردو در اردیبهشت ۱402 برگزار می شود و به 

برگزیدگان جوایز نفیسی تقدیم می شود.
وی با اشاره به اینکه روستای فردو ۱25 شهید تقدیم انقلاب اسلامی کرده که نسبت به 
جمعیتی که این روستا دارد سرآمد است، اضافه کرد: این شهدا در مقاطع زمانی مختلف 
تقدیم انقلاب اسلامی شده است و شهید امنیت، شهید مدافع حرم، شهید موشکی، 

شهدای قبل از انقلاب از جمله شهدای روستای فردو هستند.
واحدی با بیان اینکه ۱۹ شهید دانش آموز، ۱۸ شهید دو برادر، یک شهید سه برادری، سه 
شهید تک پسر و ۹ سردار شهید از جمله شهدای روستای فردو هستند، ادامه داد: شهیدان 
جعفر حیدریان، محمد اویسی، الیاس فضل الهی، علیرضا محمدی، جواد احمدیان، 
پاکیزه، جعفری منش و غلامعلی محمدی، ۹ شهید سردار روستای فردو هستند. وی با 
اشاره به حضور سه شهید گمنام در این روستا اظهار کرد. روستا ۳5 رزمنده مقاومت نیز 
دارد. نیت شده است که به نیت ۱25 شهیدی که در روستای فردو وجود دارند ۱25 خدمت 

صورت بگیرد.

سخنگوی کنگره شهدای روستای فردو قم :

اولین جشنواره کنگره شهدای روستایی برگزار می شود

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

تامین میوه شب عید با قیمت و کیفیت مناسب
اتخاذ تدابیرلازم برای تامین و توزیع  کالاهای اساسی

روزانه 4۰ تا ۵۰ تن مرغ در استان تولید می شود 
دغدغه ای در حوزه تامین تخم مرغ نداریم

برپایی غرفه های توزیع میوه از2۵ اسفندماه
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آینده توافق
 ایران و عربستان

سری  یک  از  ناشی  عربستان  و  ایران  توافق  
تلاش ها و گفت و گو هایی است که از حدود دو سال 

و نیم پیش در عراق شروع شد و از طریق عمان نیز ابتکار عمل هایی انجام شد 
ولی با پیچیدگی هایی که در آن زمان وجود داشت نکات مختلف به دو کشور 
منتقل شد. امروز که به این نتیجه رسیده اند و شرایط جدیدی اتفاق افتاده 
است بیانگر چند نکته اساسی است؛ اولا به نظر می رسد عربستان بعد از یک 
دوره تجربیات ناموفق به نقطه بازنگری رسیده است. عربستان فکر می کرد 
می تواند با تک روی و به تحریک دیگران به جاهایی برسد. اهتمام جمهوری 
اسلامی ایران از ابتدا این بود که با وجود همه تنش ها نسبت به کشور های 
همسایه، سازگاری و همکاری داشته باشد. چون نکات اختلاف ما بیشتر 

سیاسی است و در ارتباط با سایر مسائل منطقه ای است.
امروز نه غرب و نه اروپا شرایط دو سال پیش را ندارند و نمی توانند به این کشور 
ها تحکم کنند. کشورهای خلیج فارس که در ساماندهی سیاسی در حوزه 
آمریکا محسوب می شدند امروز جداگانه نسبت به ایران، چین و حتی روسیه 
روابطی مستقل ایجاد کرده اند. در حوزه اقتصادی روابط این کشور ها با چین 
بسیار گسترده است و امکاناتی که چین می تواند در اختیار این کشور ها قرار 
بدهد بسیار وسیع است. وقتی تمام این نکات را در کنار هم قرار بدهیم متوجه 

می شویم فرصت های جدیدی ایجاد شده است.
طبیعی است که امروز هم بسیاری از کشور های عربی نسبت به این توافق 
ابراز خوشبینی کرده اند و آن را تایید کرده اندحتی شرایط برای ارتباطات 
عربستان در حوزه عربی و در حوزه ارتباطات بین المللی می تواند بهبود پیدا 
کند. ما در سال های گذشته شاهد بودیم که برخی از کشور های هم پیمان 
و هم راه عربستان در غرب هم نسبت به برایند جنگ فرسایشی در یمن ابراز 
نگرانی می کردند و آن را بی نتیجه و بلکه به ضرر کل منطقه می دیدند زیرا 
در منطقه ای که برای همه دنیا دارای اهیمت فوق العاده ای است و در ابعاد 
اقتصادی و استراتژیک و انرژی اگر چالش بوجود بیاید و ناامنی سرایت کند 
همه زیان خواهند دید از این رو تجربه جنگ یمن مرحله بسیار تلخی برای 
منطقه و بین الملل بود. عربستان سعی دارد بدون اینکه اعلام شکست کند 

مسیر برگشت آرامی را تجربه کند.
این توافق برای چینی ها یک مفهوم دارد و برای ایران و عربستان نیز مفاهیمی 
دیگر دارد ولی با این توافق یک سری منافع مشترک نیز ایجاد شد. پیام این 
توافق از خود توافق برای غرب مهم تر است. زورگویی و قدرت طلبی و تهدید 

نمی تواند نتیجه ای داشته باشد.
هر کدام از طرف ها منافع خود را می خواستند. چین رابطه اقتصادی با 
این منطقه را می خواهد و بسیار طبیعی است. ما هم می خواستیم این تنش 
تمام شود و آن هم طبیعی است. اینکه عربستان از حلقه آمریکا بیرون بیاید 
و وساطتت چین را بپذیرد کمی غیر طبیعی است که آن هم گویای تغییر در 
معادلات بین المللی است که شاهد آن هستیم و همه باور دارند که آمریکا وقتی 
درگیر بحران بزرگی مثل اوکراین شده و راه بازگشت ندارد، نمی تواند روی کشور 
های منطقه سرمایه گذاری کند و اهمیت کشور های منطقه برای آمریکا در 

اولویت نیست.
این توافق می تواند در حل بحران یمن موثر باشد و چالش های دیگر منطقه 
ای را کاهش بدهد یا از بین ببرد. گفت و گو و مذاکرات با واسطه انجام شده 
است. امروز چینی ها در این مورد فعالیت می کنند. تنش ها به شدت کاهش 
پیدا کرده است و باور قبلی در عربستان دیده نمی شود. مساله اصلی در این 
بحران عربستان بود. امروز نقطه اصلی در این مساله چگونگی حل اختلافات 
عربستان و امارات در این مسیر است. البته خواسته هایی از سوی یمن وجود 

دارد که با پایداری چشمگیر و نمونه ای خود را نشان داده است. 
بعید است توافق دستخوش اتفاقاتی شود و عربستان مجددا از ایران فاصله 
بگیرد این توافق از یک باور آمده است. اگر تنش های 7 یا ۸ سال گذشته و 
مساله یمن و مسائل لبنان و سوریه و… را ببینید متوجه می شوید که وضعیت 
به چه صورتی بود. تمام کشور های عربی سوریه را از اتحادیه عرب خارج 
کردند و خود آنها به سمت دیگر رفتند اما امروز پارلمان اتحادیه های عربی 
به سمت سوریه آمده و عربستان اولین اقدام را برای کمک به زلزله زدگان 
انجام داد و سپس وزیر امور خارجه اش به سوریه رفت. امارات پیش از همه 
کمک فرستاد و به بهانه زلزله ارتباطات را برقرار کرد. این روند اتفاقی تصادفی 
و احساساتی نیست. مساله بر اساس یک باور است و از این رو قضایا متفاوت 
است. به همین دلیل احتمال شکست توافق کم است به تمامی نقاطی که 
امروز رسیده اند طی دو سال گذشته پرداخته شده و تمام آنها مورد بحث و 

بررسی قرار گرفته است.
البته عربستان امروز زیر فشار زیادی قرار دارد از این رو وزیر امور خارجه این 
کشور روزیکشنبه اعلام کرد »ما با این توافق به این معنی عمل نمی کنیم که 
روی همه قضایا با ایران اتفاق داریم ولی در کل می توان گفت که توافقی جامع 
و مهم است و جز پایداری راهی ندارد و راه دومی وجود ندارد.« وقتی دو سال و 
نیم گفت و گو شده و ماه ها کار غیر علنی داشته اند و امروز به این شکل اعلام 
می شود، یعنی نکات کلیدی حل شده است. اختلاف نظر وجود دارد همه 
کشور ها با هم اختلاف نظر دارند در داخل کشور ها هم اختلاف نظر وجود 
دارد ولی این باور که باید با ایران به عنوان کشور بزرگ منطقه ای تعامل داشته 

باشیم در عربستان شکل گرفته و کاملا مشهود است.
بقیه کشور ها نیز عر بستان را به این مسیر نصیحت می کردند از جمله عمان 
که تجربه رابطه پایدار با ایران را همیشه داشت و به بقیه گوشزد می کرد. کویت 
هم رابطه ای بینابین داشت و جالب این است که همه این کشور ها در ساعت 
اول استقبال بسیار گسترده ای را از این خبر داشتند و نه تنها وزارت امور خارجه 
این کشور ها و مسئولینشان بلکه کارشناسانشان از این توافق استقبال کردند. 
من پیگیر تمامی این خبر ها و شبکه های رسمی این کشور ها هستم و می 
دیدیم که گفته می شد این توافق کاری جدی بود و منطقه را به سوی آرامش 
گسترده سوق می دهد و آینده را بهتر از گذشته می کند و حتی در بحران های 
فراگیر منطقه ای می تواند نجات دهنده باشد. امروز بحث مسائل غذایی در 
کشور های حوزه خلیج فارس مطرح است. غرب دیگر نمی تواند غذا را تامین 
کند چون برای خودش هم با مشکل تامین غذا روبرو است. روسیه و اوکراین 
به رغم تنش ها انبار بزرگ تامین مواد غذایی است و همین یک مساله مهم در 

چرخش نگاه سیاسی عربستان موثر و نقش آفرین بود.
کارشناس مسائل منطقه خاورمیانه

رئیس شورای بین المجالس در مجلس:

امنیت جهان مدیون فداکاری های 
شهید سلیمانی است

رئیس شورای بین المجالس در مجلس شورای اسلامی گفت: امنیت منطقه 
حامیان  دست  به  که  است  سلیمانی  شهید  فداکاری های  مدیون  جهان  و 

تروریست ها به شهادت رسید.
مجتبی رضاخواه روزدوشنبه  در یکصد و چهل و ششمین نشست اتحادیه 
جمهوری  تاکیدکرد:  سخنانی  در  بحرین  منامه  در  جهانی  المجالس  بین 
اسلامی ایران توانست نقش تعیین کننده ای در شکست تروریست های داعش 
داشته باشد و امروز در سرتاسر جهان افراد بی شماری امنیت خود را مدیون 
جانفشانی های افرادی مانند سردار قاسم سلیمانی هستند که توسط حامیان 

تروریست ها به شهادت رسید.
دیوار  ایجاد  بیگانه هراسی،  و  نژادی  تبعیض  که  حالی  در  افزود:  وی 
با استفاده  ایران همواره  را آسان می کند، جمهوری اسلامی  بین ملت ها 
و  صلح  توسعه  و  گرایی  چندجانبه  تقویت  برای  خود  خلاقانه  ابتکارات  از 
همکاری در مجامع بین المللی، آموزه های صلح آمیز اسلام را در سیاست 

خود گنجانده است.

اخبار

قالیباف دردیدار رئیس جمهور بلاروس :

شرایط بین المللی و منطقه ای 
برای توسعه روابط فراهم است 

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه شرایط بین المللی و منطقه ای برای توسعه روابط 
فراهم است، گفت: این موضوع از این جهت به اقدامات دوجانبه بستگی دارد، زیرا امروز همه 
ما نقش آمریکا را در اتفاقات جهانی می بینیم که چگونه تلاش دارد روند یکجانبه گرایی خود 

را توسعه دهد.
محمدباقر قالیباف عصر روز  دوشنبه دردیدار با الکساندر لوکاشنکو رئیس جمهور بلاروس  
اظهارداشت : شرایط بین المللی و منطقه ای برای توسعه روابط دو کشور آماده است و بدون 
شک این توسعه به چگونگی اراده میان دو کشور بستگی دارد. ما این اطمینان را داریم که 
دولت و مجلس ایران و بلاروس به دنبال توسعه روابط اقتصادی و تجاری دو کشور هستند و 

این سفر می تواند توسعه روابط در حوزه های مختلف را تسریع کند.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه با بیان اینکه شرایط بین المللی و منطقه ای برای 
توسعه روابط فراهم است، گفت: این موضوع از این جهت به اقدامات دوجانبه بستگی 
دارد، زیرا امروز همه ما نقش آمریکا را در اتفاقات جهانی می بینیم که چگونه تلاش دارد روند 

یکجانبه گرایی خود را توسعه دهد.
قالیباف همچنین با بیان اینکه امروز ناتو و غرب در مقابل کشور هایی که قصد زندگی 
مستقل دارند، ایستاده اند، گفت: در مقابل این اقدامات ما باید روابط اقتصادی، پولی و 
مالی و روابط حوزه حمل و نقل به ویژه در ارتباط با اوراسیا و همچنین همکاری های ترجیحی 
در بخش مبادلات و تسهیل کردن روابط میان تجار و حمل و نقل و برقراری روابط میان 
اندیشمندان در حوزه های مختلف را آنقدر توسعه دهیم که سرمایه گذاری صد میلیون دلار 

خود را به چند میلیارد دلار برسانیم و این ظرفیت در هر دو کشور وجود دارد.
وی در ادامه توسعه روابط میان پارلمان های دو کشور را ضروری دانست و افزود: گروه های 
دوستی پارلمانی ایران و بلاروس رفت و آمد خود را داشته اند لذا باید همکاری های خود را 

افزایش دهیم و در کنار آن نظارت و پیگیری برای اجرای توافقات داشته باشیم.
الکساندر لوکاشنکو نیز در این دیدار با بیان اینکه امروز به این ضرورت رسیده ایم که باید به 
توافقات قابل اجرا برسیم، یادآور شد: از این رو حجم تبادلات دوجانبه امروز به ۳ برابر افزایش 
یافته است که در این میان توسعه همکاری های اقتصادی و تجاری پایه توسعه هرگونه روابط 
دیگر است. البته حجم تبادلات صد میلیون دلاری همچون قطره ای در میان دریاست. رئیس 
جمهور بلاروس اظهار داشت: نکته مهم دیگر برای عبور از مشکلات ناشی از تحریم، ضرورت 
اتحاد و انسجام میان کشور های تحریم شده است که نبود این اتحاد امروز باعث ایجاد 

مشکلاتی شده است، اما از طرف بلاروس هیچ محدودیتی برای توسعه روابط وجود ندارد.
 

رییس سازمان بازرسی کل کشور:

قوه قضائیه به دنبال رفع مشكلات بخش 
خصوصی است

رییس سازمان بازرسی کل کشور با تاکید بر لزوم تامین امنیت سرمایه گذاری در کشور، 
گفت: قوه قضائیه به دنبال رفع مشکلات بخش خصوصی، صنایع و کارخانجات است.

ذبیح الله خدائیان عصر روز دوشنبه در نهمین همایش ملی مدیریت جهادی افزود: در شرع 
مقدس اسلام، ثروت محترم شمرده شده است، البته مشروط به اینکه از راه مشروع به دست 
آمده باشد. با این حال، همین دیدگاه نیز در کشور جا نیفتاده و نگاهی که به سرمایه دار وجود 

دارد اسلامی نیست.
وی بیان داشت: در معدود خصوصی سازی هایی که در کشور انجام شده، شاهدیم به 

اهلیت افراد توجه کافی نشده یا واگذاری ها به بخش خصوصی واقعی انجام نشده است.
خدائیان گفت: همین مسائل سبب شده تا شاهد کاهش توان بخش خصوصی وقعی در 

کشور باشیم و امید می رود در برنامه هفتم توسعه به این مهم توجه کافی مبذول شود.
وی همچنین از عدم توجه به توانمندسازی بخش خصوصی واقعی انتقاد کرد و ادامه داد: 
در بسیاری موارد شاهدیم با بروز مشکل یا مشکلاتی برای فعالیت بخش خصوصی، بلافاصله 
بانک ها، سازمان امور مالیاتی، دستگاه های خدمات رسان آب، برق، مخابرات و غیره به 
سراغ شان می روند تا اینکه در نهایت به وشکستگی می رسند. وی بر لزوم تامین امنیت 
سرمایه گذاری تاکید کرد و گفت: تاکید رییس قوه قضائیه نیز محترم شمرده شدن امضای 
دولت و حکومت، برخورد با مسوولان سوء استفاده کننده و حمایت از بخش خصوصی است.

 
 وزیر کشور:

فرهنگ ایثار باید به مولفه اساسی
 فرهنگ سازمانی تبدیل شود

وزیر کشور بر ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه تاکید کرد و گفت: این فرهنگ باید به 
مولفه اساسی فرهنگ سازمانی هم تبدیل شود.

وحیدی وزیر کشور روز دوشنبه در دیدار با جمعی از فرزندان شاهد شاغل در وزارت کشور 
افزود: فرزندان شهدا یادگاران مردان افتخارآفرینی هستند که مایه عزت و شکوه نظام مقدس 

جمهوری اسلامی و انقلاب عزیز شده اند.
وی ادامه داد: در حقانیت این نظام همین بس که چنین شهدایی را تقدیم کرده است.

وزیر کشور با بیان اینکه فرزندان شهدا مسئولیت بزرگی برای پیمودن این راه نورانی دارند، 
اضافه کرد: شهدا از همه ما انتظاراتی دارند که اگر فرهنگ ایثار در کشور ترویج شود، 
مشکلات زیادی کاهش خواهد یافت. وحیدی تاکید کرد: وزارت کشور همان جایی است که 
این فرهنگ باید دنبال شود و بیش از گذشته به عنوان یک مؤلفه اساسی در فرهنگ سازمانی 
قرار گیرد. وی خاطرنشان کرد: رسیدگی به امور ایثارگران و فرزندان شاهد، مختص حوزه 
ستادی نیست بلکه باید در تمامی واحدها و حتی بازنشستگان، این مسائل دنبال شود و برای 

آنها برنامه داشت.
وزیر کشور همچنین از برخی مطالب مطرح شده از سوی فرزندان شهدا همچون توجه به 
نظام رشد، طرح محرومیت زدایی از مناطق کم برخوردار، استفاده بیشتر از نظرات کارشناسی 

و تدوین منشور رهروی از شهدا استقبال و بر پیگیری آنها تاکید کرد.

:IPU عمویی در صد و چهل و ششمین اجلاس

باید قطعنامه مقابله با نفرت پراکنی
 علیه مسلمانان تصویب شود

رئیس گروه PUIC مجلس از ارائه قطعنامه هایی با موضوع مقابله با نفرت پراکنی اعلام 
حمایت کرد و خواستار اتخاذ مواضع مشترک میان کشورهای آسیایی و مسلمان برای تصویب 

قطعنامه شد.
ابوالفضل عمویی رئیس گروه PUIC مجلس شورای اسلامی ایران در نشست جانبی 
مجالس اسلامی و آسیایی در اجلاس یکصد و چهل و ششمین IPU در منامه، ظهر روز 
یکشنبه ٢١ اسفند ١٤٠١ شرکت نمود و در خصوص سو استفاده های رایج از مبحث آزادی 

بیان در راستای توهین به مقدسات اسلامی و دینی سخنرانی کرد.
رئیس گروه PUIC مجلس شورای اسلامی ایران افزود: یکی از چالش های مشترک میان 
کشورهای در حال توسعه، بحث سوءاستفاده از آزادی بیان در توهین به مقدسات دینی و 
اسلامی است و از این جهت گسترش اسلام هراسی در فضای غربی و توهین به رهبران 
از مسائل کشورهای مسلمان است. عمویی بیان کرد: نفرت پراکنی به عنوان موضوعی در 
جهت نقض آزادی بیان باید مورد توجه کشورهای عضو قرار گیرد و در اقدام مشترک برای 
حل این معضل اقدام شود. وی همچنین از پیشنهاد مجلس قطر و اندونزی برای ارائه 
قطعنامه هایی با موضوع مقابله با نفرت پراکنی اعلام حمایت کرد و خواستار اتخاذ مواضع 

مشترک میان کشورهای آسیایی و مسلمان برای تصویب قطعنامه شد.
 

در شورای  عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا؛

تصویب اصلاحات آیین نامه لایحه 
مولدسازی دارایی های دولت 

اعضای شورای  عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا اصلاحات آیین نامه اجرایی لایحه 
مولدسازی دارایی های دولت را پس از بحث و تبادل نظر تصویب کردند.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا یکشنبه شب به ریاست حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی، محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس شورای اسلامی و حجت الاسلام محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه و دیگر اعضا 

تشکیل جلسه داد.
در این جلسه اصلاحات آئین نامه اجرایی لایحه مولدسازی دارایی های دولت مطرح و پس 

از تبادل نظر به تصویب رسید.
موضوعاتی در خصوص نظارت و ضمانت های اجرایی، رقابت و شفافیت، نظامات مربوط 
به ترغیب دستگاه ها به مشارکت در امر مولدسازی و انطباق هر چه بیشتر احکام آئین نامه با 

ضوابط قانونی از محورهای اصلاح شده آئین نامه اجرایی مولدسازی دارایی های دولت بود.
بر اساس آئین نامه اصلاحی طرح مولدسازی، همه درآمدهای حاصل از اجرای طرح درباره 
اموال وزارتخانه های آموزش و پرورش، علوم، تحقیقات و فناوری و بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی صرفاً در همان وزارتخانه و در جهت طرح های توسعه ای آنها هزینه خواهد شد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی یکی از اشتراکات ایران و بلاروس را تحریم های 
قلدرمابانه آمریکا و برخی کشورهای غربی برشمردند و تاکید کردند: کشورهایی که 
مورد تحریم آمریکا قرار گرفته اند باید با همکاری یکدیگر و با تشکیل یک مجموعه 

مشترک، حربه تحریم را از بین ببرند و ما معتقدیم این کار شدنی است.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی عصر روز دوشنبه در دیدار آقای 
آلکساندر لوکاشنکو رئیس جمهور بلاروس و هیات همراه، ظرفیت همکاری های 
دو کشور را بسیار فراتر از سطح کنونی دانستند و تاکید کردند: باید با استفاده از 
روحیه و اراده ای که در دو طرف برای عملی کردن توافق ها وجود دارد، سطح روابط 

افزایش چشمگیری یابد.
ایشان با اشاره به مشترکات فراوان ایران و بلاروس، یکی از این اشتراکات را 
افزودند:  و  برشمردند  غربی  کشورهای  برخی  و  آمریکا  قلدرمابانه  تحریم های 
کشورهایی که مورد تحریم آمریکا قرار گرفته اند باید با همکاری یکدیگر و با تشکیل 
یک مجموعه مشترک، حربه تحریم را از بین ببرند و ما معتقدیم این کار شدنی 

است.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به تحریم های آمریکا برضد ایران، از ابتدای پیروزی 
انقلاب و وضع شدیدترین تحریم ها در دوازده سال گذشته خاطرنشان کردند: 
تحریم های شدید، ایران را متوجه توانایی ها و نیروهای درونی خود کرد و در همین 
مدت تحریم ها، زمینه پیشرفت های بسیاری برای ایران مهیا شد و کشور ما توانست 
در زمینه های مختلف از جمله »علم و فناوری«، »پزشکی و بیولوژیک«، »هوا-

فضا«، »هسته ای« و »نانو« به پیشرفت های شگفت آوری دست یابد.
حضرت آیت الله خامنه ای تاکید کردند: اگر کشورهایی که مورد تحریم آمریکا قرار 
گرفته اند از ظرفیت یکدیگر استفاده کامل کنند منافع آن برای همه طرفها، بسیار 

خواهد بود.
ایشان با یادآوری زمینه های همکاری ایران و بلاروس از جمله در »علم و فناوری«، 
»تجارت« و »فعالیت های سیاسی در مجامع بین المللی«، به موضوع خط عبور 
شمال به جنوب اشاره کردند و گفتند: راه اندازی خط عبور شمال به جنوب به نفع 
دو کشور و همچنین روسیه و منطقه است و باید هر دو طرف برای راه اندازی آن 

تلاش کنند. رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: توافق ها و حرف ها نباید در 
جلسات به پایان برسد بلکه باید با پیگیری ویژه و زمان بندی مشخص، به مرحله 
اجرا برسد. رهبر انقلاب اسلامی همچنین دنیای امروز را نیازمند معنویت دانستند 

و گفتند: معنویت می تواند عامل حرکت دهنده برای ملتها باشد.
در این دیدار که حجت الاسلام والمسلمین رئیسی رئیس جمهور نیز حضور 
داشت، آقای لوکاشنکو رئیس جمهور بلاروس با ابراز خرسندی فراوان از دیدار با 
رهبر انقلاب گفت: من به ایران آمده ام تا اطمینان خاطر بدهم که برای گشودن 
صفحه جدیدی در روابط دو کشور مصمم هستم و با همکاری و اراده رئیس جمهور 

ایران همه توافق ها را با پیگیری ویژه و زمان بندی مشخص، اجرایی خواهیم کرد.
رئیس جمهور بلاروس تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران در دوران تحریم ها به 
تجربیات و پیشرفت های شگفت آوری دست پیدا کرده است و ما معتقدیم که اگر 
از شرایط تحریم بدرستی استفاده شود، می تواند یک فرصت برای پیشرفت باشد، 

هدف من از سفر به ایران آشنایی نزدیک با دستاوردهای ایران است.
آقای لوکاشنکو در پایان سخنان خود این نکته را هم گفت که شرایط سخت 
کنونی بین المللی، دوستان واقعی و غیر واقعی را برای ما مشخص کرد و ما مصمم 

به همکاری ویژه با همراهان واقعی هستیم.

رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه تاکنون ۸2 هزار نفر مشمول عفو شده اند، گفت: از این 
تعداد، 22 هزار نفر عفوشدگانِ اغتشاشات هستند که یا محکومیت پیدا کرده بودند و یا 

قبل از محکومیت، عفو شدند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، امروز دوشنبه )22 اسفند( طی سخنانی 
در جلسه شورای عالی قوه قضائیه، پیشاپیش حلول ماه مبارک رمضان و سال نو را تبریک 
گفت و از همه همکاران و بخش های قضائی که در سال ۱40۱ در راستای خدمت به 

مردم، تلاش ها و زحمت های مضاعف انجام دادند، قدردانی به عمل آورد.
رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به آخرین آمار عفو اخیر، گفت: تاکنون ۸2 هزار نفر 
مشمول عفو شده اند که ممکن است این آمار افزایش یابد. از این میزان، 22 هزار نفر 
عفوشدگانِ اغتشاشات هستند که یا محکومیت پیدا کرده بودند و یا قبل از محکومیت، 
عفو شدند. البته تعداد قلیلی از این افراد در زندان بودند و اکثراً یا با قرار صادره در بیرون 

از زندان بودند و یا هنوز رسیدگی به پرونده آن ها تکمیل نشده بود.
رئیس دستگاه قضا افزود: از سایر محکومان، به غیر از اغتشاشات نیز، بالغ بر ۶0 هزار 
نفر، مورد عفو قرار گرفتند که از این میزان، 25 هزار نفر یا از زندان آزاد شده اند و یا حکمِ 
حبسِ قطعی شده آن ها مورد عفو قرار گرفت. همچنین احکام ۳4 هزار نفر نیز در نتیجه 

عفو اخیر، تقلیل یافت.
وی تاکید کرد: محکومان و متهمان جرم های خشن و همچنین سرقت شامل عفو 

نشدند.
تاکید برتامین و حفظ امنیت و آرامش مردم روزهای پایانی سال 

و تعطیلات پیش رو
به  پیش رو،  تعطیلات  و  سال  پایانی  روزهای  به  اشاره  با  ادامه  در  عدلیه  رئیس 
دادستان های سراسر کشور دستور داد با کمک ضابطین و سیستم اطلاعاتی و امنیتی و 

بسیج، به طور کامل امنیت و آرامش مردم را تأمین و حفظ کنند.
از  بخواهند  کسانی  است  ممکن  تجربه،  بر  بنا  همچنین  افزود:  قاضی القضات 
تعطیلات پیش رو سوءاستفاده کنند و احیاناً تعرضاتی را به منابع طبیعی داشته باشند 
و ساخت وسازهایی غیرمجاز را انجام دهند؛ در این قبیل موارد نیز مسئولان و مراجع 

ذیصلاح قضائی و همچنین سایر دستگاه های ذیربط، اقدامات پیشگیرانه لازم را ترتیب 
دهند.

رسیدگی به پرونده عناصر دستگیرشده در ماجرای مدارس  طولانی نشود
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه با اشاره به ماجراهایی که اخیراً برای 
برخی مدارس پیش آمد، گفت: ماجراهای اخیر برخی مدارس، متأسفانه یک اضطراب و 
دلهره را برای جمعیت زیادی از مردم بخصوص برای خانواده دانش آموزان پدید آورد؛ همه 
مسئولان و بخش های ذیربط از همان روزهای نخست تا این لحظه، تلاش کردند عوامل 

این مسئله را شناسایی کنند.
رئیس قوه قضائیه ادامه داد: قضات ذی صلاح و مسئول رسیدگی به پرونده عناصر 
دستگیرشده ماجرای فوق الذکر، با جدیت، سرعت، دقت و عادلانه به پرونده آن ها به 
میزان عمل و دخالت شان در این ماجرا رسیدگی کنند و اجازه ندهند رسیدگی به این 
پرونده ها طولانی شود؛ همچنین بر مبنای اجازه ای که قانون می دهد، نوع کار و انگیزه 

عاملان این ماجرا باید برای مردم تبیین شود.
زیادی  شایعات  فوق الذکر  ماجرای  خصوص  در  داشت:  بیان  قضا  دستگاه  رئیس 
مطرح است که برخی از آن ها واقعاً بی اساس هستند، اما بر دلهره ها می افزایند؛ بر 
همین اساس، باید از شایعه سازان، مدارک و مستندات مطالبه کرد و در آنجایی که در اثر 
شایعه سازی، برای مردم اضطراب ایجاد شده، باید برخورد متناسب قانونی با شایعه سازان 
صورت گیرد. رئیس عدلیه در ادامه با اشاره به در پیش بودن ماه مبارک رمضان، به 
مسئولان بخش های مختلف قضائی از جمله مرکز توسعه حل اختلاف توصیه کرد که 
زمینه مشارکت مردم در امور خیر و احسان از جمله آزادی زندانیان جرایم غیرعمد را بیش 

از پیش فراهم سازند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای تصریح کرد: همه ما مسئولان قضائی باید 
تلاش کنیم تا در سال ۱402 طعم شیرین عدالت را بیش از پیش بر مردم بچشانیم و به 
تکریم ارباب رجوع اهتمام مضاعف داشته باشیم و در کنار احکام متقن و مستدلی که 
صادر می کنیم، بر عمل و کلام و ادبیات خود در مواجهه با مراجعان توجه ویژه داشته 

باشیم.

رئیس قوه قضائیه خبر داد؛

تاکنون ۸2 هزار نفر مشمول عفو شده اند

مصیب نعیمی*

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور بلاروس:

کشور های مورد تحریم آمریکا باید با همکاری این حربه را از بین ببرند

فرمانده انتظامی کشور گفت: همه باید هم قسم شویم 
که مأموریت های ایام پایانی سال و نوروز را طوفانی، منظم 

و با برنامه و هوشمند اجرایی کنیم.
عمومی  شور  دوازدهمین  در  رادان  احمدرضا  سردار 
پیشگیری  پلیس  رؤسای  سراسری  همایش  دومین  و 
به خیری جزو  افزود: عاقبت  استان های سراسر کشور 
هدایایی است که خداوند متعال تقدیم به بندگان خوب 
می کند و فرصت این کسب توفیق در انتظامی به ویژه در 
کلانتری و پاسگاه ها مهیا است و پلیس پیشگیری باید در 

زمینه پیشگیری از سرقت ها در نوروز متمرکز شود.
وی با عرض خدا قوت به آحاد رؤسای پلیس پیشگیری 
در  فعال  پلیس  نیرو های  و  کشور  سراسر  استان های 
کلانتری و پاسگاه ها گفت: کلانتری و پاسگاه ها پیشانی 
انتظامی کشور هستند و همه باید تلاش کنیم که سرمایه 
اجتماعی را بالا ببریم؛ چرا که کلانتری و پاسگاه ها، نقاط و 
مراکزی هستند که می توانند ضمن افزایش عزت و اقتدار 

پلیس، محبت مردم و سرمایه اجتماعی را بالا ببرند.
فرمانده کل انتظامی کشور با طرح این سوال که سهم 

کلانتری و پاسگاه ها در جلب سرمایه اجتماعی چیست، 
افزود: کلانتری و پاسگاه ها می توانند در جلب محبت و 
سرمایه اجتماعی پلیس بسیار مؤثر واقع شوند و با توجه 
به ماهیت و مأموریت این نقاط انتظامی، ما می توانیم در 
مواجهه "هوشمند" با مردم به افزایش سرمایه اجتماعی 

برسیم.
پلیس توانمند مورد حمایت و تکریم مردم است

سردار رادان با بیان اینکه پلیس مقتدری که به موقع 
و  باهوش است مورد حمایت  و  توانمند  عمل می کند، 
و  هوشمند  پلیس  مردم  داد:  ادامه  است،  مردم  تکریم 
قانون  از  که  کسانی  طرفی  از  و  دارند  دوست  را  مقتدر 

تمکین می کنند نیز مورد حمایت پلیس هستند.
این مقام انتظامی در بخش دیگری از سخنان خود با 
تاکید بر لزوم ایفای نقش فعالانه برای پیشگیری از سرقت 
برای  بخش  اطمینان  راهکار های  بایستی  کرد:  عنوان 
پیشگیری از سرقت توسط پلیس پیشگیری فراجا ارائه 
و عملیاتی شود و در واقع با ایده هایی، چون ارتقا سطح 
ایمنی درب، قفل و … می توان به مقوله های پیشگیرانه 

عمل کرد.
استقرار دقیق گشت های انتظامی به منظور 

افزایش امنیت
فرمانده انتظامی کشور بر لزوم استقرار دقیق گشت های 
انتظامی در مکان و موقعیت های مناسب به منظور افزایش 
گشت های  استقرار  محل  کرد:  تصریح  و  تاکید  امنیت 
انتظامی بایستی با هدف خدمت به مردم، احساس امنیت 
و آرامش باشد و استقرار نمایشی گشت های انتظامی معنا 
ندارد. وی با اشاره به برنامه های متفاوت پلیس در نوروز 
امسال گفت: نوروز امسال؛ در بحث پیشگیری از سرقت ها 
به طور ویژه ای باید تمرکز کنیم، به طوری که سرقت را مهار 
و به کنترل درآوریم. رادان در بخش پایانی سخنان خود بر 
انجام صحیح، به موقع و هوشمند مأموریت ها تاکید کرد و 
گفت: در سه مؤلفه کسب رضایت خداوند، جلب رضایت 
مردم و تأمین امنیت و آرامش، سهم کلانتری و پاسگاه ها 
بسیار پررنگ است، بنابراین این مطالبه و انتظار وجود دارد 
که کلانتری و پاسگاه ها به ایفای نقش واقعی خود در ارائه 

خدمات انتظامی به مردم بکوشند.

فرمانده انتظامی کشور :
نوروز امسال به طور ویژه باید سرقت را مهار و کنترل کنیم

ظرفیت های  از  استفاده  بر  تأکید  با  رئیس جمهور 
جمهوری  با  روابط  تقویت  در  تسریع  برای  موجود 
در  تفاهم ها  یادداشت  امضای  گفت:  بلاروس 
حوزه های مختلف نشانگر عزم و اراده دو کشور برای 

توسعه همه جانبه روابط است.
ظهرروز  از  پیش  رئیسی  ابراهیم  سید  آیت الله 
)دوشنبه( به اتفاق الکساندر لوکاشنکو رئیس جمهور 
بلاروس نشست هیأت های عالی رتبه دو کشور را برگزار 

کردند.
رئیس جمهور در این نشست با ابراز رضایت از روند 
یادداشت  امضای  گفت:  کشور  دو  روابط  رشد  به  رو 
تفاهم ها در حوزه های مختلف نشانگر عزم و اراده دو 

کشور برای توسعه همه جانبه روابط است.
رئیسی در ادامه تعاملات ایران و بلاروس طی ۳0 
سال گذشته از زمان برقراری روابط دیپلماتیک میان 

از  بر استفاده  دو کشور را خوب و سازنده توصیف و 
روابط  تقویت  در  تسریع  برای  موجود  ظرفیت های 

فیمابین تاکید کرد.
ظرفیت  از  استفاده  همچنین  رئیس جمهور 
همکاری های  سازمان  نظیر  منطقه ای  پیمان های 
افزایش  در  را  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه  و  شانگهای 
مبادلات و مراودات اقتصادی میان دو کشور و دیگر 

کشورهای مستقل مؤثر دانست.
آیت الله رئیسی بر پیگیری اجرایی شدن توافقات میان 
ایران و بلاروس تا حصول نتیجه و ملموس شدن منافع 
اقتصادی آن برای ملت های دو کشور نیز تأکید کرد. 
الکساندر لوکاشنکو، رئیس جمهور بلاروس نیز در این 
نشست جمهوری اسلامی ایران را یکی از کشورهای 
پیشرفته در حوزه تمدنی و اقتصادی توصیف کرد و 
گفت: این سومین بار است که به ایران سفر می کنم و 

هر بار شاهد عزم و اراده بیشتر ملت ایران برای مقابله با 
فشارها و تحریم ها و همچنین حرکت در مسیر پیشرفت 
هستم. لوکانشکو در ادامه مواضع مشترک دو کشور 
قرار  اشاره  مورد  را  یکجانبه گرایی  با  مقابله  زمینه  در 
داد و خواستار تبادل بیشتر ظرفیت های دو کشور در 
حوزه های مختلف صنعتی، کشاورزی، حمل و نقل و 
فناوری شد. رئیس جمهور بلاروس همچنین با اشاره به 
کندی گسترش همکاری های اقتصادی میان ایران و 
بلاروس در سال های گذشته، از تسریع در توسعه روابط 

میان دو کشور در دولت آیت الله رئیسی تقدیر کرد.
این نشست نقشه راه همکاری های همه  پایان  در 
در حوزه های مختلف  و هفت سند همکاری  جانبه 
میان  فرهنگی  و  کشاورزی  نقل،  و  حمل  تجاری، 
جمهوری اسلامی ایران و بلاروس، در حضور رؤسای 

جمهور دو کشور به امضا رسید.

آیت الله رئیسی در نشست مشترک هیأت های عالی رتبه ایران و بلاروس:

تهران و مینسک برای توسعه همه جانبه روابط عزم و اراده دارند

مدیرکل دفتر امور انتخابات وزارت کشور با تاکید بر روشن شدن هر چه سریعتر اصلاح 
قانون انتخابات در مجلس شورای اسلامی، گفت: باید تا پایان اردیبهشت ماه ۱402 
تکلیف قانون انتخابات مشخص شود تا بعد از آن وارد فرایندها و تکمیل زیرساخت های 

فنی و الکترونیکی انتخابات شویم.
محسن اسلامی مدیرکل انتخابات وزارت کشور، در آیین اختتامیه نخستین همایش 
مشترک مسئولان آموزش استانداری ها و دفاتر نظارت سراسر  کشور انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی و ششمین دوره مجلس خبرگان رهبری که در محل جزیره 
خارگ در استان بوشهر برگزار شد؛ به تشریح برنامه ها و کارگروههای تخصصی شکل 

گرفته در همایش پرداخت.

وی افزود: نفس برگزاری همایش با هدف هم افزایی ظرفیت ها و شناخت هر 
چه بیشتر دو حوزه اجرا و نظارت در امر برگزاری انتخابات ۱402 بود و در این 
کامل  آمادگی  با  نظارت  دفاتر  و  استانداری  آموزشی  نمایندگان  همه  همایش 

مشارکت کردند.
وی با بیان اینکه وزارت کشور و شورای نگهبان دو رکن اصلی برگزاری انتخابات در 
کشور هستند؛ خاطر نشان کرد: اشتراک دیدگاه و همسوئی این دو نهاد می تواند 
نقش مهمی در برگزاری باشکوه انتخابات در کشور داشته باشد و برگزاری این گونه 
همایش های هم اندیشی و آموزشی به شکل گیری فضای تعامل بین اعضای این دو نهاد 

کمک می کند.

مدیرکل دفتر امور انتخابات وزارت کشور:

باید تا پایان اردیبهشت ماه ۱۴02 تكلیف قانون انتخابات مشخص شود 
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بررسی ها نشان می دهد؛

دارچین در بهبود یادگیری
 و حافظه موثر است

نتایج یک مطالعه نشان می دهد که دارچین ممکن است بر یادگیری و حافظه 
تأثیر مثبت بگذارد، اما تحقیقات بیشتری در این زمینه لازم است.

به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیکال نیوز، محققان در این مطالعه به بررسی 
40 مطالعه در مورد چگونگی تأثیر دارچین بر عملکرد شناختی پرداختند.

آنها دریافتند که مصرف دارچین ممکن است یادگیری و حافظه را بهبود بخشد.
مطالعات نشان می دهد که دارچین دارای فواید شناختی و خواص ضد التهابی، 

ضد سرطانی و تعدیل کننده سیستم ایمنی است.
برخی تحقیقات نشان می دهد که دارچین به طور بالقوه دارای اثرات محافظت 

کننده عصبی، از جمله در برابر بیماری آلزایمر است.
به عنوان مثال، ترکیبی در دارچین موسوم به سینامالدئید وجود دارد که از تجمع 
پلاک های آمیلوئید بتا در مغز جلوگیری می کند که یکی از نشانه های کلیدی 

آلزایمر است.
بر عملکرد  اثرات دارچین  بررسی  به  متاآنالیز 40 مطالعه،  با  اخیراً محققان 

شناختی پرداختند.
آنها دریافتند که دارچین به طور قابل توجهی عملکرد شناختی را که در قالب 

یادگیری و حافظه توصیف می شود، بهبود می بخشد.
برای شروع، محققان مطالعات مربوط به عصاره یا پودر دارچین را تجزیه و تحلیل 

کردند.
در یک مطالعه بالینی، محققان دریافتند که جویدن آدامس دارچین به مدت 
40 روز بر حافظه نوجوانان تأثیر مثبت دارد. با این حال، مطالعه بالینی دیگر، هیچ 

تغییر قابل توجهی در حافظه هنگام مصرف خوراکی گزارش نکرد.
اکثر مطالعات آزمایشگاهی نشان دادند که دارچین بر یادگیری و حافظه تأثیر 
مثبت دارد. با این حال، یک مطالعه نشان داد که دارچین باعث کاهش یادگیری 

و حافظه کوتاه می شود.
در همین حال، یک مطالعه دیگر نشان داد که عصاره متانولی حاصل از پوست 

دارچین می تواند تولید آمیلوئید بتا را مهار کند.
سپس، محققان اجزای دارچین مانند اوژنول، اسید سینامیک و سینامالدئید را 

بررسی کردند.
آنها دریافتند که اوژنول به دلیل خواص آنتی اکسیدانی و توانایی آن در مهار 

پلاک های آمیلوئید، دارای اثرات محافظتی شناختی است.
آنها همچنین دریافتند که ترکیباتی به نام سینامالدئید و ترانس سینامالدئید 
دارای اثرات ضد مرگ سلولی و اثرات ضد التهابی هستند که از اختلالات شناختی 

در مدل های حیوانی محافظت می کنند.
محققان خاطرنشان کردند که نتایج آنها وابسته به دوز نبود، به این معنی که هم 

دوز کم و هم دوز زیاد دارچین اثرات مثبتی را به همراه داشت.
دارچین دو نوع دارد: سیلان و کاسیا. هر دو می توانند مکمل های سالمی در 
رژیم غذایی فرد باشند، با این حال، دارچین کاسیا حاوی سمی است که اگر زیاد 

از آن بخورید می تواند مضر باشد.
محققان هشدار می دهند مصرف مقادیر زیاد دارچین کاسیا می تواند به عملکرد 
کبد آسیب برساند، خطر ابتلاء به سرطان ریه، کبد و کلیه، تداخلات دارویی را به 
دلیل مقادیر بالای کومارین افزایش دهد. همچنین، خوردن بیش از حد دارچین 
از هر نوع به یکباره باعث سرفه و مشکل در تنفس می شود زیرا بافت بسیار ظریف 
ادویه می تواند در واکوئل های ریه گیر کند که این مسئله برای افراد مبتلا به آسم 

نگران کننده است.

می افتد  اتفاق  زیادی  حوادث  و  ماجراها  چهارشنبه سوری  شب  طی  هرسال 
که می تواند شامل سوختگی های خفیف و جزئی تا آسیب های چشمی و حتی 
سوختگی های شدید و مرگ شود. بچه ها به دلیل حس کنجکاوی و شیطنت هایی 

که دارند بیشتر در معرض این حوادث هستند.
پیش از اینکه بعد از یک حادثه، کمک های اولیه و درمان را انجام دهید بهتر است 
ابتدا میزان شدت آسیب را بسنجید. بعضی از آسیب ها در خانه درمان می شوند و 
نیاز به مراجعه به بیمارستان ندارند، اما آسیب های دیگر نیاز به اقدام درمانی فوری 
دارند. در هر دو حالت، شما باید از کمک های اولیه استفاده کنید و اگر می توانید 

شدت آسیب را مشخص کرده و اقدام متناسبی بکنید.
آسیب های چشمی

یکی از آسیب های رایج در آتش بازی های چهارشنبه سوری آسیب به چشم است. 
آسیب چشم زمانی رخ می دهد که چشم ها به طور پیوسته در معرض نورهای 
شدیداً درخشان هستند یا وقتی که جرقه هایی از آتش یا تکه هایی از موادی که 
آتش گرفته اند به چشم  می رسد. گاهی ممکن است با رسیدن دود ناشی از آتش 

وارد چشم ها شده و آنها را تحریک و آزرده کند.
اگر چنین اتفاقاتی روی داد باید فوراً چشم ها را با آب سرد و فراوان بشویید؛ اما 

هرگز یخ روی چشم ها نگذارید.
. سعی نکنید چشم ها به شدت بمالید یا به آن دست بزنید؛ چون این کار فقط 

شرایط را بدتر می کند.
گاهی قدرت انفجار مادهٔ آتش زا می تواند موجب قطع انگشت دست شود. اگر 
چنین اتفاقی افتاد فرد آسیب دیده را درازکش کنید و ناحیه موردنظر را بالا نگه دارید 
تا خونریزی کمتر شود. روی زخم فشار دهید تا خونریزی متوقف شود و سپس با 

پارچه ای بدون پُرز زخم را ببندید
. سعی کنید روی چشم آسیب دیده را با پارچهٔ تمیزی بپوشانید.

. خونسردی خود را حفظ کرده و فرد آسیب دیده را به بیمارستان برسانید.
. همیشه دست ها را قبل از اینکه به چشم آسیب دیده بزنید خوب بشویید یا 

دستکش استریل دستتان کنید.
. چشم آسیب دیده را بازکرده و به دقت نگاه کنید.

. اگر چیزی در چشم فرورفته بود هر دو چشم را بپوشانید و فوراً آمبولانس خبر 
کنید.

. اگر جسمی در چشم شناور بود می توانید با استفاده از یک قطره استریل 
چشمی یا آی واش، چشم را بشویید تا جسم شناور خارج شود.

. اگر بعد از اقداماتی که کردید فرد آسیب دیده همچنان درد و ناراحتی دارد او را 
به بیمارستان برسانید.

سوختگی های جزئی
سوختگی های جزئی به زخم های کوچکی گفته می شود که یکی دو تاول روی 
آنها زده است. این سوختگی ها زمانی روی می دهند که دست ها با جرقه ها یا شعله 

آتش، کبریت شعله ور یا حتی شمع تماس پیدا می کنند.
چه کارهایی باید بکنید؟

. قسمت آسیب دیده را حدود 5 دقیقه زیر آب سرد بگیرید.
. روی سوختگی یخ نگذارید.

. هر لباس یا پوششی که در اطراف زخم است جدا کنید.
. روی ناحیه سوختگی مقداری پماد سوختگی یا ژل آلوئه ورا بزنید. لطفاً از 

چیزهایی مانند سیب زمینی و روغن و کره برای زخم استفاده نکنید.
. برای پوشاندن ناحیه سوختگی از موادی استفاده کنید که روی زخم نچسبند. 

از باندهای پارچه هایی برای پوشاندن زخم استفاده نکنید.
. بهتر است فرد آسیب دیده را به بیمارستان یا درمانگاه ببرید، هرچند شما زخم را 

تمیز کرده اید؛ اما بهتر است پزشک نیز آن را چک کند.
سوختگی های شدید

سوختگی های شدید زمانی اتفاق می افتند که شعله ها یا پرتابه های آتش باعث 
آسیب گسترده در پوست در معرض می شوند. در بیشتر موارد، درد و تورم و التهاب 
شدید خواهد بود. لازم است کمک های اولیه فوراً به کار گرفته شود و سپس فوراً فرد 

را به بیمارستان برسانید.
چه کارهایی باید بکنید؟

. مقدار آبی که استفاده می کنید باید متناسب با اندازهٔ زخم باشد.
و پوست جدی  تاول دارند  زیادی  تعداد  بزرگ تر که  . در مورد سوختگی های 
آسیب دیده است، از سطل های زیاد آب برای شستن و خنک کردن زخم استفاده 

کنید.
. همچنین می توانید زخم را با صابون قلیایی بشویید.

. تکه های پارچه لباس را از روزی ناحیه زخم بردارید. این کار را فقط زمانی انجام 
دهید که این مواد روی پوست ذوب نشده باشند.

. ناحیه سوختگی را با سلفون نایلونی تمیز یا گاز استریل بپوشانید.
. اگر سوختگی خیلی شدید است بیمار را هر چه سریع تر به بیمارستان برسانید 

یا آمبولانس خبر کنید.
قطع عضو

گاهی قدرت انفجار مادهٔ آتش زا می تواند موجب قطع انگشت دست شود. اگر 
چنین اتفاقی افتاد فرد آسیب دیده را درازکش کنید و ناحیه موردنظر را بالا نگه دارید 
تا خونریزی کمتر شود. روی زخم فشار دهید تا خونریزی متوقف شود و سپس با 
پارچه ای بدون پُرز زخم را ببندید. اگر می توانید انگشت قطع شده را پیدا کنید، آن 
را با پارچه ای تمیز و مرطوب بپیچید و با فرد آسیب دیده به بیمارستان ببرید. انگشت 
قطع شده را در یخ نگذارید؛ چون این کار باعث می شود رگ ها آسیب دیده و عضو 

قابل پیوند نباشد.
شوک

اگر فرد دچار یک آسیب بسیار جدی شود باید مراقب علائم شوک در او باشید. 
این شوک یک واکنش هیجانی نیست؛ بلکه یک واکنش فیزیکی است که باعث 
می شود اندام ها و مغز دچار کمبود خون رسانی شوند. شوک باعث رنگ پریدگی و 
سردی بدن، احساس ضعف و بی حالی و سرگیجه می شود و ممکن است فرد نبض 

ضعیفی داشته باشد و تنفسش تند و سطحی باشد.
اگر فکر می کنید فرد آسیب دیده شوکه شده است او را درازکش کرده و پاهایش 
را بالا بیاورید تا خون به سمت سرش برود و لباس تنش را آزاد کنید تا گردش خون 
بهتری داشته باشد. سعی کنید او را گرم نگه دارید تا آمبولانس برسد. مرتباً نبض و 
تنفسش را چک کنید. با فرد آسیب دیده مرتب حرف بزنید تا هشیار بماند. چیزی 
در دهانش نگذارید، حتی آب چون این کار باعث می شود خون از اندام هایش دورتر 

شود.
استنشاق دود یا همان مسمومیت با مونوکسید کربن

اگر کسی دود آتش را استنشاق کرد و دچار مشکل تنفسی شد:
. اول او را از دود و آتش دور کنید تا هوای تازه به او برسد.

. کمکش کنید در وضعیت راحتی بنشیند و یقهٔ اطراف گردنش را شل و باز کنید.
. اگر داروی آسم دارد کمکش کنید از آن استفاده کند.

. اگر فوراً ریکاوری نشد سریع تر با اورژانس تماس بگیرید.
بایدها و نبایدها

. ازآنجایی که همیشه پیشگیری بهتر از درمان است، بهترین کار این است که 
آتش بازی های خطرناک نکنید. 

. وسایل آتش بازی باکیفیت بخرید تا احتمال خطر را به حداقل برسانید.
. بچه ها را تنها و بدون مراقبت برای آتش بازی نفرستید. . همیشه یک سطل 
آب، یک شلنگ متصل به لوله آب و  یک کپسول آتش نشانی و یک قطره استریل 

شستشوی چشم دم دستتان باشد. جعبه کمک های اولیه تان را تجهیز کنید.

چهارشنبه سوری و مواردی که خوب است بدانید؛

کمک های اولیه در آسیب دیدگی های چهارشنبه آخر سال

آماده شدن برای ماه رمضان با ۶ توصیه سلامتی

کاهش علائم ام اس
 با مصرف دز بالای اُمگا۳ 

محققان تأثیر مکمل اسید چرب اُمگا ۳ را بر روی مدل های موش مبتلا به بیماری 
ام اس بررسی کردند. 

تعویق  به  را  اس  ام  بیماری  شروع  اُمگا ۳  بالاتر  دزهای  که  دریافتند  محققان 
می اندازند، فواصل زمانی عود بیماری را افزایش می دهد و شدت علائم را کاهش 

می دهد.
بیماری ام اس، یک بیماری مزمن است که در آن سیستم ایمنی بدن به لایه چربی 
که اطراف اعصاب میلین را می پوشاند، حمله می کند. این رویداد به نوبه خود توانایی 

اعصاب در حمل سیگنال را کاهش می دهد.
علائم MS شامل مشکلات بینایی، لرزش و تغییرات عاطفی است. در حالی که 
علت این بیماری ممکن است در بیماران متفاوت باشد، تصور می شود که از پاسخ 

التهابی ناشی می شود.
در حالی که ارتباطی بین مصرف اسیدهای چرب اُمگا ۳ و بهبود کیفیت زندگی در 

بیماران مبتلا به MS وجود دارد، مکانیسم های اساسی ناشناخته هستند.
برخی از مطالعات نشان می دهد که رژیم های غذایی سرشار از اسیدهای چرب 
اُمگا ۳ با نرخ پایین تر ابتلاء به MS مرتبط هستند و دارای خواص سلامت ضد التهابی 

و عصبی مفید هستند.
اخیراً، محققان بررسی کردند که چگونه مصرف اسیدهای چرب امگا ۳ پاسخ 

التهابی در موش ها را کاهش می دهد.
اتانول آمید )DHEA(، یک ترکیب لیپید   Docosahexaoyl آن ها دریافتند که
از اسید Docosahexaenoic موجود در روغن ماهی، ممکن است پاسخ  حاصل 

سلول T ایمنی را کاهش داده و در نتیجه التهاب مربوط به ام اس را کاهش دهد.
در   T سلول  پاسخ  بر   DHEA چگونه  که  کردند  بررسی  محققان  شروع،  برای 
سلول های جدا شده از موش ها تأثیر می گذارد. آن ها دریافتند که DHEA هنگام 
مصرف با دز بالا، نشانگرهای التهابی را کاهش می دهد. DHEA همچنین درصد 

سلول های T بیماری زا را کاهش داد.
در مرحله بعد، محققان بررسی کردند که آیا پیشرفت بیماری ام اس بر سطح 
DHEA در موش ها تأثیر می گذارد یا خیر. آن ها دریافتند که در طول پیشرفت 

بیماری ام اس، سطح DHEA در نخاع و طحال متفاوت است اما در مغز نه.
با انجام آزمایشات بیشتر، آن ها دریافتند موش هایی که با DHEA تحت درمان قرار 

می گیرند، نشانگرهای التهابی کمتری نسبت به گروه کنترل دارند.
نتایج نشان می دهد که DHEA به احتمال زیاد التهاب را کاهش می دهد و در 
نتیجه علائم ام اس با کاهش تعداد سلول های T بیماری زا در سیستم عصبی، 

کاهش می یابد.
محققان نتیجه گرفتند که DHEA ممکن است شدت بیماری ام اس را کاهش دهد 
و بنابراین ممکن است به رژیم های غذایی اضافه شود تا بتواند درمان های موجود را 

برای این بیماری تکمیل کند.
 

خاکشیر و خواصی که نمی دانستید 

بسیاری از افراد با شنیدن نام خاکشیر به یاد گرمای تابستان و شربت خاکشیر 
می افتند، اما این گیاه خواص زیادی دارد که شگفت انگیز است. 

خاکشیر یکی از گیاهان دارویی و خوراکی است که مصرف بالایی دارد. این گیاه 
در طب سنتی نیز توصیه شده است. به همین دلیل افراد زیادی تمایل دارند از این 

گیاه استفاده کنند.
خاکشیر از قدیم به عنوان اشتهاآور، مقوی معده، ضد تب، ملین و در مشکلات سوء 

هاضمه مورد استفاده بوده است. 
در طب عوام و سنتی از دانه های خاکشیر به عنوان درمان اسهال، ادرارآور، تب بر، 
رفع التهاب کلیه و دفع کرم به صورت جوشانده استفاده می شود. از قدیم در ایران 

خاکشیر را با آب سرد مخلوط و به عنوان ملین و خنکی مصرف می  کردند.
خاکشیر از نظر طب قدیم ایران گرم و تر است.التیام دهنده زخم و جراحات است.
خاکشیر ادرار آور است.خاکشیر تب بر است.برای دفع کرم مفید است.برای از بین 

بردن کهیر و التهابات پوستی از خاکشیر استفاده کنید.
 از گل ها و برگ های این گیاه می توان برای رفع بیماری ناشی از کمبود ویتامین 
C استفاده کرد. سنگ کلیه را دفع می کند. برای دفع سنگ کلیه می توان خارشتر، 

خاکشیر و ترنجبین را با هم مخلوط کرده وصبح ناشتا خورد.
برای برطرف کردن جوش های صورت که به علت خوردن چربی و شیرینی زیاد 
ایجاد می شود باید جوشانده یک قاشق ترنجبین را با دو قاشق غذاخوری خاکشیر 
مخلوط کرده و هر روز صبح ناشتا به مدت دو هفته آن را میل کنید تا جوش ها از بین 
برود. شربت خاکشیر علاوه بر این که طعم بسیار خوبی دارد برای رفع عطش نیز 

می توان از آن استفاده کرد.
 

تكنیک ذهنی که کاهش وزن را 
۳ برابر می کند

این نوع تکنیک ذهنی به غلبه بر یکی از بزرگترین موانع کاهش وزن کمک می کند. 
به نقل از هلث، نتایج تحقیقات نشان می دهد، افرادی که یاد می گیرند کمتر نگران 
وزن خود باشند می توانند کاهش وزن خود را سه برابر کنند. دلیل آن این است، 
افرادی که تصویر بدنی بهتری دارند به طور خودکار غذای سالم تری مصرف می کنند.
متأسفانه، افراد دارای اضافه وزن، اغلب دچار مشکلات تصویر بدنی می شوند؛ 
نگرانی در مورد اینکه دیگران چه فکر می کنند یا چگونه ظاهر می شوند می تواند مانع 
بزرگی برای کاهش وزن باشد. در عوض، یادگیری دوست داشتن بدن و نگرانی کمتر 

در مورد اندازه آن تأثیر مثبتی دارد.
این مطالعه شامل 2۳۹ زن دارای اضافه وزن بود که به مدت یک سال از یک برنامه 
ورزشی استاندارد و رژیم غذایی پیروی کردند. با این حال، به نیمی از آنان جلساتی 
با تمرکز بر تصویر بدن داده و گفته شد که چگونه احساسات می توانند بر غذا خوردن 

تأثیر بگذارند.
به عنوان مثال، خلق و خوی منفی می تواند به جای مصرف غذا برای رفع گرسنگی، 
باعث شروع دوره های غذا خوردن برای احساس بهتر شود،  این مورد به عنوان غذا 
خوردن احساسی شناخته می شود همچنین تشویق شدند که بدن خود را دوست 

داشته باشند.
نتایج این مطالعه نشان داد، کسانی که تصویر بدن خود را بهبود بخشیدند نسبت 
به گروه کنترل سه برابر کاهش وزن داشتند. آنان به طور متوسط 7درصد از وزن بدن 

خود را از دست دادند.
پدرو تکسیرا، یکی از نویسندگان مطالعه گفت: مشکلات تصویر بدن در میان افراد 
دارای اضافه وزن و چاق بسیار رایج است که اغلب منجر به خوردن راحت و الگوهای 

غذایی سفت و سخت تر می شود و مانعی برای کاهش وزن است.
نتایج ما ارتباط قوی بین بهبود تصویر بدن، به ویژه در کاهش اضطراب در مورد 

نظرات دیگران و تغییرات مثبت در رفتار غذا خوردن را نشان داد.
از این رو ما بر این باوریم که یادگیری ارتباط با بدن به روش های سالم تر جنبه مهمی 

در حفظ کاهش وزن است و باید در هر برنامه کنترل وزن مورد توجه قرار گیرد.
نتایج این تحقیق در نشریه بین المللی تغذیه رفتاری و فعالیت بدنی منتشر شده 

است.
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ضرورت افزایش مراقبت های خانواده ها از فرزندان  وحضور پررنگ عوامل انتظامی؛

 شادی چهارشنبه آخر سال را 
به عزا تبدیل نكنیم

در سال های اخیر چهارشنبه آخر سال با رنگ باختن اصالت برگزاری این 
مراسم سنتی و روی آوردن به اقدامات ناایمن، همیشه صحنه ها و حوادث 
ناگواری را با خود به همراه داشته که این امر موجب بروز خسارت های جانی و 
مالی جبران ناپذیری شده است که کام خانواده های بسیاری را در آستانه سال 

جدید را تلخ می کند.
متأسفانه بر اساس آمارها بیشترین گروه های سنی که در حوادث چهارشنبه 
آخر سال قربانی هیجانات زودگذر می شوند، سنین نوجوان هستند و در سال 
گذشته در قم نیز بیشترین آسیب ها در رده سنی بین ۱0 تا ۱5 سال بوده است.
حوادث چهارشنبه سوری سال گذشته در قم 7 نفر را به کام مرگ کشاند و 
تعداد ۱2 نفر دیگر نیز دچار قطع عضو شدند. از بین 4۶ نفر مصدوم قمی در 
سال قبل، 7 نفر دچار آسیب های شدید بینایی شدند و تخلیه چشم برایشان 

صورت گرفته است.
رفتارهای هنجارشکنانه عده ای در این روز در سال گذشته موجب آسیب 
رسیدن به 5 خودروی آتش نشانی قم شده و بر اساس برآوردهای اعلامی از 
سوی شهرداری قم چندین میلیارد تومان به تابلوهای ترافیکی شهر قم و سایر 

اموال عمومی خسارت وارد آمده است.
با وجود تمام توصیه ها و هشدارهای مسئولین انتظامی و بهداشت و درمان در 
خصوص پرهیز از رفتارهای خطر آفرین، اما رفتارهای ناآگاهانه و گاهاً آگاهانه 
برخی از افراد در استفاده از مواد آتش زا و محترقه، همچنان خسارت جانی 
و مالی بر جامعه تحمیل می کند که در این بین خانواده ها نقش مؤثری در 
جلوگیری و کاهش از این آسیب ها دارند که باید نظارت و کنترل بر رفتار فرزندان 
خود در این ایام را دوچندان و آنان را نسبت به تبعات جبران ناپذیر و خطرات 
بالقوه این شب هوشیار کرده و از آنان مراقبت جدی در برابر خطرات مواد آتش 

زا و محترقه داشته باشند.
متأسفانه در این سال ها بخش های مختلف شهر قم از مبلمان شهری گرفته تا 
تابلوهای راهنما، چراغ های راهنمایی و رانندگی، آسفالت و پارک ها و بوستان ها 
نیز از خسارت ناشی از رفتارهای خطرساز عده ای هنجارشکن در امان نمانده 
است و در سال گذشته ۶0 میلیارد ریال به اموال عمومی و بیت المال خسارت 
وارد شده است که برخورد جدی و قاطع با افراد خاطی انتظار و خواسته عموم 

مردم است.
فضای حاکم در چهارشنبه آخر سال در سال های اخیر با سر و صداهای 
ناهنجار و انفجار مکرر و ممتد مواد محترقه، شرایط رعب آور و هراس آفرینی 
برای شهروندان ایجاد کرده است و بسیاری از خانواده ها برای در امان ماندن از 
آسیب های احتمالی ترجیح می دهند از غروب این روز در خانه ماندگار شوند و 
این شرایط در این فضای اقتصادی سخت، برای بازاریان و کاسبان نیز دشوار و 

موجب کسادی بازار شب عید می شود.
متأسفانه در چند روز منتهی به چهارشنبه آخر سال اقدامات نابخردانه عده ای 
از جوانان در ساخت نارنجک ها و موارد محترقه دست ساز، آنان را دچار آسیب 
کرده است و مأموران پلیس اطلاعات عمومی فرماندهی انتظامی استان قم 
نیز در روزهای گذشته 4۳ کیلوگرم مواد اولیه نارنجک های دست ساز کشف 
کردند و با هماهنگی مقام قضائی استان یک نفر در این خصوص دستگیر شد.

برخورد بدون اغماض پلیس با هنجارشکنان در چهارشنبه سوری
سردار سیدمحمود میرفیضی فرمانده انتظامی استان قم با تاکید بر اینکه 
پلیس با شادی و جشن های سالم با رعایت حقوق شهروندی، مشکلی ندارد، 
اظهار داشت: شهروندان می توانند به برنامه های سنتی محله محور در شب 

آخرین چهارشنبه سال بپردازند.
وی افزود: کسانی که بخواهند با اخلال در تردد شهروندان و مسدود کردن 
مسیرها و تخریب اموال عمومی، ناامنی ایجاد کنند با برخورد جدی و بدون 

اغماض پلیس مواجه خواهند شد.
فرمانده انتظامی استان قم همچنین از برخورد با فروشندگان مواد محترقه 
غیرمجاز خبر داد و بیان داشت: مأموران پلیس اطلاعات و فرماندهی انتظامی 
شهرستان واحدهای صنفی متخلف که اقدام به نگهداری و فروش مواد محترقه 

غیرمجاز کنند را شناسایی و با متخلفان برخورد خواهند کرد.
سردار میرفیضی از شهروندان خواست اخبار و اطلاعات در زمینه خرید 
و فروش مواد محترقه غیرمجاز و یا فعالیت افراد ناقض امنیت اجتماعی را در 

تماس با مرکز فوریت های ۱۱0 به پلیس اطلاع دهند.
برهم زنندگان آرامش مردم در قم تا 1۵ فروردین  دربازداشت می مانند

سرهنگ سید مجتبی اشرفی معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی 
استان قم نیز با بیان اینکه شهروندان از خرید مواد محترقه غیر مجاز و دست 
ساز که موجب بروز اتفاقات جبران ناپذیر خواهد بود به جد پرهیز کنند، تصریح 
کرد: شهروندان در صورت داشتن هر گونه اطلاعات در زمینه فعالیت افراد 
سودجو در عرضه و تولید مواد محترقه غیرمجاز، موضوع را به پلیس اطلاع 

دهند.
سرهنگ اشرفی تاکید کرد: پلیس قاطعانه با بر هم زنندگان آرامش مردم 
برخورد می کند و در صورت دستگیری با هماهنگی دستگاه قضائی تا ۱5 
فروردین ۱402 در بازداشت خواهند ماند، همچنین در صورت توقیف خودرو 

نیز، رفع توقیف به بعد از ۱5 فروردین موکول خواهد شد.
پلیس قم با فروشندگان مواد محترقه در فضای مجازی برخورد می کند

متأسفانه برخی افراد سود جو و متخلف اقدام به خرید و فروش مواد محترقه 
از طریق فضای مجازی می کنند که پلیس قم در خصوص افزایش فروش مواد 
محترقه به نوجوانان از طریق فضای مجازی در آستانه چهارشنبه آخر سال نیز 
هشدار داده و می گوید؛ افرادی که با ایجاد وب سایت، پروفایل در شبکه های 
اجتماعی اقدام به خرید و فروش مواد محترقه و منفجره می کنند بر اساس 
قانون مجازات اسلامی مرتکب جرم شده و برابر قانون با آنها برخورد خواهد 

شد.
سرهنگ علی موالی رئیس پلیس فتای فرماندهی انتظامی استان قم در 
این باره اظهار داشت: ایجاد صفحات مجازی تحت وب برای خرید و فروش 
انواع مواد محترقه و منفجره جرم تلقی می شود که کارشناسان پلیس فتا ضمن 
رصد شبانه روزی در صورت مشاهده تخلف با همکاری دستگاه قضائی بدون 

اغماض برخورد خواهند کرد.
وی تاکید کرد: خانواده ها نقش بسیار مهمی در پیشگیری و کنترل فرزندان 
خود در فضای مجازی هستند و با کنترل، آگاهی بخشی و نظارت خانواده ها 

می توان آسیب های شب چهارشنبه آخر سال را کاهش داد.
امید است با افزایش مراقبت های خانواده ها از فرزندان در شب چهارشنبه 
آخر سال و حضور پررنگ عوامل انتظامی در برقراری نظم و آرامش و برخورد با 
متخلفان در سطح شهر، شادی این شب که از رسوم گذشته ایرانیان بوده است 

به غم تبدیل نشود و خانواده ای عزادار از دست رفتن عزیز خود نباشد.

شهردار قم گفت: از سال ۹4 تاکنون، ۶ میلیون 
و ۹0 هزار اصله نهال، درخت و درختچه در شهر 

قم کاشته شده است.
حاشیه  در  سقائیان نژاد  سیدمرتضی  دکتر 
برگزاری جشن درختکاری و آغاز عملیات اجرایی 
فاز دوم بوستان جنگلی مقداد، در گفت وگویی، 
فضای  توسعه  مساله  به  توجه  ضرورت  بیان  با 
سبز و درختکاری اظهار داشت: بوستان مقداد، 
یکی از بوستان های جدید در شهر قم و در حدود 
۱۱ هکتار است و ازجمله بوستان هایی به شمار 
می آید که اکثراً درخت های مثمر و بهشتی در آن 

غرس شده است.
وی با بیان اینکه این بوستان علیرغم خارج از 
محدوده بودن ولی می تواند به بوستانی بارور در 
شهر تبدیل شود، افزود: سهم قم از اجرای طرح 
کاشت یک میلیارد درخت در کشور، حدود ۸ 
میلیون درخت بوده که تلاش های زیادی در این 

زمینه در حال انجام است.
سال ۱۳۹4  از  اینکه  بر  تأکید  با  قم  شهردار 
اصله  هزار  و ۹0  میلیون  حدود ۶  در  تاکنون، 
نهال، درخت و درختچه در شهر قم کاشته شده 
که در حدود یک ونیم میلیون از این ظرفیت، 
و در حدود 4 میلیون و 500 درختچه  درخت 
است و بالغ بر ۶ میلیون اصله سهم خود را از ۸ 
میلیون انجام داده ایم، گفت: فضای سرانه سبز 
قم از ۱۳.۸ مترمربع به بیش از 20.۸ مترمربع 
به ازای هر شهروند رسیده و این بدین معناست 
که هر سال باید در حدود ۱50 هکتار به فضای 

قم افزوده شده باشد.
 ۳۸0 حاضر  حال  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
بوستان در قم وجود دارد و در طول این سال ها 
بودجه  در  جدیدی  بوستان های  احداث 
شهرداری پیش بینی شده است و هر سال 20 
اضافه  شهری  بوستان های  به  بوستان   ۳0 تا 

می شود.
مدیریت  اینکه  بیان  با  نژاد  سقائیان  دکتر 
شهری قم، فضای سبز را امری حتمی و ضروری 
می داند تصریح کرد: باید یاد بگیریم با طبیعت 
برقرار  آشتی  روندی  اگر  و  کنیم  زندگی  خود 
شود، لبخند طبیعت را می بینیم؛ درختان نقش 
زیادی در کاهش آلودگی، تولید اکسیژن، بحث 
گیاهان دارویی و نگهداری آب وخاک دارند و از 
نظر اقتصادی درختان جنگلی ظرفیت خوبی به 

شمار می رود.
وی ادامه داد: در دین مبین اسلام بر مساله 
درخت و درختکاری ارزش زیادی قائل شده اند 
و این موضوعات در زندگی روزمره ما مؤثر بوده 
و از نظر سیما و منظر و زیباسازی، روح انسان را 

آرامش می دهند.
روز  تکریم  در  اینکه  به  بااشاره  قم  شهردار 
همراهی  و  شهروندان  مشارکت  درختکاری، 
ما  کرد:  اذعان  دارد،  اهمیت  ارگان ها  همه 
شهروندان  برای  را  بوستان ها  داریم  وظیفه 
آماده کنیم و آنان نیز باید با مشارکت، مجموعه 
نگهداری  و  سرانه ها  افزایش  در  را  شهرداری 

فضای سبز یاری کنند.
درون شهری  باغ های  از  صیانت  مورد  در  وی 
عنوان کرد: برای افرادی که برای از بین بردن 
درختان دست به تخلف می زنند قوانین و مقررات 
داریم و کمیسیون ماده 7 به هیچ وجه مماشاتی با 
از بین بردن و خشک کردن درختان ندارند و حتی 
پرونده هایی داشتیم که افراد دارای نفوذ بودند، 
ولی به طور بسیار جدی برای حراست از فضای 

سبز و باغات مصمم هستیم.
حفظ باغات اولویت اصلی 

مدیریت شهری است
شهری  خدمات  و  محیط زیست  معاون 
شهرداری قم نیز در حاشیه این مراسم  با بیان 
اینکه حفظ باغات اولویت اصلی مدیریت شهری 
قم است، گفت: از طریق مبادی قانونی ازجمله 
این  دنبال  جدیت  تمام  با   7 ماده  کمیسیون 
هستیم که باغات باقی مانده در سطح مناطق ۸ 

گانه را تملک کنیم.
این  داشت:  بیان   اصفهانیان مقدم  مهدی 
و  احداث شده  هکتار  مساحت ۱۱  به  بوستان 
با تمهیدات لازم و با محوریت سازمان پارک ها، 
کاشت درختان مثمر و گیاهان دارویی در دستور 

کار قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه توسعه فضای سبز، ارتقای 
فضای  سرانه  افزایش  و  محیط زیست  کیفیت 
در  اولویت ها  اصلی ترین  از  یکی  شهری  سبز 
همچنین  افزود:  است،  شهری  خدمات  حوزه 
با حفظ باغات می توانیم به کنترل آلاینده های 
دغدغه های  از  که  ریزگردها  و  زیست محیطی 
مدیریت شهری و کلان شهرها بوده، کمک کنیم 
توسعه فضای سبز،  و  نهال  کاشت  از طریق  و 

محیط زیست را بهبود ببخشیم.
شهری  خدمات  و  محیط زیست  معاون 
شهرداری قم عنوان کرد: افزایش بوستان ها در 
مناطق ۸ گانه و حفظ باغات از موضوعات مهمی 
است که سعی شده با تعامل از طریق مالکین 
یا  و  با شهرداری  یا مشارکت  و  باغات  به حفظ 

موضوعات مرتبط با تملک به آن بپردازیم.
وی با بیان اینکه آنچه در مدیریت شهری حائز 
اهمیت بوده حفظ باغات است اذعان کرد: از 
ماده  کمیسیون  ازجمله  قانونی  مبادی  طریق 
7 با تمام جدیت دنبال این هستیم که باغات 
تملک  را  گانه   ۸ مناطق  سطح  در  باقی مانده 

کنیم.
حفظ  اینکه  بر  تأکید  با  مقدم  اصفهانیان 

باغات قم، اولویت اصلی مدیریت شهری است 
خاطرنشان کرد: همچنین با محوریت متولیان 
مربوط  مباحث  با حفظ حقوقشان،  مالکین  و 
مشارکت  حتی  و  درختان  و  باغات  حفظ  به 
سازمان پارک ها با در اختیار نهادن آب موردنیاز 
و نگهداری درختان و تأمین سم به حفظ باغات 

بپردازیم.
صدور شناسنامه و تدوین بسته حمایتی 

برای باغات
شورای  شهری  خدمات  کمیسیون  رئیس 
اسلامی شهر قم نیز در حاشیه این مراسم  صدور 
شناسنامه برای باغات قم، مانع از خشک شدن 
درختان  وجود  گفت:  می شود،  مثمر  درختان 
مثمر و قرآنی که چند سالی است شهرداری بنا 
بر تأکیدات مقام معظم رهبری غرس می کند، 

بسیار ارزشمند است.
سید مجتبی سبحانی ثابت اظهار داشت: با 
افتتاح این بوستان که با تلاش مدیریت شهری 
به نتیجه رسید، مجموعه ۱۱ هکتاری به مجموعه 
فضای شهری قم افزوده شد و این قدم بزرگی 
برای ریه های شهر و تنفس و فضای اکسیژنی 

است.
وی با بیان اینکه ایجاد فضای سبز، قدم مهمی 
وجود  کرد:  عنوان  است  پاک  هوای  ایجاد  در 
است  سالی  چند  که  قرآنی  و  مثمر  درختان 
رهبری  معظم  مقام  تأکیدات  بر  بنا  شهرداری 

غرس می کند، بسیار ارزشمند است.
شورای  شهری  خدمات  کمیسیون  رئیس 
اهدای  همچنین  افزود:  قم  شهر  اسلامی 
درخت رایگان به افراد و مجتمع های مسکونی 
نیز از اقدامات خوبی در حوزه مدیریت شهری، 
زیباسازی و فضای سبز است که اگر شهروندان 
برای  نگهداری کنند،  این درختان  از  به خوبی 
سلامتی خودشان و رشد و توسعه فضای شهری 
قم بسیار مؤثر است. وی با تأکید بر اینکه سرانه 
فضای سبز قم روزی ۱۳ مترمربع بوده و امروز 
به 2۱ متر رسیده که این اقدام بسیار با ارزش 
است، تصریح کرد: امیدواریم این سرانه به 25متر 
و استانداردهای جهانی برسد و نخستین شهر به 

لحاظ فضای سبز باشیم.
سبحانی ثابت اضافه کرد: در گذشته در شهر 
باغات و درختکاری زیادی وجود  قم، باغچه و 
بالایی در قم داشتیم که  داشت و فضای سبز 
حال  در  متأسفانه  یابد؛  ادامه  باید  روند  این 
حاضر باغات شهر بسیار کم شده و شهرداری در 
مقطعی با تلاش خود، خشک کردن درختان و 

باغ ها توسط مالکان را متوقف کرد.
وی یکی از اقدامات مهم را صدور شناسنامه 
برای باغات قم دانست که علاوه بر ممانعت از 
خشک شدن درختان، در آبدهی و رسیدگی به 
این باغات اتفاقات خوبی را شاهد باشیم، گفت: 
بسته  پارک ها  سازمان  و  شهرداری  همچنین 
حمایتی و تسهیلات خوبی را برای احیای باغات 
در نظر گرفته اند، تا این درختان مثمر از میان 
نروند. رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای 
اسلامی شهر قم در مورد برگزاری پویش درختی 
بنشانیم متذکر شد: این پویش ها زمانی می تواند 
سطح  در  مردم  مشارکت  که  باشد  اثربخش 
بالایی اتفاق بیفتد و تصنعی نباشد و همه مردم 
به صیانت از فضای سبز و ایجاد آن علاقه مند 

باشند.
منازل  در  سبز  فضای  کرد:  اضافه  وی 
ارزشمند بوده و شهرداری در این زمینه کمک 
کتاب خانه  پارک ها  سازمان  حتی  و  می کند 
شهروندان  راهنمایی  برای  مشاوره ای  مرکز  و 
در نگهداری از گیاهان و درختان ایجاد کرده 

است.
توسعه بوستان های درختان مثمر در 

اطراف قم در دست اجراست
سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم نیز در حاشیه این مراسم  گفت: 
توسعه بوستان های مثمر در اطراف شهر قم جزو 
اهداف سازمان است و بر اساس روایات اسلامی 
و تأکیدات رهبر انقلاب در کاشت درختان مثمر، 

این طرح ها در دستور کار قرار دارد.
هفته  در  برنامه ها  تشریح  با   ، جوادیان  پیام 
درختکاری اظهار داشت: درختان این بوستان، 
مثمر قرآنی است و با آب وهوای شهر قم سازگار 
و شامل انجیر، انار، زیتون، سنجد و کُنار بوده که 
درخت بومی و سازگار با شهر قم هستند و بحث 

ثمر دهی این بوستان را شاهد خواهیم بود.
اینکه پوشش اصلی این بوستان  با بیان  وی 
جشنواره  ماه  فرودین  در  و  بوده  محمدی  گل 
گلاب گیری برای اولین بار در قم برگزار می شود، 

ابراز کرد: در این راستا توسعه بوستان های مثمر 
در اطراف شهر قم جزو اهداف سازمان است و بر 
اساس روایات اسلامی و تأکیدات رهبر انقلاب در 
کاشت درختان مثمر، این طرح ها در دستور کار 

قرار دارد.
سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم تصریح کرد: این درختان از نظر 
اقتصادی نیز مورد توجه است و در بوستان ها 
و باغات اطراف قم اجرایی شده و بوستان های 

خوبی برای شهروندان ایجادشده است.
وی با بیان اینکه امسال ششمین سال پویش 
را در دستور کار  بنشانیم  ملی درخت دوستی 
دادیم که این پویش 5سال قبل توسط شهرداری 
پیشنهاد و به سازمان های کلان شهرهای کشور 
ابلاغ شد، عنوان کرد: در هفته درختکاری که تا 
پایان سال تمدید شد، بحث تحویل رایگان نهال را 
به شهروندان  داریم که تا 2۱ اسفند آخرین مهلت 
رایگان  به صورت  درختان  و  بود  ثبت نام  برای 

تحویل شهروندان شد.
جوادیان خاطرنشان کرد: شهروندان با ثبت نام 
در سامانه کاشانه می توانند به صورت رایگان برای 
مجتمع های مسکونی بالاتر از 5 واحد درختان 
نیز  درختان  این  غرس  و  کرده  دریافت  مثمر 
به صورت رایگان توسط سازمان پارک ها و فضای 

سبز شهرداری قم انجام می شود.
کاشت رایگان درخت با اجرای طرح اقاقیا

به گفته وی، همچنین در طرح اقاقیا نیز کاشت 
رایگان درخت در مراکز آموزشی و اداری ارگان ها 
مراجعه  با  عمومی  اماکن  سایر  و  امامزادگان  و 
به سایت سازمان و ثبت نام و تکمیل فرم پس از 

جمع بندی انجام می شود.
سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم ادامه داد: سایر برنامه ها نیز تا پایان 
مسابقات  و  دارد  ادامه   ۱402 سال  بهمن ماه 
متعدد و متنوع شهروندی و کلاس های مختلف 
برای بانوان خانه دار و آقایان علاقه مند به باغداری 
و فضای سبز اجرایی می شود تا آنان حتی در 
گیاه  و  گل  پرورش  به  خودشان  آپارتمان های 
این  بپردازند، که در  و سبزیجات و حتی قارچ 
برنامه ها سعی داریم خانواده ها را با محیط زیست 

آشنا کنیم.
وی با تأکید بر اینکه نگهداری گل و گیاه چه در 
منزل و یا بیرون از منزل می تواند مؤثر باشد اذعان 
کرد: گیاهان کارخانه تصفیه هوا و اکسیژن ساز 
هستند و در پالایش و تصفیه فضاهای داخل و 

تعدیل درجه حرارت نقش دارند.
در  طرح    25 تمامی  کرد:  اضافه  جوادیان 
در  و  است  رایگان  به صورت  گرفته شده  نظر 
مراجعه به سایت سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری تمامی این طرح ها تشریح شده است 
را کسب  و شهروندان می توانند اطلاعات لازم 
کنند. وی با بیان اینکه آغاز کلاس های آموزشی 
پس از ماه مبارک رمضان و 25 اردیبهشت ماه 
به صورت رایگان با همکاری و مشارکت دانشگاه 
علمی و کاربردی شهرداری قم و همچنین جهاد 
داشت:  اظهار  می شود  آغاز  قم  دانشگاهی 
یک سری کلاس های آموزشی برای کارگران و 
کارشناسان فضای سبز به صورت رایگان برگزار 
با  که  است  مدرک  اخذ  جهت  در  که  می شود 
سازمان نظام مهندسی کشاورزی مشترکا انجام 

می گیرد.
سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
شهروندان  کرد:  خاطرنشان  قم  شهرداری 
می توانند از سایر خدماتی که برای آن ها به طور 
رایگان در نظر گرفته شده استفاده کنند و در این 
برنامه ها مشارکت داشته و سطح علمی خود را در 
خصوص مباحث زیست محیطی و فضای سبز 

ارتقا دهند.
وی در خصوص احداث کتاب خانه تخصصی 
تصریح کرد: کتاب خانه جدید در محلی جدید 
و  شد  افتتاح  اسفند  نوزدهم  لاله  بوستان  در 
مرکز ارتباطات مردمی در بوستان لاله واقع در 
حدفاصل میدان آزادگان و میدان شهدای 72 تن 

کتاب خانه ای تخصصی است.
جوادیان با تأکید بر اینکه علاقه مندان به گل و 
گیاه و مباحث فضای سبز می توانند به کتابخانه 
تخصصی مراجعه کرده و کتاب به صورت رایگان 
به امانت بگیرند و از سالن مطالعه نیز استفاده 
کنند، افزود: مرکز ارتباطات مردمی نیز فعال شده 
است و شهروندان اگر سؤالاتی در مورد فضای 
سبز، آفات و بیماری ها داشته باشند، می توانند 
از طریق تلفن و یا سایت و مراجعه حضوری از 
رایگان  به طور  گیاه پزشکی  مشاوره ای  خدمات 

استفاده کنند.

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران قم :

جامعه ایثارگری قم ۱20 هزار نفرهستند
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم در خصوص تعداد جامعه ایثارگری این 
استان گفت : در قم ۶ هزار و ۹0 شهید، ۱2 هزار جانباز و یک هزار آزاده داریم، که 

همراه با خانواده های آنها جامعه ای ۱20 هزار نفری را تشکیل می دهند.
حجت الاسلام حسن هنرمند در گفت وگویی با اشاره به روز بزرگداشت شهیدان اظهار 
داشت: حضرت امام)ره( در 22 اسفندماه سال ۱۳5۸ فرمان تاسیس بنیاد شهید را 

صادر کرد، که البته آن موقع به عنوان بنیاد شهید انقلاب اسلامی مطرح بود.
وی ادامه داد: شورای عالی انقلاب فرهنگی بعدها پیرو مصوبه ای این روز را روز 

بزرگداشت شهیدان نیز قرار داد.
مدیرکل بنیاد شهید قم خاطرنشان کرد: در سالروز شکل گیری بنیاد شهید، در 
استان های مختلف برنامه های متنوعی برنامه ریزی شده، ما هم به تبعیت از سایر 

استان ها در قم برنامه هایی را تدارک دیده ایم.
هنرمند با ذکر این نکته که برنامه های روز بزرگداشت شهیدان، از هجدهم اسفندماه 
آغاز شده است بیان داشت: برپایی میز خدمت در مصلای قدس و محل اقامه نماز 
جمعه، همچنین قدردانی از دست اندرکاران یادواره های شهیدان در مناطق، محله ها و 

روستاهای مختلف استان بخشی از این برنامه ها بوده است.
وی افزود: در هر یک از محله های شهر، خانواده شهیدان که در آن محله سکونت 

دارند، طی آیینی در مساجد مورد تجلیل قرار می گیرند.
هنرمند، دیدار با خانواده معظم شهیدان را مورد توجه قرار داد و گفت: طبق تاکید 
استاندار، خانواده ها شهیدان که در دستگاه های گوناگون شاغل هستند، نیز تجلیل 
می شوند. وی با اشاره به گلباران و عطرافشانی مزار مطهر شهیدان یادآور شد: ارج 
نهادن به خدمات کارکنان ایثارگر بنیاد شهید استان نیز جزو برنامه هایی بود که انجام 

شد.
مدیرکل بنیاد شهید قم در بخشی از سخنان خود در پاسخ به این سوال که از چه 
طریقی می توانیم از ظرفیت روز شهید برای انتقال فرهنگ ایثار و شهادت به نسل 
جوان امروزی استفاده کنیم گفت: با توجه به علاقه جوانان به فضای مجازی، این فضا 
همچنین سایت های وابسته به خبرگزاری ها و صداوسیما کارآمدترین شیوه و ابزار برای 

منتقل کردن فرهنگ غنی ایثار و شهادت به شمار می آید.
وی با اشاره به برخی برنامه های پیش بینی شده برای مدارس به مناسب روز شهید 
تصریح کرد: برگزاری یادواره شهیدان آموزش و پرورش استان در مجتمع فرهنگی 
امام)ره( گلزار شهیدان علی بن جعفر)ع(، از جمله این برنامه هایی است که برگزار شد، 

در این برنامه، دانش آموزان برنامه ریز بودند و کار سنگین و بزرگ اجرا را انجام دادند.
هنرمند افزود: نظیر این برنامه ها که برای دانش آموزان بسیار راهگشا و کارساز است، 
می تواند در صبحگاه های دانش آموزی با قرائت وصایای شهیدان و بیان زندگینامه 

شهدا تداوم پیدا کند.
مدیرکل بنیاد شهید قم گفت: با هماهنگی های انجام شده، ستادهای شاهد هر 
کدام از مجموعه های آموزشی مانند آموزش وپرورش و آموزش عالی ویژه برنامه هایی 
را برای روز بزرگداشت شهید خواهند داشت، از این رو تلاش مدیران دستگاه های 

فرهنگی و همه مراکزی که در این زمینه اهتمام خاصی دارند، شایسته تقدیر است.
وی همچنین در پاسخ به سوال دیگری در خصوص تعداد جامعه ایثارگری استان قم 
اظهار کرد: در قم ۶ هزار و ۹0 شهید، ۱2 هزار جانباز و یک هزار آزاده داریم، که همراه 

با خانواده های آنها جامعه ای ۱20 هزار نفری را تشکیل می دهند.
وی با بیان اینکه به دلیل مهاجرپذیر بودن و بافت مذهبی قم، این استان پذیرای 
پنج هزار تَن از شهیدان، ایثارگران و آزادگان از استان های دیگر است افزود: متدینان 
نظر خاصی به قم دارند و جامعه ایثارگری نیز که از قشر انقلابی و مذهبی هستند، از 

اطراف کشور در این استان حضور دارند.
 

در قالب پویش سراسری »کاشت 100 هزار درخت« صورت گرفت:

کاشت 2 هزار نهال به همت داوطلبان 
هلال احمر و بسیجیان قم

پویش سراسری  قالب  و بسیجیان استان قم در  داوطلبان جمعیت هلال احمر 
»کاشت ۱00 هزار درخت« روزدوشنبه بیش از 2 هزار نهال غرس کردند.

براساس این گزارش ،داوطلبان جمعیت هلال احمر و بسیجیان سپاه امام علی بن 
ابیطالب )ع( استان قم در قالب پویش سراسری »کاشت ۱00 هزار درخت« در راستای 
مشارکت با اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم به غرس بیش از دو هزار نهال 

در منطقه بیابانی نواران واقع در بخش مرکزی استان قم پرداختند.
پویش کاشت ۱00 هزار درخت به صورت همزمان در سراسر کشور، به مناسبت 
یکصدمین سالگرد تاسیس جمعیت هلال احمر به عنوان معیاری برای ارزیابی توان 

مشارکتی در »کاشت یک میلیارد درخت« روز یکشنبه 2۱ اسفند برگزار شد.
»شورای هماهنگی تشکل های مردم نهاد منابع طبیعی و محیط زیست کشور«، 
»مرکز مطالعات مدیریت جامع حوزه های آبخیز تحت نظارت کمیسیون مالی یونسکو« 
و »فدراسیون بین المللی سلیب سرخ و هلال احمر در ایران« بر اجرای این پویش 
نظارت داشتند.  روز دوشنبه با مشارکت اعضای جمعیت هلال احمر در استان های 
مختلف کشور با کاشت ۱00 هزار درخت، یک رکورد جدید به ثبت رسید و برای اجرای 

این پویش مکان ها و نهال های مورد نیاز در استان های مختلف درنظر گرفته شد.
استان قم نیز در این پویش، مشارکتی ویژه داشته است و بسیجیان نیز در کنار 

نیرو های هلال احمر به غرس نهال پرداخت.
دغدغه مندان حوزه منابع طبیعی در این پویش در کنار جمعیت هلال احمر به غرس 
دو هزار و پانصد نهال در 27 هکتار از اراضی روستای نواران واقع در بخش مرکزی قم 
پرداختند. این محدوده از نقاط بحرانی تولید ریزگرد در استان قم است که اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم برای کاهش بحران و مدیریت عرصه به کاشت 

گونه های تاغ و آتریپلکس اقدام کرده است.

رئیس اداره نگهداری راه های استان قم خبر داد:

اجرای طرح تكمیل بهسازی محور 
جعفریه به آوه 

طرح  شدن  اجرایی  از  استان  راه های  نگهداری  اداره  رئیس  معارف وند،  محمد 
بهسازی محور جعفریه به آوه خبر داد.

محمد معارف وند، افزود: طول مسیر اجرایی این پروژه با محاسبه بهسازی ۱.5 
کیلومتر از محور جعفریه به قم )محدوده واقع در باند برگشت قبل از تقاطع قلعه سنگی( 

جمعا بالغ بر 7.5 کیلومتر می شود.
میلیارد  را حدود ۳20  پروژه  اجرایی  استان هزینه  راه های  نگهداری  اداره  رئیس 
ریال اعلام کرد و گفت: تمامی اعتبار تخصیصی این طرح عمران جاده ای از محل 

درآمد های سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای تامین شده است.
معارف وند بازه زمانی تکمیل این طرح را ۹ ماهه دانست و اظهار داشت: ترافیک 
ترکیبی و چشمگیر این محور ضرورت تسریع در اجرای این پروژه را دو چندان می کند 

که امیدواریم تا پایان شهریور سال ۱402 تکمیل و به بهره برداری برسد.
رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم به 
مشخصات فنی و اجرایی طرح بهسازی محور جعفریه به آوه پرداخت و گفت: با توجه 
به کارشناسی های به عمل آمده از وضعیت محور، در راستای اجرای طرح بهسازی 
آن، نسبت به عملیات درز گیری با قیر پلیمری، روکش ماسه آسفالت رگلاژی و یک 
لایه آسفالت دانه بندی باز به جهت جلوگیری از انعکاس ترک های لایه های زیرین و 
اجرای یک لایه توپکا اقدام می شود. وی در خاتمه ضمن تاکید بر رعایت جامع مقررات 
ترافیک جاده ای گفت: نظر به نزدیکی سفر های نوروزی که ترافیک حجیمی را متوجه 
محور های برونشهری می سازد از تمامی رانندگانی که از مسیر های اجرایی طرح های 
عمران جاده ای عبور میکنند درخواست میشود ضمن رعایت جامع مقررات ترافیک 

جاده ای همکاری لازم را با مجریان پروژه ها لحاظ فرمایند.
 

معاون کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم خبرداد:

اهدای ۱۱0 جهیزیه به زوج های نیازمند 
معاون کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم از اهدای ۱۱0 جهیزیه به زوج های 

نیازمند خبر داد.
نعیمی اظهارداشت :۱۱0 جهیزیه به نیت ۱۱0 شهید دفاع مقدس به مددجویان 

کمیته امداد از امروز تا پایان سال جاری اهدا می شود.
نعیمی افزود : مبلغ تمام شده این ۱۱0 جهیزیه ۳ میلیارد و ۳00 میلیون تومان برآورد 
شده است. وی افزود از ابتدای امسال 2۱۳7 جهیزیه و هدیه ازدواج برای مددجویان 
کمیته امداد در نظر گرفته شده که بالغ بر مبلغ 402 میلیارد ریال است. اقلام این 

جهیزیه شامل تلویزیون، لباسشویی، جاروبرقی، اجاق گاز و یخچال می باشد.

شهردار قم در جشن درختکاری:

هر سال 3۰ بوستان به بوستان های شهری اضافه می شود

اجتماعی
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مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی:

کاهش قیمت گوشت قرمز در بازار

مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی گفت: 
با افزایش کشتار دام، قیمت لاشه دام سبک و سنگین در بازار میدان بهمن نسبت 

به هفته های اخیر کاهش داشته است.
گوشت 500  اینکه  بیان  با  تهران 20،  برنامه  پخش  در  امرالهی«  »مسعود 
هزار تومانی مورد تایید نیست و کالای لاکچری محسوب می شود افزود: طی 
هفته های گذشته میانگین تولید و کشتار دام سبک روزانه حدود 7 هزارو ۳00 

راس دام بوده که به روزانه ۱۱ هزار راس دام رسیده ایم.
وزارت جهاد کشاورزی  اساسی  بر کالاهای  نظارت  و  بازرسی  مدیرکل دفتر 
با اشاره به اینکه قیمت لاشه دام سبک حدود ۳75 هزار تومان بود که در حال 
حاضر بین ۳۳0 تا ۳۳5 هزار تومان عرضه می شود اظهار داشت: ملاک ما 

عمده فروشی میدان بهمن است که کالا از آنجا به بازار عرضه می شود.
وی تصریح کرد: گوشت گوسفند در میدان بهمن تهران ۳۳5 تا ۳45 هزار 

تومان است که در قصابی ۸ درصد افزایش قیمت خواهد داشت.
امرالهی گفت: کشتار گوساله به یک هزارو ۱20 راس رسیده و قیمت لاشه آن به 
220 هزار تومان کاهش یافته است بنابراین قیمت گوشت چرخ کرده باید ۱75 

هزار تومان عرضه شود.
به گفته وی، همچنین گوشت مخلوط گوساله ۱۹2 هزار تومان و گوشت ران 

بسته بندی با قیمت 220 هزار تومان عرضه می شود.
وزارت جهاد کشاورزی  اساسی  بر کالاهای  نظارت  و  بازرسی  مدیرکل دفتر 
افزود: گوشت گوسفندی 2 کیلویی با قیمت 247 هزار تومان در فروشگاه های 

زنجیره ای عرضه می شود و این گوشت ها تازه هستند.
به گفته وی، حدود 700 هزار راس دام سبک و 72 هزار راس دام سنگین توسط 
شرکت پشتیبانی امور دام کشور تا آذر ماه خرید حمایتی شده است و در حال 
حاضر در قالب گوشت منجمد و با قیمت حدود ۱50 هزار تومان عرضه می شود.
توان  که  دامدارانی  از  خشکسالی  زمان  در  ها  دام   این  داد:  ادامه  امرالهی 
نگهداری از دام را نداشتند خرید حمایتی شده و در حال حاضر در فروشگاه های 

زنجیره ای عرضه می شود.
فروش مرغ با قیمت بیش از 6۳ هزار تومان تخلف است

مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی درباره قیمت مرغ افزود: 
قیمت مرغ در حال حاضر ۶۳ هزار تومان است و در ورودی میدان بهمن در حال 
حاضر با قیمت 5۸ تا 5۹ هزار تومان خرید و فروش می شود و بیش از قیمت ۶۳ 

هزار تومان تخلف محسوب می شود.
تنظیم بازار میوه شب عید امسال توسط بخش خصوصی

امرالهی با بیان اینکه وزارت جهاد کشاورزی تنظیم بازار گوشت و میوه را به 
بخش اتحادیه ها و تشکل ها واگذار کرده است، گفت: پیش از این دولت از 4 ماه 
مانده به عید به خرید میوه ورود می کرد اما امسال با همکاری بخش خصوصی 
میوه شب عید تهیه و توزیع خواهد شد که این امر از ضرر و زیان دولت جلوگیری 

کرده است.
به گفته وی، میوه با کیفیت مطابق با استانداردهای تنظیم بازار و با قیمت 

مصوب به بازار عرضه خواهد شد.

رییس سازمان بورس:

باید اصلاح قیمتی خودرو
 در کارخانه انجام شود 

رییس سازمان بورس درباره عرضه خودرو در بورس کالا اظهار داشت: موضوع 
اصلی در شرکت های خودروساز این است که از دو سال گذشته قیمت کارخانه 
اصلاح نشده بود وگرنه همه می دانیم که به خودی خود جای عرضه خودرو در 
بورس نیست اما شرایطی در نحوه فروش پیش آمده که نتیجه آن چیزی از بین 
رفتن صنعت خودرو نبوده است که در نتیجه دود آن به چشم مصرف کننده رفت 
چراکه در این مدت حتی یک چراغ جدید هم وارد تولیدات نشد و اگر روال گذشته 

ادامه پیدا کند اساسا تولیدی نخواهیم داشت .
مجید عشقی در نشست خبری روزدوشنبه  با بیان اینکه امسال شاهد چند 
مرحله فراز و فرود در بازار سرمایه بودیم که این روند در بازار سرمایه طبیعی است 
چراکه انواع متغیرها اثرگذارهستند، اظهار داشت: متغیرها و قیمت های جهانی، 
ریسک های سیستماتیک، شرایط بازار و سایر متغیرها افت و خیزی در بازار ایجاد 
کرد که معتقدم نوسانات با همراهی صندوق های تثبیت و توسعه تاحدی کنترل 

شد و روند بازار طبیعی است.
از سال گذشته دنبال می شود  از بحث های جدی که  ادامه داد: یکی  وی 
شکست انحصار در صدور مجوز نهادهای مالی است که روند خوبی ادامه پیدا 
کرد و در حوزه  صدور مجوز شرکت های کارگزاری، سبدگردان و ... اقدامات خوبی 

شکل گرفت تا به تعداد بیشتری از سهامداران خدمات ارایه شود.
رییس سازمان بورس با بیان اینکه در راه اندازی صندوق های جدید به کمک 
نهادهای مالی که بخش خصوصی در این حوزه قدم های خوبی برداشتند، 
اقدامات جدی انجام شد، گفت: در سال آینده هم توسعه این صندوق ها را در 
دستور کار داریم چراکه این صندوق ها انواع سلایق را پوشش می دهد و  افراد 

ریسک گریز و ریسک پذیر در این صندوق می توانند حضور داشته باشند.
تغییرات دامنه نوسان ادامه خواهد داشت 

عشقی همچنین درباره تصمیمات نسبت به دامنه نوسان اظهار داشت: در باز 
شدن دامنه نوسان اتفاقات خوبی انجام شد که باعث افزایش نقدشوندگی شده 
و این اقدام در سال آینده هم ادامه خواهد شد و امیدواریم به یک دامنه نوسان 
منطقی برسیم تا شاهد صف های قیمتی نباشیم و همچنین یک حس دسترسی 

یکسان به اطلاعات ایجاد شد و در دیدن عمق بازار یکسان است.
وی ادامه داد: همچنین از دیگر عملکرد این بوده که بسته بودن نمادها را 

کاهش دادیم و نمادهایی که سال ها بسته بودند باز شدند.
رییس سازمان بورس درباره راه اندازه گواهی شمش طلا و نفت خام اظهار 
داشت: بحث شمش طلا یکی از حلقه های مفقوده در زنجیره طلا بود که از روز 
گذشته اضافه شد که در ابعاد و قطعات بسیار کوچک قابل سرمایه است که باعث 
جذب سرمایه های خرد می شود و همچنین صندوق های طلا در آینده راه اندازی 
می شود. همچنین سپرده گواهی نفت می تواند محلی برای سرمایه گذاری عام 

مردم باشد همچنین سرمایه گذاران می تواند مابه ازای آن واردات داشته باشند.
عشقی درباره عمق بخشی به بورس کالا و معاملات کالایی گفت: در سال 
جاری در بازارهای کالایی شاهد آن بودیم که ارزش معاملات به ٢5 میلیار دلار 
رسید که اندازه هزار همت بوده است و فروش ها عمدتا از طریق شرکت های 
بورسی انجام می شود و در سال آینده زنجیره های دیگری که قابلیت معامله دارند 

وارد بورس خواهد شد. 
بورس عقب ماندگی خود را جبران می کند 

بر  باید  آینده سال اجرای حاکمیت شرکتی خواهد بود و  وی گفت : سال 
این موضوع تمرکز جدی داشته باشیم و این موضع رای حفظ ورعایت حقوق 

سهامداران خرد بسیار مهم است.
رییس سازمان بورس با بیان اینکه از طریق سجام امسال تمام سودهای نقدی 
را پرداخت و سودهای رسوبی  پرداخت شد، تاکید کرد: جالب است امسال به 
فردی که که صد میلیارد تومان سود سنواتی طلب داشت پرداخت شد و بیش از 

٣٠ میلیون نفر سود رسوبی پرداختیم.

یک کارشناس انرژی با اشاره به اهمیت فراوان پیگیری این سیاست جدید 
فروش نفت برای کشور و به خصوص خنثی سازی تحریم های فروش نفت، گفت: 
با تبدیل شدن نفت خام به یک اوراق قابل معامله، نفت خام ایران قابلیت تبدیل 

شدن به ابزار ضمانت برای تامین مالی بخش خصوصی نیز خواهد داشت.
مهدی هاشم زاده با اشاره به اینکه سیاست جدید عرضه اوراق گواهی سپرده 
نفت اقدامی بسیار مهم است، افزود: در این زمینه می توان در رابطه با اهمیت 
بسیار بالای تنوع بخشی به شیوه های فروش نفت خام کشور و افزایش حاکمیت 
ریال )فروش ریالی نفت( به همراه کنترل و هدایت نقدینگی به سمت بخش مولد 
اقتصاد اشاره کرد. با تبدیل شدن نفت خام به یک اوراق قابل معامله، نفت خام 
ایران قابلیت تبدیل شدن به ابزار ضمانت برای تامین مالی بخش خصوصی نیز 

خواهد داشت.
وی با اشاره به روش جدید فروش نفت و خنثی سازی تحریم های فروش نفت 
اظهار کرد: برای تبیین اهمیت روش جدید وزارت نفت برای فروش نفت و خنثی 

سازی تحریم های فروش نفت، ابتدا باید تعریف دقیقی از اوراق گواهی سپرده 
کالایی داشت. بورس کالا در یک تقسیم بندی کلی شامل چهار بخش بازار 
فرعی، بازار فیزیکی، بازار مشتقه و بازار مالی است. یکی از انواع اوراقی که در 
بورس کالا مورد داد و ستد قرار می گیرد؛ اوارق گواهی سپرده کالایی است که 

زیرمجموعه بازار مالی این بورس است.
این کارشناس انرژی ادامه داد: گواهی سپرده کالایی یک از اوراق بهادار است 
که در بورس قابلیت پذیرش و معاملات دارد. این اوراق گواهی از یک کالای 
معینی که در بورس پذیرش شده است، نشئت می گیرد. شرکتی که متقاضی 
فروش این گواهی سپرده کالایی است؛ ابتدا انباری را نزد سازمان بورس مشخص 
و آن را پذیرش می کند. بعد که انبار پذیرفته شد، به ازای کالاهای موجود در انبار 
یک قبض انبار صادر می شود که این قبض توسط شرکت سپرده گذاری مرکزی 
بنا بر واحدی که اعلام شده است، تبدیل به اوراق گواهی سپرده کالایی می شود و 
به صورت الکترونیک در حساب ناشر وثیقه می شود و قابلیت معامله پیدا می کند. 

بعد از آن، اطلاعیه گشایش انبار در سایت رسمی بورس باید منتشر شود که در آن 
مشخصات کالای انبار مورد پذیرش، نحوه معامله، نحوه تحویل کالا، نحوه تسویه 
حساب قید می شود. بنابراین گواهی سپرده نفت برای فروش دارایی حاضر و 
کالای موجود به کار می رود و یکی از مهم ترین روش های فروش و تجارت نفت 

در دنیا به حساب می آید.
هاشم زاده در مورد تفاوت بین اوراق سلف نفتی دولت قبل با اوراق گواهی 
سپرده کالایی اظهار کرد: اوراق سلف برای تأمین مالی است و گواهی سپرده 
کالایی برای فروش دارایی است و این دو مورد با یکدیگر فرق دارند. اوراق سلف 
در ارتباط با آینده فروشی است. چیزی را که در آینده به دست می آوریم، در حال 
حاضر می فروشیم و ریسک بسیار بالایی برای فروشنده از لحاظ تعهدات مالی 
اعطا شده در زمان سر رسید دارد ولی اوراق سپرده کالایی در مورد کالای موجود 

است و به هیچ وجه ریسکی برای فروشنده اوراق ایجاد نخواهد کرد.
این کارشناس انرژی ادامه داد: در اوراق سلف سود مشخص و سررسید مشخص 
وجود دارد. باید افراد در سررسید و با شرایط معینی کالا را خرید کنند. در اوراق 
سلف، اساساً کالا نمی فروشیم، به پشتوانه کالایی که در آینده به دست می آید و 
قیمتش در آینده معلوم می شود، الان به صورت نقد تأمین مالی می کنیم. گواهی 
سپرده کالایی هیچ ارتباطی با اوراق سلف ندارد و هیچ شباهتی به یکدیگر ندارند.
هاشم زاده در پایان با اشاره به اهمیت فراوان پیگیری این سیاست جدید فروش 
نفت برای کشور و به خصوص خنثی سازی تحریم های فروش نفت افزود: سیاست 
جدید عرضه اوراق گواهی سپرده نفت اقدامی بسیار مهم است. در این زمینه 
می توان در رابطه با اهمیت بسیار بالای تنوع بخشی به شیوه های فروش نفت 
خام کشور و افزایش حاکمیت ریال )فروش ریالی نفت( به همراه کنترل و هدایت 
نقدینگی به سمت بخش مولد اقتصاد اشاره کرد. همچنین از دیگر مزایایی فروش 
گواهی سپرده نفت، می توان به توسعه ابزارهای مالی بورس، مردمی سازی 
اقتصاد و ایجاد بستر شفاف برای ورود سرمایه گذاران به حوزه فروش نفت اشاره 
کرد. این اقدام در زمینه خنثی سازی تحریم های فروش نفت به مثابه ایجاد و ابداع 
یک روش مهم در مقابله هدفمند با تحریم های فروش نفت است و با ایجاد سازوکار 
بسیار ارزشمند اوراق مبتنی بر نفت در بازار سرمایه ایران، امکان ایجاد یک بازار 
بسیار بزرگ و جدید را برای نفت خام ایران ایجاد خواهد کرد که اثرات بلندمدت آن 
در زمینه تاثیرگذاری بر بازار جهانی بسیار بالا خواهد بود. در انتها باید در مورد یکی 
از ویژگی های مهم اوراق گواهی سپرده نفت صحبت کنیم که با تبدیل شدن نفت 
خام به یک اوراق قابل معامله، نفت خام ایران قابلیت تبدیل شدن به ابزار ضمانت 
برای تامین مالی بخش خصوصی نیز خواهد داشت و این ابتدای مسیر است و 
با توسعه این روش، شاهد حضور اوراق گواهی سپرده نفت خام ایران در بازارهای 

جهانی نظیر بورس شانگهای نیز خواهیم بود.

یک کارشناس انرژی مطرح کرد:

تبدیل شدن نفت خام به ابزار ضمانت برای تامین مالی بخش خصوصی

وزیر نیرو با بیان اینکه امروز شبکه برق ایران به شبکه برق بسیاری از کشورها متصل 
است، گفت: بر این اساس امکان صادرات و واردات برق از این خطوط فراهم شده که 

این موضوع به پایدارسازی بیشتر برق ایران منجر شده است.
"علی اکبر محرابیان" صبح امروز دوشنبه، در آیین امضای قرارداد تبادل انرژی با 
حضور "خرم دستگیر خان" وزیر انرژی پاکستان گفت: قرارداد تبادل انرژی میان دو 

کشور ایران و پاکستان کاملًا حقوقی است.
وزیر نیرو با اشاره به امضای تفاهم نامه همکاری برای اتصال شبکه برق دو کشور در 
سال گذشته، افزود: تفاهم نامه این قرارداد، سال گذشته میان دو طرف به امضا رسید 
و در مدت زمان کوتاهی حدود ۹ ماه خط انتقال انرژی طراحی و اجرا و به دنبال آن 

خطوط دو کشور به طول ۸۳ کیلومتر با پست های مربوطه متصل شد.
وی با بیان اینکه آزمایش و تست های لازم در این زمینه انجام شده است، اظهار کرد: 
به واسطه امضای این قرارداد، شرایط تبادل انرژی بین تهران و اسلام آباد فراهم شد و 
امید است به زودی طی مراسم رسمی با حضور مسئولان دو کشور عملیات آن آغاز 

شود و به دنبال آن شاهد پایدارسازی تبادل برق بین دو کشور باشیم.
وی ادامه داد: این خط به گونه ای اجرا شده است که با اتصال 50 کیلومتر، امکان 
تبادل انرژی را تا دو برابر افزایش می دهد. در حال حاضر امکان تبادل 200 مگاوات 
انرژی بین دو کشور فراهم شده است که با طرح توسعه می توانیم این عدد را به 400 

مگاوات افزایش دهیم.
وزیر نیرو با بیان اینکه امروز شبکه برق ایران به شبکه برق بسیاری از کشورها متصل 

است، افزود: بر این اساس امکان صادرات و واردات برق از این خطوط فراهم شده که 
به پایدارسازی بیشتر برق ایران منجر می شود.

محرابیان با اشاره به اجرای سیستم پیشرفته بک تو بک با کشور ترکیه، اضافه کرد: 
حدود سه ماه گذشته این سیستم به مرحله اجرا و بهره برداری رسید.

وی گفت: در حال حاضر امکان مبادله انرژی از طریق این سیستم انتقال فراهم 
است، این امر نیز به پایدارسازی برق ایران کمک کرده است.

به گفته محرابیان، با اجرای سیستم بک تو بک امکان صادرات برق بین دو کشور 
ایران و ترکیه و کل اتحادیه اروپا فراهم شده است؛ با درنظر گرفتن صرفه اقتصادی برای 

کشور، برق در برخی از ایام صادر و در برخی از ایام وارد می شود.
وی افزود: همچنین حدود سه ماه گذشته به منظور اتصال شبکه برق ایران به روسیه 

از طریق دو مسیر کاملًا مجزا توافقاتی حاصل شد.
محرابیان در ادامه به توافق صورت گرفته با کشور قطر در راستای اتصال شبکه برق 
دو کشور، اشاره و خاطرنشان کرد: هم اکنون بررسی های فنی برای پیشبرد این امر در 

حال اجراست و انتظار می رود عملیات اجرایی آن به زودی آغاز شود.
محرابیان به بازدید وزیر انرژی پاکستان از شرکت های متعدد تولیدکننده انرژی 
ایران، گروه مپنا و سندیکا برق، اشاره کرد و یادآور شد: طی بازدیدهای صورت گرفته 
جلسات متعددی برگزار و توافقات خوبی حاصل شد که امید است این جلسات و 
سفرها، شرایط مطلوب و مساعدی را برای صادرات بیش از پیش این محصولات فراهم 

کند.

وزیر نیرو ادامه  داد: در سفر وزیر انرژی پاکستان به تهران، در خصوص مبادلات برق 
توافقاتی حاصل شد که این امر به صورت قرارداد تجاری بین تیم های فنی و تجاری دو 

طرف )شرکت توانیر و شرکت مربوطه در پاکستان( منعقد شد.
محرابیان با بیان اینکه با تحقق این امر، پایداری شبکه برق ایران حاصل می شود، 

اظهار کرد: هم اکنون ایران امکان تبادل برق با همه کشورهای همسایه را دارد.
وزیر نیرو با اشاره به تأکید دولت سیزدهم مبنی بر تعمیق و توسعه روابط ایران با 
کشورهای همسایه افزود: در زمینه روابط اقتصادی، همکاری های خوبی بین ایران 
و پاکستان برقرار است، به  طوری که امروز حجم مبادلات اقتصادی دو کشور در سال 
برابر با 2 میلیارد دلار بوده و انتظار می رود این میزان معاملات در سال های پیش رو 

افزایش یابد.
در ادامه "خرم دستگیر خان" گفت: این پروژه در زمان بسیار کوتاهی رکورد زده و 

دلیل آن اعتقاد و اعتماد رؤسای دو کشور است.
وزیر انرژی پاکستان افزود: این نکته برای رؤسای ارشد دو کشور اهمیت دارد که در 

کنار امضای این اسناد، کار و فرآیند عملیاتی آن به سرعت آغاز می شود.
وی ضمن قدردانی از "علی اکبر محرابیان" برای همکاری در این زمینه، اظهار کرد: 
این امر از این جهت برای ما اهمیت دارد که اجرا و عملیاتی شدن این پروژه به طور 

مستقیم به مردم پاکستان کمک می کند.
دستگیرخان خاطرنشان کرد: با امضای این قرارداد زمینه های تداوم همکاری دو 

کشور در زمینه انرژی بیش از پیش فراهم می شود.

در آیین امضای قرارداد تبادل انرژی ایران و پاکستان مطرح شد؛

محرابیان: برق ایران از طریق تبادل انرژی با همسایگان پایدارسازی می شود

اقتصادی

نایب رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
گفت: این نهاد بسته تشویقی را برای سال ۱402 در نظر 
گرفته است که بخشی از تجار می توانند با استفاده از آن در 

نمایشگاه بین المللی حضور فعال تری داشته باشند.
»حسین سلاح ورزی« در همایش نمایشگاه توانمندی های 
صادراتی ایران با اشاره به دیدار مقام معظم رهبری با فعالان 
صادرات  رشد  نشست  این  در  داشت:  اظهار  اقتصادی، 
غیرنفتی تبیین شد و به فراهم کردن زیرساخت ها برای توسعه 

این بخش اشاره شد. وی با اشاره به اهمیت توسعه صادرات 
غیرنفتی تاکید کرد: بازار ارز نوسانات بسیاری را در ماه های 
اخیر تجربه کرد که به دلیل کمبود در عرضه و کاهش درآمد 
حاصل از صادرات نفت اتفاق افتاد اما اگر صادرات غیرنفتی 

تسهیل شود می توان به اقتصاد ملی کمک کرد.
سلاح ورزی تصریح کرد: برگزاری نمایشگاه اکسپو ایران 
در اردیبهشت ماه سال ۱402 به معرفی فرصت های سرمایه 
گذاری با کشورهای هدف می پردازد و شرکت های تجاری به 

صورت تجمیع شده در داخل کشور می توانند توانمندی های 
خود را به نمایش بگذارند.

وی با تاکید بر اینکه اتاق بازرگانی خانه بخش خصوصی 
است، گفت: این نهاد برنامه جدی در تعامل و همکاری با 
سازمان توسعه تجارت و مدیریت شهرک های صنعتی در نظر 

گرفته که بر اساس آن بسته تشویقی تدوین شده است.
نایب رییس اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: بر اساس 
این بسته تشویقی، تجار و صاحبان بنگاه های خرد و متوسط 

برای حضور در نمایشگاه های بین المللی مورد حمایت قرار 
می گیرند و بخشی از هزینه حضور در رویدادهای کشورهای 
هدف پرداخت می شود تا فرصتی برای معرفی توانمندی های 
تولیدی کشور باشد. وی با تاکید بر اینکه این بسته تشویقی 
از چند منظر مورد اهمیت است، گفت: با ایجاد این شرایط 
می توانیم یک هزار و 200 مشتری خارجی را به کشور بیاوریم 
تا بتوانیم تولیدات خود را عرضه کنیم و این روند در تسهیل 

توسعه تجارت موثر خواهد بود.

نایب رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران خبرداد:
بسته تشویقی اتاق بازرگانی برای حضور تجار در نمایشگاه های بین المللی

دبیر سندیکای صنعت برق گفت: امسال ناترازی برق ۱5 هزار مگاوات بود که سال آینده در حالت خوشبینانه به ۱0 هزار 
مگاوات کاهش خواهد یافت.

مهدی مسائلی در نشست خبری افزود: کمبود ظرفیت تولید برق نسبت به میزان تقاضا در پیک تابستان همچنان وجود 
خواهد داشت. وی ادامه  داد: البته این کمبود با توجه به مدیریت وزارت نیرو به بخش صنعت منتقل و بخش خانگی را شامل 

نمی شود.
دبیر سندیکای صنعت برق درباره وضعیت صنعت برق با توجه به لایحه بودجه کل کشور خاطرنشان کرد: سال مالی آینده 
باتوجه به لایحه بودجه ۱402 تغییراتی در صنعت برق رخ خواهد داد و قیمت فروش برق برای بخش بزرگی از صنعت به دلیل 

تصویب قانون مانع زدایی افزایش پیدا می کند.
مسائلی گفت: سال های قبل این افزایش قیمت مربوط به بیش از یک مگاوات بود اکنون مربوط به همه صنایع است البته 
اولویت بندی هایی خواهد شد ولی قانون ابلاغ می کند که برق بخش صنعتی معادل ECA باشد که قیمت آن معادل ۶00 
تا 700 تومان است در حالی که قیمت برق بخش عمده صنعت حدود ۳00 تومان است که ممکن است نرخ برق بخشی از 
صنعت دو برابر شود. وی افزود: قیمت برق بخش خانگی باتوجه به قانون مانع زدایی و قوانینی که قبلًا داشتیم افزایش خواهد 
داشت، البته رقم تعرفه کسانی که بالای الگوی مصرف هستند بستگی به میزان بالا رفتن مصرف ۱.5 تا 2 برابر تعرفه های فعلی 
تغییر می کند، همه اینها باعث افزایش درآمد صنعت برق می شود، البته به نسبت قیمت تمام شده نرخ پایین تر است ولی نسبت 

به گذشته کسری بودجه صنعت برق کاهش پیدا می کند.
دبیر سندیکا صنعت برق گفت: افزایش درآمد ناشی از افزایش تعرفه وارد توانیر و وزارت نیروخواهدشد که باتوجه به قانون 
حاکم لایحه بودجه قرار است بخش عمده وارد بخش انتقال و تولید شود و به این ترتیب رفع محدودیت و توسعه شبکه برق 

تسریع می شود اما سهم بخش تولید و افزایش ظرفیت نیروگاهی تغییر نمی کند.
مسائلی خاطرنشان کرد: سال مالی آینده ساختار بازارهای مالی صنعت برق تغییر می کند، انتظار این بود که بورس انرژی در 
سال ۱40۱ فعال شود که نشد، برای سال ۱402 در قانون بودجه مصوب شده که این برنامه انجام شود، پیش بینی می شود 

به خاطر تعارض منافع اجرایی نشود.
وی ادامه داد: بدهی های دولت به خاطر ما به التفاوت قیمت تکلیفی همچنان رو به افزایش است به طوری که اکنون دولت 
۱00 هزار میلیارد تومان به وزارت نیرو بدهی دارد که همچنان باقی مانده، ابزارهای مالی که در قانون مانع زدایی پیش بینی 

شده بود دولت را مکلف کرده بود که طی ۳ سال بدهی ها تسویه شود.
دبیر سندیکا برق گفت: ما پیشنهاد کردیم مثل 20 هزار میلیارد تومانی که سال قبل اضافه شد در بودجه سال آینده اعمال 

شود. در قانون مانع زدایی دولت مکلف شده بود که تسویه انجام شود.
مسایلی ادامه داد: فضای مالی صنعت برق در سال آینده فقط پوشش دهنده هزینه ها و تورم است و بعید است توسعه 

زیرساختی صنعت برق آن چنان که پیش نیاز است اتفاق بیفتد و رغبتی از سوی سرمایه گذاران شاهد نخواهیم بود.

عضو کمیسیون تلفیق مجلس اظهار داشت: تا زمانی که سال جمع بندی نشود نمی توان عدد دقیقی را عنوان کرد اما 
حداقل ٢5٠ هزار میلیارد تومان کسری را در بودجه امسال داشتیم.

مهدی طغیانی، درباره انتقاد دولت و سازمان برنامه و بودجه از افزایش سقف بودجه ١4٠٢ در مجلس که در نهایت منجر به 
کسری بودجه و رشد نرخ تورم می شود، اظهار داشت: افزایش سقف بودجه در مجلس و کمیسیون تلفیق واقعیت ندارد، البته 
همواره مجلس در بررسی قانون در بخش هایی بررسی های دقیق انجام می دهد و همچنین دستگاه ها هم بخشی چانه زنی 
خود را وارد مجلس می کنند. برای مثال سازمان تامین اجتماعی بخشی از تعهدات دولت و مشکلات و عملکرد خود را که 

نتوانسته بود در لایحه جمع بندی کند را وارد مجلس و ٧٠ هزار میلیارد تومان در مجلس مصوب کرد. 
وی ادامه داد: موضوع سازمان تامین اجتماعی و منابع ٧٠ هزار میلیارد تومانی را دولت می توانست در لایحه بودجه عنوان 

کند، نمی شود این تصمیمات را در مجلس بگیرند و بگویند چرا سقف بودجه در مجلس افزایش پیدا کرد.
عضو کمیسیون تلفیق با تاکید بر اینکه سقف بودجه در حالت حداکثری 4 درصد افزایش پیدا کرده است، گفت: سقف هزار 
و ٩٨٠ همت بودجه در نهایت به ٢ هزار و ۶٧ همت رسید و در مجموع عددی به بودجه اضافه شده بسیار پایین است و بخش 
اعظمی از این عددی که به بودجه اضافه شده ناشی از همان مواردی است که به تناسب نیاز در دولت دیده نشده و تعیین 

بودجه این بخش ها را به مجلس منتقل کرده اند، بنابراین به هیچ وجه این افزایش4 درصدی بابت خرج اضافه نبوده است.
طغیانی افزود: البته در فضای مجلس به دلیل خواست های که نمایندگان دارند و خواسته های که مردم و بخش های مختلف 
از مجلس دارند معمولا این خواستگاه به دنبال افزایش هزینه ها است اما تلاش مجلس واقعا بر این بود که بودجه سال آینده 

بالا نرود. 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس درباره کسری بودجه ١4٠١ و اثرگذاری آن در رشد تورم گفت: یکی از عوامل رشد نرخ تورم 
می تواند کسری بودجه باشد و کسری بودجه تنها عامل نیست و جهش نرخ ارز و افزایش هزینه های تولید اثرات خود را بر رشد 

تورم می گذارد ضمن اینکه امسال ارز 4٢٠٠ تومانی حذف شد و یکی از عوامل تاثیر گذار در رشد تورم بود. 
وی تاکید کرد: دولت یک ادعایی دارد مبنی بر اینکه هیچ استقراضی نکرده  که درست است اما دولت استقراض مستقیم 
نکرده است. یکسری بدهی های غیر مستقیم وجود دارد که دولت از این بدهی های غیرمستقیم استفاده می کند برای مثال 
بخشی از بدهی به صندو ق  های بازنشستگی را به بانک ها واگذار می کند یا بخشی از خرید تضمینی را در بودجه نمی تواند 
بپردازد را به بانک کشاورزی منتقل می کند. یعنی این هزینه ها را از نظام بانکی و انتقال آن به بانک مرکزی می پردازد که یک 

نوع استقراض غیر مستقیم است. 
عضو کمیسیون تلفیق گفت: امسال مجلس قصد داشت بندی به بودجه اضافه کند که استقراض غیر مستقیم هم ممنوع 

شود که سازمان برنامه به شدت با آن مخالفت کرد. 
وی درباره عدد کسری بودجه ١4٠١ ادامه داد: تا زمانی که سال جمع بندی نشود نمی توان عدد دقیقی را عنوان کرد اما 

حداقل ٢5٠ هزار میلیارد تومان کسری را در بودجه امسال داشتیم.

دبیر سندیکای صنعت برق اعلام کرد:

پیش بینی کاهش ناترازی برق به حدود ۱0 هزار مگاوات در سال آینده
عضو کمیسیون تلفیق ؛

افزایش سقف بودجه ١۴٠2 در مجلس واقعیت ندارد
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رحمان رضایی  :

قلعه نویی بهترین فرد برای تغییر نسل
 در تیم ملی است

 پیشکسوت تیم ملی فوتبال ایران گفت: تیم ملی نیاز به تغییر نسل دارد و قلعه نویی 
بهترین فردی بود که می تواند این کار را در تیم ملی انجام دهد.

رحمان رضایی  در مورد انتخاب امیرقلعه نویی به عنوان سرمربی تیم ملی فوتبال 
ایران اظهار داشت: فدراسیون فوتبال نسبت به گزینه هایی که مطرح شد، بهترین 
انتخاب را داشت و قلعه نویی را به عنوان سرمربی انتخاب کرد. او توانایی این را دارد 

که شرایط تیم ملی را بهبود بخشد.
وی افزود: قلعه نویی هم تجربه کافی را برای هدایت تیم ملی دارد و هم از بازیکنان 
شناخت لازم را دارد. با این حال مشکل اصلی او این است که کار ناتمام مربیان قبلی 
را باید انجام دهد. تیم ملی به تغییر نسل نیاز داشت اما این کار صورت نگرفت و حالا 

به یکباره تمام بار این کار روی دوش قلعه نویی افتاده است.
پیشکسوت فوتبال ایران تصریح کرد: با احترامی که برای همه بازیکنان قائل 
هستم، اما تیم ملی نیاز به تغییر نسل دارد. قلعه نویی هم به لیگ و شرایطش اشراف 
کامل دارد و به همین خاطر او می تواند به بهترین شکل این کار را برای تیم ملی انجام 
دهد. ما در جام جهانی یکی از مسن ترین تیم ها بودیم. تغییر نسل کاری است که 

باید به تدریج انجام شود اما مربیان قبلی از این کار امتناع کردند.
رضایی اضافه کرد: برای همه بازیکنان تیم ملی احترام قائل هستم چرا که آنها 
برای تیم ملی زحماتی کشیدند اما برخی دیگر در سنی هستند که باید جایشان را 
در تیم ملی به جوانترها بدهند. همانطور که گفتم این تیم تنها کسی که می توانست 
به بهترین شکل این کار را انجام دهد، قلعه نویی بود چون از لیگ و بازیکنان شناخت 

داشت.
وی در پاسخ به این پرسش که تیم ملی می تواند در این شرایط با رقبای دیگر برای 
قهرمانی در آسیا رقابت کند، تصریح کرد: از نظر بازیکنی و تیمی در بالاترین سطح 
در آسیا قرار داریم. قلعه نویی هم مربی با دانشی است. پس می توانیم دوباره تیمی 

مدعی را بسازیم که با کره جنوبی و ژاپن رقابت کنیم.
وی گفت: در ۱0 سال گذشته هیچ تغییری در تیم ملی داده نشد و مربی قبلی هم 
هیچ دستاوردی نداشت. سه جام جهانی و دو جام ملت ها کی روش سرمربی بود اما 
جام که هیچ، کوچکترین دستاوردی برای تیم ملی به دست نیاورد. به همین خاطر 

کار قلعه نویی خیلی سخت است.
وی در پایان گفت: برای موفقیت ابتدا باید آرامش تیمی از سوی فدراسیون برای 
قلعه نویی انجام شود و به او زمان داده شود. امکانات هم باید در اختیار قرار بگیرد تا 
انتظارات را برآورده کند. تیم ملی نیاز به آرامش دارد و فدراسیون باید در این خصوص 

همه تلاشش را انجام دهد.

پهلوانان قمی در آسایشگاه معلولین انور آفتاب؛

تجلی حضور باشكوه پهلوانان 
درمیان سالمندان

ایمان / گزارش / رضا ملکی؛ از دیرباز در افسانه های قدیمی ایران کهن از 
پهلوانی و جوانمردی بسیار مردان حماسه ساز یاد شده است وهرکدام با داستانهای 
باشکوه خود در اذهان و دریادها مانده اند تا درس غیرت،شجاععت و مردانگی 

گذشتگان با افتخار سرزمین من ایران بر قلبها حکومت نماید.
دل  شادی  راستای  در  قمی  پهلوانان  شایسته  و  جوانمردانه  حرکت  بار  این 
سالمندان عزیزمان در آسایشگاه معلولین انور آفتاب نمودی عینی و قابل تحسین 
داشت. مجید تلخابی قهرمان و دلاورمردان آهنین کشور که در قامت ریاست هیئت 
بدنسازی و پرورش اندام قم در شش ماه گذشته منشا خدمات شایسته بوده است .

این بار با دعوت از سه قهرمان و پهلوان دوست داشتنی که در سطح کشور ودرمیان 
قویترین مردان ایران پرآوازه هستند حرکات نمایشی وسنگین آیتمهای ۳20 الور به 
طول 20 متر با بند لیفتوی گوی ۱40 کیلو را به نمایش گذاردند که باعث شادی دل 

سالمندان دوست داشتنی آسایشگاه انور آفتاب گردید.
حرکت ستودنی مجید تلخابی را مورد ستایش قرار می دهیم.سه قهرمانی که باعث 
شادی دل سالمندان عزیزمان شدند را سپاسی ویژه نثار روی گلشان می نمائیم 
وامید داریم که حرکتهای اینچنینی در دستور کار دیگر هیئتهای ورزشی قرار گرفته 

تا درکنار ورزش واژه جوانمردی و پهلوانی راهم معنا نمائیم.

از تمام ظرفیت استفاده می کنیم؛

خط و نشان سرمربی جدید تیم ملی 
وزنه برداری

سرمربی تیم ملی وزنه برداری ایران با تاکید بر این که برای رسیدن به موفقیت 
باید سخت کار کنیم گفت: سعی ما این است که از تمام ظرفیت وزنه برداری برای 

اعتلای این رشته استفاده کنیم.
، نواب نصیرشلال سرمربی جدید تیم ملی وزنه برداری بزرگسالان ایران گفت: 
تشکر می کنم از فدراسیون وزنه برداری و شخص دکتر انوشیروانی که به من اعتماد 
کرد و این مسئولیت را به من سپرد. قطعا پذیرش این مسئولیت برمی گردد به 
زحماتی که ایشان در این 7 ماهی که در فدراسیون بودند کشیدند و ما هم امیدواریم 
این روند ادامه داشته باشد. حمایت ایشان از تیم های ملی و پیشبرد برنامه های 

اصلی و مهم فدراسیون وزنه برداری باعث دلگرمی و امیدواری ما می شود.
روزهای  و  از سالها  ما مقداری  برداری  وزنه  ادامه داد:  المپیک  قهرمان سابق 
خوبش فاصله گرفته و این کار را سخت می کند. به لحاظ وجود وزنه بردارهای آماده 
مقداری دچار مشکل هستیم و ما مجبوریم تا برنامه و تمرینات سختی داشته باشیم 

و سختگیرانه اردوها را پیش ببریم.
نصیرشلال ادامه داد: قطعا در برنامه ما نظم و انضباط در اولویت قرار دارد و سعی 
می کنیم از تمام پتانسیل وزنه برداری استفاده کنیم. در برنامه از تمام افراد عنوان 
دار و حتی افرادی که دیده نشده اند استفاده خواهیم کرد و سعی می کنیم تمام 

ورزشکاران دیده شوند.
سرمربی تیم ملی افزود: شرایط ما سخت است و مجبور هستیم از لحاظ تمرینی و 
نظم و انضباطی سختگیرانه برخورد کنیم. به هرکسی که شرایط اردویی و تمرینی ما 

را می پذیرد حتما شانسی به او خواهیم داد تا خودش را نشان دهد.

پیشکسوت فوتبال ایران معتقد است که امیر قلعه نویی بهترین گزینه برای هدایت 
تیم ملی فوتبال بود.

ناصر ابراهیمی پیشکسوت فوتبال ایران در گفت وگویی  درباره انتخاب امیر 
قلعه نویی به عنوان سرمربی جدید تیم ملی گفت: ما در 4۳ سال گذشته هم از 
مربی ایرانی و هم از مربی خارجی از استفاده کرده ایم و کارلوس کی روش با ۸ 
سال طولانی ترین حضور را در تیم ملی داشت و او هم نتوانست تیم ملی را در جام 
ملت ها اول یا حتی فینالیست کند. قلعه نویی شاگرد من است و او را کشف کرده ام 
و به او افتخار می کنم. از قلعه نویی می خواهم که قرارداد کوتاه مدت امضا نکند و 
یک قرارداد بلند مدت امضا کند. ماجرای جام ملت های آسیا در مالزی برای او تکرار 
نشود که او را با سلام و صلوات آوردند اما پس از حذف تیم ملی در ضربات پنالتی 

برکنارش کردند.
ابراهیمی افزود: حذف تیم ملی در زمان در زمان کی روش هم افتاد اما او را عوض 

نکردند، آیا صرفه مالی و دلالی در ابقای این سرمربی دخیل بود؟ آیا سود داشت که 
کی روش را نگه داشتند؟ مانند قبل از جام جهانی قطر که وقتی آقای تاج دوباره به 
عنوان رئیس فدراسیون فوتبال انتخاب شد، اسکوچیچ، هاشمیان و باقری را که تیم 
را به جام جهانی بردند، کنار گذاشتند و کی روش را دوباره آوردند. چرا کی روش قبل 
از جام جهانی به ایران برگشت و حالا سرمربی قطر شد و این خودش یک معمای 
بزرگی است. چرا اصلا این کار را کردند و چه نتیجه ای جز دادن یک پول هنگفت 
داشت؟ البته این انتخاب برای لاپوشانی اتفاقات ۸ سال حضور علی کفاشیان و 

مهدی تاج در فدراسیون فوتبال بود.
مربی اسبق تیم ملی فوتبال افزود: الان قلعه نویی سرمربی تیم ملی شده که یک 
گزینه خوب و با تجربه است و موفق بوده است. باز هم اشاره می کنم که او باید یک 
قرارداد بلندمدت امضا کند و اینطور نشود که بعد از جام ملت ها و نتیجه نگرفتن 
باز دوباره ماجرای دفعه قبل تکرار شود و در این صورت این قلعه نویی است که 

لطمه می خورد. در صورت نتیجه نگرفتن همین آقای تاج خواهد گفت این هم از 
مربی ایرانی که می خواستید! ولی وقتی کی روش در جام ملت ها نتیجه نگرفت چرا 
چنین چیزهایی نمی گویند. رفتن به جام جهانی که با توجه به سهمیه ای که آسیا 

دارد، کار بزرگی نیست.
وی با بیان اینکه قلعه نویی تجربه تیم ملی دارد و بازیکنان را می شناسد، تصریح 
کرد: اگر مربی خارجی می آمد باید زمان کافی برای شناخت بازیکنان به او داده 
می شد و ۱0 هفته حداقل بازی های لیگ را در نظر می گرفت و شهر به شهر 
می رفت و بازیکنان را می شناخت اما مربی داخلی مانند قلعه نویی شناخت لازم را 

از فوتبال ایران دارد.
پیشکسوت فوتبال ایران با بیان اینکه باید نگاه حمایتی فدراسیون فوتبال از مربی 
داخلی مانند مربی خارجی باشد، افزود: وقتی مربی خارجی می آید همه امکانات 
برای او فراهم می شود و پول هست اما وقتی مربی داخلی تقاضای امکانات و اردو 
کند، پای بی پولی به میان کشیده می شود. این بار باید نگاه تغییر کند و همان 

حمایتی که از مربی خارجی می شود باید از مربی داخلی هم شود.
ابراهیمی با بیان اینکه مربی داخلی کار سختی در جام ملت ها در پیش دارد و 
نباید انتظارها را بالا برد، تاکید کرد: کار قلعه نویی خیلی سخت است، جام جهانی 
قطر نشان داد که کار سختی داریم، کره، ژاپن و استرالیا به مرحله بعد صعود کردند 
اما با دو شکست برگشتیم. فوتبال ایران ضعیف شده است، باشگاهی مانند راه 
آهن سالی ۱0 بازیکن تحویل تیم ملی می داد و از زمین های خاکی بازیکن کشف 

می کردند اما الان این زمین ها آپارتمان شده است.
وی افزود: اگر الان برای استعدادیابی بخواهیم از فدراسیون زمین و مجموعه 
بگیریم باید هزینه سنگینی را بدهیم، این در حالی است که در گذشته اینطور 
نبود و رایگان زمین در اختیار مربیان سازنده قرار می گرفت. به همین خاطر من 
مربی دنبال استعدادیابی نمی روم و خیلی از فوتبالیست ها کشف نمی شوند. وقتی 
هزینه اجاره یک زمین فوتبال سه میلیون تومان است، مربی سازنده خانه نشین 

می شود و فوتبال دست دلال ها می افتد.
ابراهیمی در پایان گفت: توقع نداشته باشیم چون که چون قلعه نویی یا یک 
خارجی سرمربی تیم ملی شده، تضمین می دهد که تیم قهرمان شود و این نیاز به 
زمان دارد. نوجوانان و نونهالان ما شکست خورده اند و کار پایه ای صورت نمی  گیرد. 
این در حالی است که تیم های پایه ما قبلا قهرمان می شدند. فوتبال ایران الان 
ستاره ای ندارد که جای بزرگان را گرفته باشد و خالی از بازیکن مهم و تاثیرگذار 

است. تیم ۹۸ آخرین تیم کامل فوتبال ایران بود که همه آنها ستاره بودند.

ناصر ابراهیمی  :

قلعه نویی بهترین گزینه برای هدایت تیم ملی فوتبال بود

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

۱- رأی شماره ۱40۱۶0۳۳00020۱۶050 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳00020005۶۱ مربوط به تقاضای 
آقای سیامک مهدوی محتشم فرزند کرمعلی درششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۶/۳۱ مترمربع 
درقسمتی از پلاک شماره فرعی از 2۱۸۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 

الواسطه از سید محمد رضویان)م الف۱۶۳۸۳(
2- رأی شماره ۱40۱۶0۳۳00020۱74۱۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱40۱۱۱44۳000200۱۳۳0 مربوط به تقاضای 
خانم حبیبه عبدالهی حیدرباغی فرزند علی درقسمتی ازسه دانگ مشاع ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 70/۸0 مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از ۱75۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

وخریداری مع الواسطه از وراث مرحوم سید مهدی تولیتی صفحه 5۹0 دفتر ۱۶)م الف۱۶۳۸۶(
۳- رأی شماره ۱40۱۶0۳۳00020۱74۱۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱40۱۱۱44۳000200۱۳۳۱ مربوط به تقاضای 
آقای ابوالفضل جعفری زاده فرزند عزیز درقسمتی ازسه دانگ مشاع ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 70/۸0 مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از ۱75۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

وخریداری مع الواسطه از وراث مرحوم سید مهدی تولیتی صفحه 5۹0 دفتر ۱۶)م الف۱۶۳۸7(
4- رأی شماره ۱40۱۶0۳۳00020۱7۶۱۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱40۱۱۱44۳0002000۸۱0 مربوط به تقاضای 
خانم صفیه بابائی فرزند یعقوب درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 7۶/50 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۱752 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از 

محمدرضا و منصوره و نرجس شهرت همگی ناظمی حسینی و فخر السادات برقعی )م الف۱۶۳۸۸(
5- رأی شماره ۱40۱۶0۳۳00020۱۶۹75 مربوط به پرونده کلاسه ۱40۱۱۱44۳000200۱5۱5 مربوط به تقاضای 
آقای یوسف وحدتی فرزند بهمن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱2۶ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۱۹72 و ۱۹7۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از 

فاطمه امینی ۶7 دفتر 40 )م الف۱۶۳۹0(
۶- رأی شماره ۱40۱۶0۳۳00020۱70۶0 مربوط به پرونده کلاسه ۱400۱۱44۳0002000۱5۸ مربوط به تقاضای 
آقای حسن حیدری فرزند مسلم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹2/40 مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از ۱۸۹5/2۱0 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از یوسفعلی علیزاده صفحه ۳70 دفتر ۱۸5)م الف۱۶۳۹۱(
7- رأی شماره ۱40۱۶0۳۳00020۱7۶۸۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱40۱۱۱44۳00020007۹7 مربوط به تقاضای 
آقای روح اله قاسمی فرزند وجهیه اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹0 مترمربع 

پلاک شماره 5 فرعی از 2۳02 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 
حسین کردار صفحه 5۹2 دفتر ۳25)م الف۱۶۳۹2(

۸- رأی شماره ۱40۱۶0۳۳00020۱7۳۹۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱40۱۱۱44۳000200۱40۱ مربوط به تقاضای 
آقای احمد جوان بخت فرزند حیدرقلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳۸ مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از۱755 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 

2۱۱۶۶ مورخ ۱۳۹۹/7/24 دفترخانه ۸۶ قم )م الف۱۶۳۹۳(
۹- رأی شماره ۱40۱۶0۳۳00020۱7۶2۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳0002002027 مربوط به تقاضای 
خانم طیبه نمدمالان فرزند علی اکبر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 500/0۳ 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از 25۶۳ اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

صفحه ۱4۸ دفتر ۳2۱ و صفحه 2۳2 دفتر ۳47)م الف۱۶۳۹4(
۱0- رأی شماره ۱40۱۶0۳۳00020۱740۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱40۱۱۱44۳000200۱۶۳5 مربوط به تقاضای 
آقای محمد جواد رضائی فرزند احمد درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱2۳/20 مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹7۶ اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و 

خریداری مع الواسطه از زهرا فاطمی قمی)م الف۱۶۳۹۶(
۱۱- رأی شماره ۱40۱۶0۳۳00020۱740۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱40۱۱۱44۳000200۱۶۳4 مربوط به تقاضای 
آقای اسلام رضائی فرزند احمد درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱2۳/20 مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹7۶ اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و 

خریداری مع الواسطه از زهرا فاطمی قمی)م الف۱۶۳۹7(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی 
آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد 

بود. 
)ایمان و آرمان ملی(
نوبت اول: 1401/1۲/07
نوبت دوم: 1401/1۲/۲۲
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  ۱40۱۶0۳۳000۱0۱2707مربوط  شماره  رای   -۱
۱40۱۱۱44۳000۱00۱۳۸۸مربوط به تقاضای آقای باسم مختارپور فرزند 
پلاک  مترمربع  مساحت ۱۱0  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  در  محمد 
شماره ۱۱044 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه از عباس بیوسه خریداری به موجب سند رسمی شماره 

22444مورخ ۱۳۳۹/0۶/0۶ دفترخانه 5 قم)م الف ۱۳۳۸2(
کلاسه  پرونده  به  ۱40۱۶0۳۳000۱0۱224۹مربوط  شماره  رای   -2
۱40۱۱۱44۳000۱000577مربوط به تقاضای آقای جواد میردامادی فرزند 
هدایت اله درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۱۶/۸0 مترمربع پلاک 
شماره ۱۱۳۹5/40 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
۱-سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۹۱ صفحه ۱70 نسبت به ۱5۹/۸0 
سهم 2- سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۹۱ صفحه ۱7۶ خریداری به 
موجب اسناد رسمی شماره ۳۳۸۱0 مورخ ۱۳77/05/۱۸ دفترخانه 4 قم و 
شماره 2۶۳70 مورخ ۱40۱/04/2۸ دفترخانه ۸۶ قم نسبت به 2۸0 سهم۳- 
سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۹۱ صفحه ۱7۳ خریداری به موجب سند 
رسمی شماره 2۶۳70 مورخ ۱40۱/04/2۸ دفترخانه ۸۶ قم نسبت به 477 

سهم )م الف ۱۶۳۸4(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱40۱۶0۳۳000۱00۶40۶ شماره  رای   -۳
۱40۱۱۱44۳000۱000۶02مربوط به تقاضای آقای جواد میردامادی فرزند 
هدایت اله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 7۹/20 مترمربع پلاک 
شماره 40 فرعی از ۱۱۳۹5 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۹۱ صفحه ۱70)م الف ۱۶۳۸5(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱40۱۶0۳۳000۱00۹۱7۸ شماره  رای   -4
۱40۱۱۱44۳000۱0004۳۳مربوط به تقاضای آقای حمید صالحی فرزند 
محرمعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۳۱2/5۳ مترمربع پلاک 
باقیمانده ۱۱22۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
الف  سند رسمی شماره ۳۸500 مورخ ۱۳۹۶/05/22 دفترخانه 5۱ قم)م 

)۱۶۳۸۹
کلاسه  پرونده  به  ۱40۱۶0۳۳000۱0۱270۹مربوط  شماره  رای   -5
آقای محمدرضا عسگری  تقاضای  به  ۱40۱۱۱44۳000۱0004۸۹مربوط 
ورجانی فرزند تقی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۶/۸0 مترمربع 
پلاک شماره ۱۱2۳7 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم سند رسمی شماره ۳۱5۳5 مورخ ۱40۱/02/2۹ دفترخانه ۳۹ قم)م الف 

)۱۶۳۹5
کلاسه  پرونده  به  ۱40۱۶0۳۳000۱0۱0۶۹۸مربوط  شماره  رای   -۶
۱40۱۱۱44۳000۱000۳77مربوط به تقاضای آقای حسین مه آبادی فرزند 
عربعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 20۳/۸0 مترمربع پلاک 

شماره ۱۱0۸۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 
رسمی شماره 5۳0۶4 مورخ ۱40۱/02/۱۸ دفترخانه 2۶ قم )م الف ۱۶۳۹۸(
کلاسه  پرونده  به  ۱40۱۶0۳۳000۱0۱۱5۱2مربوط  شماره  رای   -7
اکبر  فرزند  عبدی  آقای  تقاضای  به  ۱40۱۱۱44۳000۱00۱4۸۱مربوط 
شماره  پلاک  مترمربع  مساحت ۱۱4  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  در 
۱۱0۳۹/۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 
مالکیت مشاعی صادره در دفتر۳24 صفحه 20۶ خریداری به موجب سند 
رسمی شماره ۶0۸02 مورخ ۱۳70/07/07 دفترخانه ۱7 قم )م الف ۱۶۳۹۹(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و آرمان ملی(
نوبت اول: 1401/1۲/07
نوبت دوم: 1401/1۲/۲۲
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تكلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تكلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

معاون توسعه ورزش قهرمانی وزارت ورزش و جوانان، گفت: در چرخه انتخابات کاراته رفتارهای خوبی را شاهد نبودیم و ما 
حق نداریم در خصوص ارگان ها، اینگونه صحبت کنیم.

سیدمحمد پولادگر در پایان مجمع انتخاباتی فدراسیون کاراته، اظهار داشت:خدا را شاکرم  در روزهای پایانی سال این مجمع 
برگزار شد. کاراته از فدراسیون های پرافتخار ورزش کشور است و در میادین  مهم این مساله را نشان داد. یک حضور در المپیک 
و کسب مدال طلا افتخار بزرگی است که امیدوارم بازهم وارد المپیک شود. وی افزود: در چرخه انتخابات کاراته شاهد مسائلی 
بودیم که اتفاق خوبی نیست. حق نداریم در خصوص نهادهای امنیتی و محاکم قضایی اینگونه حرف بزنیم. این نهادها به 
صورت قانونمند موظف به اقدام هستند و نباید اگر تصمیم آنان را دوست نداریم، اظهار نظر کنیم. معاون ورزش قهرمانی 
افزود: مگر می شود ما از همه بیشتر بدانیم.جوانان  از ما یاد می گیرند و آنگونه  که ما هستیم بزرگ می شوند و با ما نیز همینگونه  
رفتار می کنند.وی گفت: طباطبایی کار سختی دارد چراکه پا جای روسای  بزرگی در این فدراسیون گذاشته است. باید به 
مدیران فدراسیون ها فرصت بدهیم. بنابراین مدیرانی که می آیند باید از تجارب دیگران بهره ببرند. وظیفه اعضای مجمع تنها 
این نیست که چهار سال یکبار آمده و یک رای بدهند و بروند. باید همه کنار هم باشید.وی گفت: امیدوارم کاراته در بازی های 

آسیایی پیش رو به دوران اوج خودش بازگردد و این یکسال که درگیر حاشیه بود را جبران کند.

رئیس هیات تیراندازی استان قم گفت: یکی از تیراندازان این استان به اردوی آماده سازی تیم ملی دانشجویان کشور دعوت شد. 
محمد جواد متقیان نژاد در گفت و گویی ابراز داشت: ۱۶ تیرانداز به اولین اردوی تیم ملی دانشجویان دعوت شده اند که در این بین 

علیرضا دانشور تیرانداز قمی نیز در اردو حاضر خواهد شد.
وی بیان کرد: دانشور در رشته تفنگ بادی در کنار سه تن دیگر از ملی پوشان تمرینات خود را انجام خواهد داد.

وی گفت: مسابقات انتخابی تیم ملی تیراندازی دانشجویان به منظور شرکت در سی و یکمین یونیورسیاد دانشجویان جهان با همکاری 
فدراسیون تیراندازی در سالن ۸0 خط فدراسیون تیراندازی در دو بخش دختران و پسران در دو ماده تفنگ و تپانچه برگزار شد.

رئیس هیات تیراندازی استان قم بیان کرد: پس از بررسی نتایج و رکوردهای تیراندازان از سوی کمیته فنی، ۱۶ تیرانداز برای شرکت در 
اولین اردوی تیم ملی تیراندازی دانشجویان دعوت شدند که علیرضا دانشور از قم نیز در بین نفرات دعوت شده حضور دارد.

وی اظهار کرد: اولین مرحله اردوی آمادگی تیم ملی تیراندازی دانشجویان، ۶ فروردین ۱402 در محل فدراسیون تیراندازی برگزار 
خواهد شد.

متقیان نژاد یادآور شد: سی و یکمین دوره یونیورسیاد تابستانی دانشجویان جهان، ششم تا ۱7 مرداد ماه سال آینده در شهر چنگدو 
کشور چین برگزار می شود.

 معاون توسعه ورزش قهرمانی وزارت ورزش و جوانان: 

در چرخه انتخابات کاراته رفتارهای خوبی را شاهد نبودیم 
رئیس هیات تیراندازی استان قم خبرداد:

دعوت تیرانداز قمی به اردوی تیم ملی دانشجویان ایران
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هانی زاده تحلیلگر مسائل بین الملل:

چین نیازمند همكاری با ایران و عربستان 
برای استفاده از انرژی آنها است

تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: یکی از مشکلات میان ایران و عربستان، 
نقش تهاجمی رسانه های وابسته به عربستان مثل شبکه ایران اینترنشنال 
بود که تأمین کننده مالی آن عربستان است. به هرحال در مدار بحث بوده و 
عربستان باید کمک مالی خود به این شبکه را قطع کند. این گام  هایی است 
که می تواند حسن نیت طرفین را نشان بدهد و عربستان چون در گذشته 
نقشی کاملا تخریبی در محور مقاومت در ایران داشته باید گام اول را عملا 

بردارد و ثابت کند پایبند به توافقنامه پکن است
حسن هانی زاده در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که تحلیل شما 
درباره توافق میان ایران و عربستان چیست و چه تاثیری در روابط همسایگی 
ایران در آینده خواهد گذاشت، گفت:  توافقنامه ایران و عربستان در پکن 
نتیجه سلسله ضرورت های منطقه ای و بین المللی بود. با توجه به اینکه 
محمد بن سلمان ولیعهد عربستان درصدد اجرایی کردن طرح عمرانی خود 
موسوم به 20۳0 است یک  تغییراتی در جامعه عربستان ایجاد کرد که در 

آینده جانشین پدر شود.
وی افزود: به این ترتیب محمد بن سلمان که قرار است بعد از فوت پدر خود 
سلمان بن عزیز به قدرت برسد، از همین رو با توجه به حدود زاویه و نگاه توأم با 
تردیدی که در دموکرات ها نسبت به حاکمیت محمد بن سلمان وجود دارد، به 
نظر می رسد او به این نتیجه رسیده که برای رسیدن به قدرت، حاشیه امنی 

در منطقه ایجاد کند.
 بنابراین با توجه به اختلافاتی که بین دموکرات ها و محمد بن سلمان به 
وجود آمده، از نزدیک به 20 ماه گذشته سیگنال هایی از سوی عربستان به 
ایران از طرف عراق و عمان ارسال شد مبنی بر اینکه عربستان این آمادگی را 

دارد تا اختلاف های خود با ایران را برطرف کند.
هانی زاده تصریح کرد: مذاکرات از فروردین ماه سال گذشته آغاز شد و 5 
دور مذاکره امنیتی در بغداد صورت گرفت. قرار بود مذاکرات وارد فاز سیاسی 
شود که رخدادهای اخیر ایران و دخالت رسانه های عربستان در این حوادث 

موجب توقف مذاکرات شد.
 اخیرا بعد از اینکه آقای شی جین پینگ، رئیس جمهور چین به عربستان 
سفر کرد علیرغم موضع گیری دوستانه ای که در رابطه با حاکمیت ایران بر 
جزایر سه گانه داشت، اما یک پیشنهاد راهبردی هم ارائه داد و آن میانجی گری 
چین بین عربستان و ایران بود که به هر دو طرف ابلاغ شده و میان ایران و  

عربستان یکسری موافقت هایی صورت گرفت.
وی در ادامه گفت: حدودا ۱0 روز پیش که آقای شمخانی، دبیر شورای 
عالی امنیت ملی در پکن مذاکراتی را با مشاور امنیت ملی عربستان، مساعد 
بن محمد العیبان صورت داد که در نهایت منجر به این توافقنامه شد. این 
توافقنامه بسیار راهبردی و سرنوشت ساز است و تأثیرگذاری بسیار بالایی بر 

وضعیت منطقه و شرایط منطقه خواهد گذاشت.
انزوای  و موجب  رژیم صهیونیستی خواهد کاست  و  آمریکا  نفوذ  از  اولا   
اسرائیل خواهد شد و ضمن اینکه یک نوع همگرایی منطقه ای بین ایران و 
کشورهای منطقه ایجاد خواهد کرد، منطقه به سمت توسعه پایدار حرکت 

خواهد کرد. 
ممکن است اروپا هم ناچار شود شرایط ایران را برای

 ادامه مذاکرات بپذیرد
این تحلیل گر مسائل بین الملل تصریح کرد:  بنابراین این توافقنامه، کاملا 
استراتژیک و راهبردی است و چین به دلیل آنکه نیازمند انرژی فسیلی ایران 
و عربستان است، به شدت دنبال این توافقنامه بود. به هرحال هدف چین 
این است که در یک دهه آینده بتواند به قطب اول اقتصاد جهان تبدیل شود 
و برای رسیدن به این هدف نیازمند یک انرژی گسترده در منطقه است. 
عربستان به همراه ایران دو کشوری هستند که می توانند نیاز انرژی چین را 

برطرف کنند.
 لذا این توافقنامه شرایطی فراهم خواهد کرد که از سال آینده و به طور 
مشخص از اردیبهشت موجب بازگشایی سفارتخانه های دو کشور خواهد شد 
و مسیر تفاهم، همدلی و همگرایی بین کشورهای منطقه هموار خواهد شد.

هانی زاده در پاسخ به این سوال که ما در طول این 7 سال گذشته روابط 
پرتنشی با عربستان داشتیم، چه راهکارهایی وجود دارد که این روابط پرتنش 
تکرار نشده و مشکلات به صورت دیپلماتیک حل شود، گفت: این موضوع 

نیازمند ادامه مذاکرات است.
پایتخت های  در  سفارتخانه ها  بازگشایی  از  قبل  و  آینده  ماه  دو  ظرف   
دو کشور، قطعا مذاکراتی پیرامون مسائل جزئی مناسبات دو کشور بین 
هیأت های ایرانی و سعودی در بغداد ادامه خواهد داشت.  وی افزود: یکی 
از این مشکلات، مساله جنگ یمن است که عربستان پذیرفته آتش بس 
اعلام کند و عملا این آتش بس هم اعلام شده است هرچند که شکننده بود. 
موضوع دیگر، نقش تهاجمی رسانه های وابسته به عربستان مثل شبکه ایران 

اینترنشنال بود که تأمین کننده مالی آن عربستان است. 
به هرحال در مدار بحث بوده و عربستان باید کمک مالی خود به این 
شبکه را قطع کند. این گام  هایی است که می تواند حسن نیت طرفین را 
نشان بدهد و عربستان چون در گذشته نقشی کاملا تخریبی در محور 
مقاومت در ایران داشته باید گام اول را عملا بردارد و ثابت کند پایبند به 

توافقنامه پکن است. 
هانی زاده در پاسخ به این سوال که در گذشته عراق میانجی گر مذاکرات 
میان ایران و عربستان بود. اما در لحظه توافق چین نقش پررنگی در این 

موضوع داشت.
 نفع چین از این توافقنامه چیست و چه تاثیری در منطقه خواهد گذاشت، 
گفت: چین یک کشور بزرگ است و نگاه این کشور به مسائل منطقه، نگاه 
کاملا اقتصادی و فراسیاسی است و به همین دلیل تلاش می کند تا امنیت در 

منطقه ایجاد شود و نفوذ آمریکا در منطقه را کاهش دهد.
 به همین دلیل هرچه دیدگاه های ایران و عربستان به هم نزدیک شود، قطعا 
چین منفعت بیشتری از این همگرایی خواهد داشت به دلیل اینکه چین 
نیازمند همکاری با ایران و عربستان برای استفاده از انرژی دو کشور است. لذا 
این کشور در هفته های گذشته بسیار تلاش کرد تا مناسبات ایران و عربستان 
را به یک نقطه قابل اتکایی برساند و عربستان را از آمریکا دور کند و موجب 

کاهش هجوم آمریکا به منطقه شود.
وی  در پاسخ به این سوال که با توجه به توافق ایران و عربستان این موضوع 
در مذاکرات اتمی ایران با طرف اروپا و غرب چه تاثیری دارد، گفت: اگر تنش 
کاهش پیدا کند و منطقه به سمت آرامش و ثبات برود، این امر بر مذاکرات 
ایران و کشورهای 4+۱ در حوزه برجام در وین اثر مثبت خواهد داشت و 
ممکن است کشورهای اروپایی ناچار شوند شرایط ایران را برای ادامه مذاکرات 
بپذیرند و این مقدمه ای برای ایجاد یک توافق جدید با برجام خواهد شد. این 

توافقنامه اثر مثبتی در مذاکرات وین خواهد گذاشت.

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: با توجه به سابقه سوء و عدم التزام و پایبندی 
دولت آمریکا به تعهداتش، ایران معتقد به ضرورت اخذ تضمین های قابل راستی 

آزمایی جهت کسب اطمینان پایبندی آمریکا به هرگونه توافق جدید است.
ناصر کنعانی روز دوشنبه در آخرین نشست خبری خود در سال جاری در پاسخ به 
سوالی درباره اینکه چرا آمریکا توافق بر سر تبادل زندانیان را رد کرده است، گفت: 
برای ما آنچه حائز اهمیت است این است که روند مذاکرات باید به نتایج عملی 

منتهی شود.
وی ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران نشان داده است که به دیپلماسی برای 
رفع مشکلات اعتقاد راسخ دارد و بنابراین هم در ارتباط با زندانیان و نیز بقیه مسایل 
مرتبط با دولت آمریکا همانطور که بارها گفته شده، مذاکرات از طریق واسطه ها 
ادامه داشته و دارد و در برخی موضوعات از جمله زندانیان ما قبلا به توافق رسیدیم و 
آن اینکه در ماه مارس سال گذشته میلادی توافق مکتوبی شکل گرفت که از سوی 
نماینده آمریکا نیز امضا شد و طرف آمریکایی پذیرفت که این موضوع بدون مذاکرات 
رفع تحریم ها انجام شود اما در زمان دیگری آن را به مذاکرات رفع تحریم ها گره 

زدند.
کنعانی تاکید کرد: ما آمادگی داریم این کار به عنوان یک موضوع انسانی صورت 
گیرد؛ مشکلات طرف آمریکایی به خودشان ربط دارد و در صورت برخورد واقع 

بینانه طرف آمریکایی، موضوع مبادله زندانیان قابل انجام است.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: در ارتباط با مذاکرات هسته ای نیز با توجه به 
سابقه سوء عدم التزاموپایبندی دولت آمریکا به تعهداتش، ایران معتقد به ضرورت 
اخذ تضمین های قابل راستی آزمایی جهت کسب اطمینان پایبندی آمریکا به 

توافق جدید است.
جزئیات توافق ایران و چین با میانجیگری چین

کنعانی درباره بیانیه مشترک ایران و عربستان با میانجیگری چین و جزئیات از 
سرگیری روابط گفت: با صدور بیانیه در مسیر بازگشت روابط قرار گرفته ایم؛ این 
توافق نتیجه یک سال و نیم مذاکرات دیپلماتیک برای رسیدن به نتیجه بود؛ ما دوره 
های مختلف گفت و گوی دوجانبه ایران و عربستان با نقش آفرینی و میزبانی برخی 

کشورها انجام شد از جمله پنج دور مذاکره در بغداد و سه دور مذاکره در مسقط.
وی اظهار داشت: قبل از سفر آقی شی به ریاض و سفر آیت الله رئیسی به پکن، 
ضمن گفت و گوها و مشورت های دیپلماتیک به تهران و پکن ایده هایی مطرح بود 
و ما در چارچوب ایده های طرف چینی، با این ایده از طرف چین مواجه شدیم که 
همزمان با سفر آقای رئیس جمهور به پکن نمایندگانی از ایران و عربستان در پکن 
در حاشیه این سفر نشست های دو جانبه ای داشته باشند و به در این زمینه تصمیم 

گیری کنند.
وی ادامه داد: طرف ایرانی با اصل موضوع با رویکرد حسن نیت برخورد و موافقت 
کرد اما معتقد بود با توجه به اهمیت سفر دوجانبه و موضوعات مختلفی که در این 
سفر با دولت چین داریم، گفت و گوهای ایران و عربستان به زمان مناسب دیگری 
موکول شود که در همین راستا در زمان سفر و حضور رئیسی در پکن در دیدار 
خصوصی روسای جمهور در این زمینه بار دیگر گفت وگو شد و آقای شی پیام طرف 
عربستانی را منتقل کرد و گفت و گوهای وزرای خارجه ایران و چین در این زمینه 

انجام و ابعاد موضوع مورد توافق قرار گرفت.
وی تاکید کرد: در نهایت توافق شد گکفت و گوهای جدید در سطح بالاتری از 
کگفت و گوهای بغداد و مسقط انجام و در سطح دبیر شورای عالی امنیت ملی ایران 
و همتای عربستانی انجامشود؛ البته در ترکیب هیات دیگر مسئولان ذی ربط دو 

کشور از سیاسی ، امنیتی و نظامی هم حضور داشتند.
سخنگوی وزارت امور خارجه اظهار داشت: با حسن نیتی که در دو طرف وجود 
داشت و نقش آفرینی مثبت طرف چینی، طرفین به از سرگیری روابط رسیدند و 
توافق این بود که بلافاصله بعد از امضای توافق، از سرگیری روابط آغاز شود و 
حداکثر تا سقف 2 ماهه سفارت ها در تهران و ریاض و سرکنسولگری ها در مشهد 

و جده بازگشایی شود.
دیدار وزرای خارجه ایران و عربستان به زودی

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: وزارت خارجه ایران و عربستان در حال فراهم 
کردن مقدمات تماس و دیدار دو وزیر خارجه ایران و عربستان هستند و ما امیدوار 
هستیم با همین حسن نیتی که وجود دارد، این دیدار در آینده بسیار نزدیک شکل 

بگیرد و روند اجرای توافق به سرعت انجام شود.
کنعانی تاکید کرد: مانعی برای دیدار دو وزیر خارجه در دو کشور وجود ندارد و در 

کانال های دیپلماتیک انشاالله این هماهنگی ها صورت خواهد گرفت.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین از نقش ارزنده و سازنده دو کشور عراق و 
عمان که قبل از نشست پکن در میزبانی از دو هیئت نقش بسیار سازنده ای داشتند 
و میزبان تقریباً ۸ دور گفتگوهای دو کشور ایران و عربستان بودند، قدردانی کرد و 
گفت: تلاش این دو کشور و نهایتاً نقش مکمل و انتهایی که دولت چین در این زمینه 
ایفا کرد در دستیابی دو کشور ایران و عربستان به اثر گیری روابط سیاسی بسیار 

حائز اهمیت بود.
نگاه چین به ایجاد صلح و امنیت در آسیا کمک می کند

خبرنگار یک رسانه چینی از کنعانی درباره نقش چین برای از سرگیری روابط ایران 
و عربستان سوال کرد که وی پاسخ داد: نقشی که دولت چین در این زمینه ایفا 
کرد، نقش حائز اهمیتی است و نشان داد که دولت چین با نگاه توأم با حسن نیتی 

که برای کمک به ایجاد صلح ثبات و امنیت در منطقه و آسیا دارد، می تواند نقش 
آفرینی کند.

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه چین توانست نشست موفقی را در این 
زمینه در پکن برگزار کند، افزود: توافق ایران و عربستان برای بازگشت به مناسبات 
سیاسی و ریل طبیعی خود بار دیگر می تواند ظرفیت بالای دو کشور در زمینه های 
مختلف را فعال کند؛ تهران و ریاض می توانند با گسترش همکاری های خود به 
تامین منافع دو ملت کمک کنند و همچنین تأثیر مطلوبی بر تقویت همکاری و 
همگرایی مشترک در منطقه برای کمک به تحکیم صلح و ثبات در منطقه به ویژه در 

حوزه راهبردی خلیج فارس داشته باشند.
وی با تاکید بر اینکه تقویت ثبات به همه کشورهای منطقه کمک می کند، اظهار 
داشت: چین کشوری است که از ایجاد ثبات در منطقه غرب آسیا و ثبات و امنیت 
در حوزه مهم و راهبردی خلیج فارس منافع قابل توجهی را کسب می کند و بنابراین 
نقشی که در این زمینه دولت چین ایفا کرد، علاوه بر کمک به تقویت مناسبات 

دوجانبه ایران و عربستان، کمک به تامین منافع همه طرف های ذیربط بود.
کنعانی با بیان اینکه این توافق آثار و پیامدهای مثبتی را در عرصه بین الملل نیز 
دارد، گفت: نقش دولت چین نقش عام المنفعه ای بود که می تواند با برداشتن گام 
های تکمیلی زمینه ساز کسب منافع مشترک همه طرف هایی باشد که علاقه مند به 

صلح و ثبات در منطقه هستند.
علت سفر باقری به مسقط چه بود؟

خبرنگار ایرنا از علت سفر معاون سیاسی وزارت امور خارجه به عمان در روزهای 
اخیر سوال کرد که سخنگوی وزارت امور خارجه توضیح داد: سفر آقای باقری به 
مسقط به منظور مشارکت و برگزاری نهمین دوره مشورت های سیاسی میان تهران 
و مسقط انجام شده و در همین ارتباط علاوه بر برگزاری نشست با همتای عمانی 
دیدار خوبی هم با وزیر خارجه عمان داشته اند که موضوعات دوجانبه و موضوعات 

مورد علاقه و منطقه ای و بین المللی مورد گفتگو و تبادل نظر قرار گرفته است.
کنعانی افزود: در جریان این سفر در ارتباط با تحول مثبت در مناسبات تهران 
و ریاض هم گفتگو و تبادل نظر صورت گرفت و با توجه به نقش آفرینی که دولت 
عمان در این زمینه ایفا کرده و جایگاه عمان در ارتباط با موضوعات مهم مورد توجه 
جمهوری اسلامی ایران، این سفر حائز اهمیت است. وی نقش عمان را در ارتباط 
با موضوعاتی که دولت این کشور نقش آفرینی کرده است، مهم و مثبت ارزیابی کرد 
و گفت: مسیر دیپلماسی مسیر بازی است و ما به این مسیر اعتقاد داریم و معتقدیم 
نتایج به دست آمده مشوق این است که روش های دیپلماتیک و استفاده از همه 
ظرفیت ها برای رفع مشکلات و تحقق اهدافی که جمهوری اسلامی را مد نظر دارد 

مثل کاملًا در دسترسی است و ما از این ظرفیت ها استفاده می کنیم.
اراده ایران همسایه محوری است

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی درباره سفر هیئت پارلمانی ایران 
به بحرین اظهار داشت: در توافق تهران و ریاض، دیپلماسی نتیجه خود را به خوبی 
نشان داد؛ از سرگیری روابط سیاسی ایران و عربستان سعودی نشان دهنده موثر و 
موفق بودن راهکار دیپلماتیک برای رفع سوء تفاهم ها و گذاشتن در مسیر جدید 

برای توسعه مناسبات بر مبنای منافع و مصالح مشترک است.
وی ادامه داد: خوشبختانه بازخوردهای بسیار مثبتی که این توافق در زمینه های 
مختلف نشان داد استقبال گسترده ای که تعداد قابل توجهی از کشورها در حوزه 
های مختلف جغرافیایی از جمله کشورهای منطقه ای نشان دادند، نشان دهنده 
این است که این تحول مهم دیپلماتیک می تواند آثار و پیامدهای مثبتی در مناسبات 
منطقه ای میان کشورهای حاضر در این جغرافیایی مشترک از جمله میان ایران و 

دیگر کشورها بگذارد که روابط ایران و بحرین از این قاعده مستثنا نیست.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: اراده سیاسی جمهوری اسلامی با 
تاکید بر همسایه محوری سیاست همسایگی و گسترش مناسبات با کشورهای 
همسایه کشورهای حوزه آسیا دلیل وجود اراده سیاسی مثبت جمهوری اسلامی 
برای دستیابی به نتایج عملی در این مسیر است خوشبختانه با فضای مثبتی که در 
منطقه شاهد هستیم این تحول مثبت می تواند در ارتباط با دیگر کشورهای منطقه 
از جمله بهره اتفاق بیفتد ما باید به مسیر دیپلماسی اعتماد بیشتری بکنیم و در این 

مسیر گام برداریم.
داستان آزاد شدن 10 میلیارد دلار از دارایی ایران

خبرنگاری از کنعانی پرسید که گفته شده آمریکا می خواهد ۱0 میلیارد دلار 
از دارایی های بلوکه شده ایران را که در کره، ژاپن و عراق مسدود است، آزاد کند؛ 
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ گفت: بحث آزادسازی دارایی های جمهوری 
اسلامی ایران یکی از موضوعات اساسی مورد توجه ما است که با اهتمام جدی در 

حوزه های سیاسی قابل پیگیری است.
وی ادامه داد: ما درباره اصل بلوکه کردن این پول ها معترض هستیم و معتقد 
هستیم یک اقدام کاملًا غیرقانونی است و دولت آمریکا چنین حقی را ندارد که در 
ارتباط با مناسبات دوجانبه و قانونی و رسمی میان جمهوری اسلامی و دیگر کشورها 
مداخله کند و از ابزارهای غیر قانونی برای ایجاد خلل در مناسبات اقتصادی و 

تجاری و پولی میان ایران و دیگر کشور ها مانع ایجاد کند.
کنعانی اظهار داشت: جهوری اسلامی ایران در مذاکرات دیگری که در حال انجام 
است، این موضوع را با جدیت دنبال می کند و امیدوار است که در روند گفتگو های 
دیپلماتیک و گفتگو ها برای رفع تحریم های ظالمانه شاهد نتایج مثبتی باشیم اما 

روند را مثبت می دانیم امیدوار هستیم به نتیجه خوبی برسد.
وی خطاب به این خبرنگار گفت: شما دارایی های ایران در کره و ژاپن اشاره 
کردید؛ در ارتباط با عراق روند مناسبات ما از این قاعده مستثنا است و ما چارچوب 
های خوبی برای مبادلات اقتصادی و تجاری میان دو کشور داریم و دولت عراق در 
این زمینه متعهد و ملتزم است و همواره تلاش های حداکثری انجام داده است که 

فشارهای دولت آمریکا را در این رابطه حل و فصل کند.
و  ارتباطات  و  داریم  را  روابط خودمان  با عراق  رابطه  اظهار داشت: در  کنعانی 
همکاری های تجاری اقتصادی و مالی پولی ما در چارچوب های مورد توافق ادامه 

دارد.
پایان جنگ در یمن از اولویت های ایران است

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی درباره پایان بخشیدن به جنگ در 
یمن پس از توافق تهران و ریاض اظهار داشت: موضوع یمن و پایان جنگ در این 
کشور همواره یکی از اولویت های جدی جمهوری اسلامی ایران بوده و انتظار این 
است که با فضای مثبت جدیدی که در روابط ایران و عربستان سعودی شکل گرفته 

است، نتایج مثبت و خوبی در موضوع یمن نیز داشته باشد.
کنعانی در عین حال افزود: البته موضوع یمن و تصمیم گیری در ارتباط با مسائل 
این کشور در اختیار خود یمنی ها است و ایران از ابتدای آغاز جنگ در موضوع یمن 
معتقد بودیم که جنگ راهکار نیست و خسارتهایی را هم برای یمن و هم عربستان و 

کل منطقه به بار می آورد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: راهکار سیاسی جمهوری اسلامی ایران 
در موضوع یمن با توجه به آخرین مذاکراتی که وزیر خارجه با دبیرکل سازمان ملل 
متحد در این ارتباط صورت گرفته روشن است؛ دبیر کل از تهران درخواست داشت 

که ایران در موضوع یمن همچنان نقش موثر خود را ایفا کند.
وی با اشاره به اینکه تهران از روز گذشته میزبان نماینده ویژه دبیر کل سازمان ملل 
متحد در امور یمن است، اظهار داشت: ما همه تلاش های خود را مانند گذشته 
برای پایان بخشیدن به بحران نظامی در یمن  انجام خواهیم داد و معتقدیم که 
گفتگوهای یمنی - یمنی بهترین راهکار برای حل و فصل بحران داخلی در این 

کشور و توافق برای شکل گیری دولت مردمی در این کشور است.
از کنعانی درباره توافق ایران و عربستان و اینکه آیا در موضوع یمن نیز سخنی به 
میان آمده است، سوال شد که وی توضیح داد: موضوع مذاکرات ایران و عربستان 
سعودی مسایل دوجانبه بود و به هیچ کشور و ملت دیگری به کشور دیگری مذاکره 
نمی کند مگر آنکه از جمهوری اسلامی خواسته شود که در ارتباط با یک موضوع 
و یک پرونده ی نقش مثبت خود را ایفا کند در این ارتباط موضوع یمن هم مستثنا 

نیست .
وی ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران همانطور که در گذشته نقش مثبت ایفا کرد 
همچنان در ادامه مسیر هم بنا به خاص علت یمن و هم سازمان ملل متحد نقش 
مثبت ایفا خواهد کرد و از همه ظرفیت های ایجابی برای حل و فصل بحران روند 
استفاده خواهد کرد اما ملت یمن است که در ارتباط با سرنوشت خودشان تصمیم 

خواهد گرفت.
دولت عراق بنیان گذار نشست های تهران و ریاض بود

سخنگوی وزارت امور خارجه بار دیگر با قدردانی از نقش سازنده دولت عراق برای 
از سرگیری روابط تهران و ریاض اظهار داشت: دولت عراق زمینه ساز و بنیان گذار 
برگزاری نشست های دو جانبه تهران و ریاض بوده است؛ آنچه مهم است، اینکه 
مقصود دولت عراق گام مبنایی برای اقدامات مثبت سیاسی و استفاده از ظرفیت 
های خوب دیپلماتیک برای از سرگیری روابط تهران ریاض بود و در این زمینه دولت 

عراق به مقصود خود دست یافته است.
کنعانی درباره موضوعات مرزی تهران و بغداد در منطقه اقلیم نیز گفت: نتایج 
مذاکراتی که میان هیئت های عالی امنیتی تهران و بغداد صورت گرفت، تشکیل 
کمیته عالی امنیتی بود که این کمیته مسئول پیگیری مسائل مربوط به مرزهای دو 

کشور به ویژه در حوزه اقلیم کردستان عراق است.
وی با تاکید بر حمایت جمهوری اسلامی ایران از یکپارچگی و تمامیت ارضی عراق 
اظهار داشت: معتقدیم دولت عراق به عنوان مسئول ایجاد امنیت و کنترل مرزهای 
مشترک با ایران است و مسئولیت ها و تعهدات خود در این زمینه عمل کند و ما دولت 
عراق را مسئول تامین امنیت در مرزهای مشترک به ویژه در منطقه مربوط به اقلیم 

کردستان عراق می دانیم.
آخرین وضعیت زندانیان غیرایرانی اغتشاشات پاییز

خبرنگار یک رسانه خارجی از سخنگوی وزارت امور خارجه درباره آخرین وضعیت 
زندانیان غیرایرانی که در جریان اغتشاشات اخیر بازداشت شدند، سوال کرد که وی 
توضیح داد: بارها در این زمینه مواضع جمهوری اسلامی ایران اعلام شده است؛ 
افرادی که بازداشت شدند، در ارتباط با اغتشاشات اخیر نقش آفرینی داشتند و 
اقدامات آنها منطبق با قوانین جمهوری اسلامی ایران اقدامات مجرمانه ای بود که 

روند قضایی درباره آنها در حال اجرا و انجام است.
وی با تاکید بر اینکه ارتباطات سیاسی و کنسولی میان طرف های ذیربط ایران 
با کشورهای متبوع این شهروندان در حال انجام است و تبادل نظرها ادامه دارد؛ 
موضع جمهوری اسلامی ایران برخورد توأم با رافت اسلامی است اما این مرتبط به 
سیاست کلی جمهوری اسلامی ایران است حق هیچ مجرمی نیست و نمی تواند 
مورد مطالبه یک جانبه دولت متبوع آن شهروند قرار بگیرد اما جمهوری اسلامی 

ایران نگاهش به این موضوعات همواره تو با ابعاد و زوایای انسانی بوده است.
وی درباره شهروندان فرانسوی گفت: درباره همه شهروندان فرانسوی گفتگوهای 
دیپلماتیک برقرار بوده و گفتگوها میان طرف های ذیربط غذایی و کنسولی برقرار 
است. سخنگوی وزارت امور خارجه ابراز امیدواری کرد که شاهد رخدادهای خوبی 

در این زمینه باشیم.
وی به سران دولت های اروپایی توصیه کرد که این صدای رسا را به دقت بشنوند و 

سیاست های غلط خود را اصلاح کنند.
منطقه به هم افزایی تهران و قاهره نیاز دارد

از سخنگوی وزارت امور خارجه سوال شد که آیا احیای روابط با مصر نیز در دستور 
کار قرار دارد که کنعانی در پاسخ گفت: مصر کشور مهمی است و دو کشور برای 
همدیگر در منطقه اهمیت قائل هستند؛ منطقه به ظرفیت مثبت و هم افزایی تهران 

و قاهره نیاز دارد.
کنعانی با یادآوری اینکه آخرین گفتگوهای دوجانبه میان دو کشور در پاییز امسال 
و در حاشیه اجلاس بغداد 2 در امان صورت گرفت، اظهار داشت: گفت و گوهای 
کوتاه در عین حال مثبتی با آقای عبدالفتاح السیسی رئیس جمهور مصر در حاشیه 
اجلاس بغداد دو انجام شد در ارتباط با روابط هم معتقد ضرورت برداشتن گام های 

جدید برای ارتقای مناسبات دو کشور هستیم.
وی افزود: همواره روابط سیاسی میان کشورها یک مسیر دوجانبه است و باید آن 

را در مسیر دوجانبه ببینیم که طرف مقابل چیست.
وی افزود: طرح موضوعات اختلافی در فضای رسانه ای و از پشت تریبون ها 

کمکی به حل و فصل نمی کند و نشان دهنده حسن نیت نیست.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

اخذ تضمین های قابل راستی آزمایی از آمریکا ضروری است

یک کارشناس مسائل بین الملل گفت: بعید به نظر می رسد 
ترکیه برای خرید جنگنده های استراتژیک به سمت روسیه 
گرایش پیدا کند چرا که اولویت سیاست خارجی و نظامی 

ترکیه همگرایی با غرب و ناتو است.
مرتضی مکی در گفت وگو با ایلنا، در تحلیل خبر انصراف 
ترکیه از خرید جنگنده های اف-۱۶ و در پاسخ به این سوال 
که آیا این انصراف جنبه اقتصادی داشته و با زلزله در این 
کشور مرتبط است یا سیاسی بوده و از تنش میان آنکارا و 
واشنگتن نشات می گیرد، گفت: این موضوع هم می تواند 
ترکیه در  باشد.  اقتصادی و هم سیاسی داشته  جنبه های 
پروژه هواپیمای جنگنده اف- ۳5 مشارکت داشت و قرار بود 

تعدادی از این جنگنده ها در اختیار ترکیه قرار بگیرد اما آمریکا 
به دلیل همکاری های ترکیه و روسیه و خرید سیستم دفاعی 
اس-400 از این کشور عملا فروش این جنگنده ها را به ترکیه 
ممنوع کرد و آنکارا هم به دنبال همکاری های نظامی بیشتر 
با مسکو رفت.  وی ادامه داد: با روی کار آمدن جو بایدن و 
ترمیم روابط آمریکا و ترکیه، آنکارا این بار تصمیم به خرید 
جنگنده های اف-۱۶ گرفت که به نظر می رسد این موضع 
جدید ترکیه می تواند جنبه های سیاسی و اقتصادی داشته 
باشد. ترکیه اگرچه عضو پیمان ناتوست اما همچنان علاقمند 
به حفظ روابط سیاسی، نظامی و اقتصادی با روسیه است و در 
عین حال تلاش می کند رابطه خود با اوکراین را نیز حفظ کرده 

و توازنی را در این روابط ایجاد کند و مناسبات اش با ناتو تحت 
تاثیر مناسبات با روسیه قرار نگیرد. وی افزود: به همین دلیل 
ترک ها در تحریم های اعمال شده از سوی اروپا و آمریکا علیه 
روسیه شرکت نکردند و انصراف ترکیه از خرید جنگنده های 
اف- ۱۶ می تواند افزایش دامنه تنش میان آمریکا و ترکیه از 

یک سو و آمریکا و ناتو از سوی دیگر باشد. 
ترکیه تلاش می کند مناسبات اش با ناتو تحت تاثیر 

مناسبات با روسیه قرار نگیرد 
این کارشناس مسائل بین الملل در پاسخ به این پرسش که 
با انصراف ترکیه از خرید جنگنده های آمریکایی، این کشور به 
خرید از چه کشوری تمایل پیدا می کند و آیا سوخو جایگزین 

اف-۱۶ خواهد شد، گفت: بعید به نظر می رسد ترکیه برای 
خرید جنگنده های استراتژیک به سمت روسیه گرایش پیدا 
کند. اولویت سیاست خارجی و نظامی ترکیه همگرایی با 
غرب و ناتو است ولی در عین حال می کوشد به عنوان یک 
قدرت منطقه ای رابطه متوازنی با روسیه داشته باشد و به نوعی 
ترکیه روی لبه مرز قرار دارد و اگر بنا باشد یک طرف را انتخاب 
کند، آنکارا تلاش می کند تا به هر شکل ممکن همگرایی با 
غرب را حفظ کند. وی افزود: هم آمریکا و هم ناتو در شرایطی 
قرار دارند که نمی توانند نقش ترکیه را در این منطقه نادیده 
بگیرند. آنکارا با توجه به این ظرفیت، از این فرصت ها نهایت 

بهره برداری را برای تامین امنیت و منافع ملی خود می کند. 

مکی کارشناس مسائل بین الملل:

بعید است آنكارا به سمت خرید جنگنده های سوخو گرایش پیدا کند
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دنیا متاعی نقد است که نیك و بد، از آن 
استفاده می کنند، و آخرت، سرای حق است که 

پادشاهی مقتدر در آن حكم می راند.

سه شنبه -23 اسفند ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5698

غرر الحکم : ج ٢ ص ٨٤ ح ١٩٣٤

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به تمهیدات 
شهرداری قم برای مراسم چهارشنبه سوری گفت: امیدواریم امسال شاهد حوادث 
ناگوار نباشیم اما مانند سال های قبل شهرداری و سازمان های تابعه تمهیدات لازم 

را اتخاذ کرده اند. 
حسین صابری روز دوشنبه در حاشیه هفتاد و هشتمین جلسه رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم در گفت و گویی اظهار داشت: متاسفانه فارغ از رنج هایی 
که خانواده های درگیر در زمینه حوادث چهارشنبه سوری به آن گرفتار می شوند، 

یکی از معضلات مهم این روز آسیب هایی است که به اموال عمومی وارد می شود.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم افزود: در حوزه فضای 
سبز متاسفانه برغم همه تاکیدات و اقدام های لازم امسال به ۱5 درخت آسیب جدی 
وارد شده است که از حیث مادی ۱.۳ میلیارد ریال خسارت برای آن برآورد می شود.

وی بیان کرد: در حوادث سال گذشته برغم حضور مجاهدانه آتش نشانان در 
حوادث اعلامی، چندین خودروی آتش نشانی با میزان خسارات مالی قابل توجه 
و چند نفر از آتش نشان با پرتاب مواد منفجره مورد بی مهری بعضی از همشهریان 

قرار گرفتند.
صابری ادامه داد: نزدیک به ۶0 میلیارد ریال آسیب هایی است که سال پیش به 

تابلوهای راهنمای مسیر، تابلوهای انتظامی و تابلوهای چراغ های هوشمند تقاطع 
ها وارد شده است. وی با درخواست از خانواده ها در جهت توجه بیشتر به فرزندان 
و فرهنگ سازی لازم در این خصوص اظهار داشت: متاسفانه در بسیاری از موارد 
خانواده ها اطلاعی از فعالیت فرزند خود نداشته و پس از بروز حوادث ناگواری که 
گاها به قطع عضو و فوت فرد خاتمه پیدا می کند، مطلع این مهم می شوند. لذا به 
عنوان یکی از اعضای شورای اسلامی شهر قم توجه بیشتر خانواده ها را خواستارم تا 

شاهد حوادث ناگوار در سطح شهر قم نباشیم.
صابری اظهار داشت: مطالبه قطعی و بدون اغماض ما این است که در صورت 

شناسایی و دستگیری افراد متخلف در این زمینه، با آنان برخورد جدی شود.
وی افزود: حق مدیریت شهری و مردم این است افرادی که خساراتی به اموال 
عمومی که از محل پرداخت خود مردم ساخته و در اختیار شهروندان است وارد می 

کنند برخورد لازم انجام شود و خسارت وارده به بیت المال بازگردانده شود.
وی تاکید کرد: اینکه عده ای با هر عنوان و نگاهی باعث آسیب رساندن به سایرین 
از حیث جانی و به مردم از حیث مادی گردند، به هیچ عنوان مورد پذیرش نیست و 
درخواست ما از کسانی که متولی برقرای نظم و امنیت می باشند، برخورد جدی و 

عبرت آموز برای همه برهم زنندگان نظم عمومی است.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر قم مطرح کرد:

اتخاذ تمهیدات لازم توسط شهرداری برای حوادث چهارشنبه سوری 

دبیر انجمن تولیدکنندگان جوجه یک روزه؛ رئیس کشتی قم شد!
انتخاب سرپرست هیئت کشتی قم، چالشی جدی برای حوزه تصمیم سازی در عرصه ورزش قم است. 
براساس این گزارش ، روز یکشنبه 2۱ اسفند خبری مبنی بر برکناری هادی علیایی رئیس هیئت کشتی قم 
با درخواست مدیرکل ورزش و جوانان استان و موافقت فدراسیون کشتی مخابره شد.پس از این تغییر ناگهانی 
هادی علیایی نیز گفت که دلیل اصلی این تغییر، مقاومت وی بر جلوگیری از اتخاذ تصمیمات نادرست بوده است 
و گفت که این تغییر به هیچ عنوان نه فنی بود و نه از روی روال صحیح ولی هرچه بود خبر رفتن علیایی را شاید 
بتوان یکی از مهمترین خبرهای دیروز قم دانست.در کنار این تغییر آنچه جالب تر بود خبر ی مبنی بر سرپرستی 
فردی به نام صدیق پور در کرسی دبیری هیئت بود.با جستجوی نام سرپرست جدید هیئت کشتی قم  که روز 
یکشنبه توسط فدراسیون کشتی اعلام شد؛ متوجه شدیم ایشان در حال حاضر دبیر انجمن جوجه یک روزه 
کشور هستند! مسئولیتی که نه تنها هیچ ارتباطی به کشتی ندارد، بلکه با ورزش هم غریبه است!صدیق پور در 
حالی جانشین علیایی می شود که رئیس پیشین هیئت سال ها به عنوان یک چهره اهل کشتی، به عنوان داور 
به صورت حرفه ای فعالیت کرده بود و این جایگزینی قطعا در روزهای آتی برای وی نیز چالش برانگیز خواهد بود.

تکذیب دستگیری »همه عوامل مسمومیت دانش آموزان« 
روزیکشنبه  محمدرضا میرتاج الدینی عضو کمیسیون برنامه بودجه مجلس درباره جزئیات جلسه غیرعلنی با 
اشاره به اینکه موضوع مسمومیت دانش آموزان نیز در این جلسه مطرح شد، به تسنیم گفته بود: با گزارش های 
ارائه شده تمام عوامل پشت پرده این اتفاقات دستگیر شدند و کسانی که به صورت عمد در این ماجرا دست 
داشتند به اشد مجازات با آن ها برخورد خواهد شد. با این حال، محمد علی محسنی بندپی در گفتگو با مهر 
با اشاره به جلسه غیرعلنی صبح دیروز مجلس و بررسی موضوع مسمومیت دانش آموزان و ادعای این نماینده 
درمورد دستگیری همه عوامل این موضوع در کشور، گفت: اصلًا در این جلسه درباره دستگیرشدگان عوامل 
مسمومیت دانش آموزان صحبتی صورت نگرفت. وی تاکید کرد: در این جلسه قالیباف تاکید داشت که در 
سلسله برنامه هایی که دشمن برای ایجاد نارضایی در بین مردم دارد، تحریک بانوان را نیز در دستور کار خود قرار 
داده که باید به هوش باشیم و این موضوع را هم پیگیری کنیم. نماینده مردم نوشهر در مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: مجلس به صورت جدی مصمم است که موضوع مسمومیت دانش آموزان را تا حصول نتیجه نهایی 

مورد پیگیری قرار دهد.

بدحالی دانش آموزان تاکنون فوتی نداشته است
معاون درمان وزارت بهداشت گفت: مسمومیت دانش آموزان فوتی نداشته و ۱۳000 دانش آموز تحت معالجه 
قرار گرفته و درمان شدند. سعید کریمی در کنفرانس یک روزه مدیریت و برخورد با آسیب های شیمیایی که توسط 
معاونت آموزش و پژوهش سازمان نظام پزشکی امروز در محل این سازمان برگزار شد با اشاره به این که در مورد 
وقایع اخیر آن چه مهم است مدیریت مراجعه کنندگان به مراکز درمانی است، اظهار کرد: خوشبختانه تاکنون 
فوتی در بین دانش آموزانی که در اثر مسمومیت به مراکز درمانی مراجعه کرده یا اورژانس بر بالین آن ها رفته است، 
نداشتیم. وی با اشاره به این که همچنین مریض بدحالی که نیاز به بستری طولانی مدت داشته باشد در بین 
مراجعین حوادث اخیر نداشته ایم، افزود: آموزش به مدیران مدارس و همچنین والدین دانش آموزان در حال 

انجام است تا بتوانند مدیریت صحنه را در این حوادث به خوبی انجام دهند.

میرسلیم: فکر کنم عفو رهبری شامل پسر من هم شد
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی می گوید: می دانم فرزندم آزاد شده، اما نمی دانم مورد عفو 
رهبری قرار گرفته است یا خیر. مصطفی میرسلیم، نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، در گفتگو 
با مُنیبان در پاسخ به اینکه فرزند شما بنابر عفو رهبری آزاد شد؟ گفت: فکر کنم عفو رهبری شامل پسر من هم 
شد باید از خودش بپرسید. او در واکنش به اینکه یعنی شما در جریان پرونده فرزندتان قرار ندارید؟ تصریح کرد: 
می دانم فرزندم آزاد شده، اما نمی دانم مورد عفو رهبری قرار گرفته است یا خیر. میرسلیم در پاسخ به اینکه بنابراین 
هنوز فرزند شما مورد عفو قرار نگرفته و امکان دارد در آینده مورد عفو قرار بگیرد، خاطرنشان کرد: نه عفو تمام شد. 
گفتنی است، پیش از این خبری مبنی بر آزادی و عفو سیدمهدی میرسلیم فرزند مصطفی میرسلیم منتشر شد.

کسری نوری مشمول عفو رهبری شد
امیر هاشمی، مدیر روابط عمومی دیوان عالی کشور نوشت: حسب  فرمان عفو مقام معظم رهبری و دستور 
 ریاست محترم قوه قضائیه پرونده اختلاف در صلاحیت متهم آقای  کسری نوری که مشمول عفو مذکور شده 
است، به صورت خارج از نوبت رسیدگی و در اسرع وقت جهت ادامه مراحل قانونی به محاکم دادگستری استان 

فارس عودت داده شد.

فرمانده انتظامی استان قم :

در تعطیلات نوروزی شاهد کاهش آمار سرقت 
خواهیم بود 

فرمانده انتظامی استان قم گفت: با تدابیر صورت گرفته در ایام پایانی سال وتعطیلات نوروز شاهد 
کاهش آمار سرقت خواهیم بود 

سردار سید محمود میر فیضی  اظهار داشت:  پیشگیری و مقابله با سرقت در همه ایام در دستور کار 
جدی پلیس استان است و این موضوع در تعطیلات نوروزی از اهمیت دو چندانی برخوردار است از این 
رو همه تلاش و تمهیدات خود را بکار بسته ایم تا بطور جد با این پدیده شوم مقابله و آمار وقوع را کاهش و 
کشفیات را افزایش دهیم. فرمانده انتظامی استان با اشاره به اینکه جغرافیای جرم و اطلس جرایم مشخص 
و تدوین شده است گفت: بر اساس برآورد های صورت گرفته با جرایم و ناهنجاری های اجتماعی برخورد 
لازم و مناسب انجام می شود و با تلاش های صورت گرفته در تعطیلات نوروزی شاهد کاهش آمار سرقت 
در مقایسه با مدت مشابه در سال قبل خواهیم بود . سردار " میر فیضی" با اشاره به مطالبات فراوان از 
سوي مردم و درخواست آنان در مورد برخورد شدید و سریع با سارقان از همکاري مجموعه قضایی استان 
خبر داد و وظیفه پلیس را رفع دغدغه هاي مردم بیان کرد. وی افزود : در این بین سرقت از جمله شایع 
ترین و باسابقه ترین انحراف اجتماعي است که به واسطه ایجاد هزینه هاي اقتصادي براي مال باختگان 
موجب شکل گیري احساس ترس و ناامني در بین شهروندان مي شود و اگر در جامعه اي براي جلوگیري و 
برخورد قاطع با سرقت تدبیري اندیشیده نشود علاوه بر وارد شدن ضرر و زیان مالي به مال باختگان، باعث 

احساس حاشیه امن براي سارقان و تشویق آنان براي تکرار جرم و در نتیجه ناامني در جامعه مي شود.
سردارمیرفیضی با اشاره به آمار وقوع انواع سرقت ها در ماه جاری بیشترین فراوانی وقوع را سرقت  در 
معابر و اماکن ، موتور سیکلت و قطعات و محتویات داخل خودرو بر شمرد و از شهروندان عزیز درخواست 

کرد با رعایت  هوشیاری و رعایت موارد پیشگیرانه سارقان را  در انجام اعمال مجرمانه ناکام گذارند .
فرمانده انتظامی استان در پایان با اشاره به بالاترین آمار کشفیات در حوزه خودرو و موتور سیکلت در 
اسفند ماه سال جاری اشاره کرد : بالاترین دستگیری را دربین سارقان معابر و اماکن ، موتور سیکلت و 
کابل های برق و تجهیزات مخابراتی داشته ایم و از عموم مردم خواست هرگونه اخبار و موارد مشکوک را با 

شماره تماس ۱۱0 به پلیس اطلاع دهند .

در کمربندی امام علی)ع( صورت گرفت:

وقوع یک تصادف با ۳ فوتی 
پژو  خودروی  دستگاه  دو  تصادف 
امام  در کمربندی  پژو 20۶  و  پارس 

علی)ع( منجر به فوت ۳ جوان شد.
براساس این گزارش ، تصادف یک 
دستگاه پژو پارس با یک دستگاه پژو 
بامداد  دقیقه   ۳0 ساعت  در   20۶
روزدوشنبه در کمربندی امام علی)ع( 
فوت ۳  به  تن  میدان 72  سمت  به 

جوان حدود 22 ساله منجر شد.
رئیس پلیس راه استان علت این حادثه را بی احتیاطی راننده پژو پارس و تخطی از سرعت مطمئنه 
اعلام کرد. کمربندی امام علی)ع( شهر مقدس قم در روزهای پایانی سال ۱40۱ شاهد حضور قابل توجه 
خودروهای سواری و باری است و رانندگان در این کمربندی باید بیش از پیش قوانین راهنمایی و رانندگی 

را مورد توجه قرار دهند. 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

برخورد جدی پلیس با مخلان امنیت
فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: پلیس با جدیت با مخلان امنیت در شب چهارشنبه آخر سال 

برخورد می کند.
  سرهنگ مختاری در گفتگویی با بیان اینکه گروههایی از نیروهای انتظامی در سطح شهر به ویژه در 
مکان هایی مثل بوستان ها مستقر می شوند تا امنیت شهر را در این شب برقرار کنند افزود: افراد متخلف 
دستگیر می شوند و تا پایان تعطیلات در بازداشت خواهند ماند.وی افزود: خودروی این افراد نیز توقیف 
می شود. مختاری گفت: تاکید پلیس بر اجرای مراسم چهارشنبه سوری با محوریت محلات و نظارت 

والدین است.

استاندار قم با بیان اینکه با پیگیری هایی که از 
برای  پردیسان  هکتاری   4۸ اراضی  شد،  دولت 
پشتیبانی طرح های بازآفرینی شهری اختصاص 
یافت، گفت: این اراضی برای ۱0 محله قم ازجمله 
میدان  نو،  قبرستان  ری،  دروازه  اختران،  چهل 

مطهری و غیره در نظر گرفته شده است. 
مردمی  دیدار  در  شاهچراغی  محمدتقی  سید 
و چهره به چهره با اهالی محله چهل اختران، با 
برای  مختلف  دستگاه های  تلاش های  به  اشاره 
تعیین تکلیف و ساماندهی این محله شهری، اظهار 
داشت: این موضوع اقدامی مهم و تأثیرگذار برای 

شهر است.
وی گفت: در حال حاضر قرارداد پنج پروژه نهایی 

شده و مراحل اجرایی آن ها آغاز می شود.
با بیان اینکه نبود منابع و افزایش  استاندار قم 
پروژه  بلاتکلیفی  سبب  گذشته  در  قیمت ها 
با  کرد:  ابراز  بود،  اختران شده  چهل  ساماندهی 
همکاری بین دستگاهی، طرح ساماندهی محله 
پایان فروردین نهایی و روند  تا  باید  چهل اختران 

اجرایی آن آغاز شود.
وی با درخواست برای تعیین کامل نظام مسائل 
تجاری،  فرهنگی،  مسائل  ازجمله  محله  این 
خدماتی و غیره یادآور شد: پروژه ساماندهی چهل 
اختران دغدغه چندساله بوده و خوشبختانه تعیین 

تکلیف آن با سرعت در حال انجام است.
زمان بر  را  پروژه  اجرایی  مسائل  شاهچراغی 

برشمرد و اضافه کرد: امیدواریم با همکاری اهالی 
اقدام  تملکات که مهم ترین و سخت ترین  محل، 

بوده به سرعت انجام شود.
وی از حل مشکلات بافت تاریخی شهر قم خبر 
داد و اضافه کرد: این طرح نیز نیاز به مصوبات در 
سریع تر  هرچه  امیدواریم  که  داشته  ملی  سطح 

تعیین تکلیف و مشکلات مردم رفع شود.
هزار   ۱۳ مساحت  از  هکتار   ۱500 از  بیش 
که  دارد  قرار  فرسوده  بافت  در  قم  شهر  هکتاری 
جمعیتی بالغ بر ۳70 هزار نفر از مردم شهر را در 
خود جای داده است. همچنین در شهر قم حدود 
2 هزار و ۱۶ هکتار سکونتگاه غیر رسمی وجود دارد 

که شامل ۱5 محله می شود.

استاندارقم خبرداد:

اختصاص اراضی ۴۸ هكتاری برای توسعه ۱0 محله قدیمی

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم مطرح کرد:

آسیب به خودروهای آتش نشانی 
درچهارشنبه سوری و اختلال در خدمات رسانی
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از آسیب های وارده 
به خودروهای آتش نشانی در چهارشنبه سوری گلایه شدید کرد و گفت: تخریب 
ماشین آلات و مصدومیت آتش نشانان منجر به عدم خدمت رسانی به موقع در جای 

دیگری از شهر می شود.
از  نگرانی ها  و  سال  آخر  چهارشنبه  بودن  پیش  در  به  اشاره  با  کریمی  حمید 
اقدامات هیجانی در چهارشنبه سوری اظهار داشت: آمار قم در یک دهه در ایام 
چهارشنبه سوری صفر بود ولی متأسفانه در حوادث چهارشنبه سوری سال گذشته، 

4 نفر از شهروندان قمی فوت کردند.
وی با بیان اینکه دو جوان ۱۹ و 20 ساله به همراه یک نوجوان ۱۳ ساله و یک خانم 
۱۹ ساله، سال گذشته در این حوادث کشته شدند ابراز کرد: همچنین 40 مصدوم 
در عملیات های اعزامی نیروهای عملیاتی سازمان آتش نشانی و اورژانس ۱۱5 به 

بیمارستان اعزام شدند.
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
قم رتبه دوم آمار فوتی های چهارشنبه سوری سال گذشته را داشته که جای نگرانی 

دارد.
وی با تأکید بر اینکه از شهروندان و والدین تقاضا می کنیم در روزهای منتهی به 
چهارشنبه آخر سال نظارت کامل نسبت به رفت وآمد فرزندان خود داشته باشند، 
اذعان کرد: حتی المقدور خودشان فرزندان دانش آموز را تا مدرسه مشایعت کنند، 
زیرا ممکن است افراد سودجو در مسیرهای منتهی به مدارس حضورداشته باشند و 
مواد محترقه دست ساز و صنعتی را به فروش برسانند که باعث به خطر افتادن جان 

آن ها می شود.
کریمی تصریح کرد: مواد محترقه دست ساز هر لحظه امکان انفجار در حین 
ساخت و حمل  به علت گرمای بدن انسان در جیب، کیف و در دست را دارد که 
جوانان از این مسئله ناآگاه بوده و تصور می کنند فقط با پرتاب این مواد منفجر 

می شوند.
به گفته وی، سال گذشته در یکی از حوادث در حین ساخت این مواد محترقه، 
یک منزل مسکونی منفجر شد و دوطبقه ساختمان و ساختمان های مجاور به طور 

کامل تخریب شدند.
 

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر خبرداد:

تدوین طرح جامع ساماندهی
 محله چهل اختران 

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر از تدوین طرح جامع 
در  تصویب  و  اتمام  به محض  گفت:  و  داد  خبر  اختران  چهل  محله  ساماندهی 

کمیسیون ماده 5، آماده اجرای کامل پروژه هستیم.
علیرضا خاکی در دیدار مسئولان استانی و مدیریت شهری با اهالی محله 
چهل اختران، با اشاره به آخرین وضعیت پروژه ساماندهی چهل اختران اظهار 
داشت: ساماندهی و توسعه پیرامون امامزاده موسی مبرقع)ع( از بودجه سفر 
مقام معظم رهبری به قم، استانداری، شهرداری و... از حدود ۱0 سال پیش 

آغازشده است.
وی با بیان اینکه نبود منابع مالی سبب شد تملکات به صورت کامل انجام نشود، 
ابراز کرد: از سال ۹5 با اعتبارات شهرداری، تملک املاک تا خیابان آیت الله طالقانی 

اجرایی شد.
مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر ادامه داد: با بررسی 
طرح و پس از تصویب در کمیسیون های مربوطه، از اسفندماه سال گذشته محدوده 

اجرایی این پروژه از 4.۳ هکتار به 2 هکتار رسیده است.
وی نخستین اقدام را احداث فضای صحن دانست و خاطرنشان کرد: اقدامات 
اجرایی این صحن از تیرماه آغازشده و هم اکنون بیش از 40 درصد پیشرفت فیزیکی 

دارد.
خاکی اذعان کرد: دومین اقدام برای این پروژه، احداث پارکینگ همسطح بود که 

اقدامات اجرایی آن آغازشده است.
وی توسعه محوطه پیرامون امامزاده را سومین گام در اجرای پروژه دانست و افزود: 
حدود ۸0 درصد تملکات انجام شده که نیاز به همکاری های بیشتر در این زمینه ایم.

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر از تدوین طرح جامع 
در  تصویب  و  اتمام  به محض  گفت:  و  داد  خبر  اختران  چهل  محله  ساماندهی 

کمیسیون ماده 5، آماده اجرای کامل پروژه هستیم.
وی با اشاره به اینکه با تخصیص اراضی 4۸ هکتاری، مشکلی در زمینه تهاتر و 
تأمین منابع برای تملک و اجرای پروژه نیست، اضافه کرد: برخی از املاک تمامی 

مازاد صرف مسائل فرهنگی و سراهای محل خواهد شد.
 

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم خواستارشد:

استفاده از وسایل نقلیه عمومی برای 
زیارت قبور درپنجشنبه آخر سال 

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم از مردم این شهر درخواست کرد با 
توجه به حجم بالای مراجعه به بهشت معصومه قم برای مراسم پنجشنبه آخر سال و 

زیارت قبور اموات، از وسایل نقلیه عمومی استفاده کنند. 
سید سیف الدین موسوی نیارکی در گفت و گویی اظهار داشت: بتازگی جلسه ای 
با حضور نمایندگان پلیس راهور،  نیروی انتظامی، اورژانس، ستاد تخلفات شهری، 
مدیریت بحران، تاکسیرانی، اتوبوسرانی و آتش نشانی برگزار شد تا تمهیدات لازم برای 

تسهیل حضور مردم بر سر قبور در بهشت معصومه اندیشیده شود.
وی ادامه داد: در این جلسه مقرر شد ۶0 دستگاه اتوبوس از سه نقطه شهر مردم را 
به بهشت معصومه منتقل کنند که این سه نقطه شامل میدان مطهری، میدان نبوت 

و شهر قائم است.
وی بیان کرد: ۱00 دستگاه تاکسی گردشی نیز به مسیرهای منتهی به بهشت 
معصومه قم اضافه و مقرر شده است تا مسیری مشخص شود که وسایل نقلیه عمومی 

تردد داشته باشند و از مسیر عمومی جدا باشد.
موسوی نیارکی افزود: هم چنین مقرر شده است عوامل اورژانس و آتش نشانی 
در بهشت معصومه حضور داشته باشند تا اگر حادثه ای اتفاق افتاد کمک رسانی با 

سرعت بیشتری انجام شود.
وی بیان کرد: نیروهای پلیس راهور نیز در بهشت معصومه مستقر می شوند تا 

هدایت مسیر پارک خودرو ها به گونه ای باشد که مانع تردد نشود.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم افزود: مردم حتما در مراجعه به 
آرامستان ها، موارد بهداشتی را بیش از پیش رعایت کنند و نیز حداقل زمان را بر سر 

قبور بگذرانند تا امکان سرویس دهی برای همه مردم مهیا باشد.
 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم خبرداد:

تغییر در اجرای ادامه بلوار 
شهیدان برقعی 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به تغییر در اجرای ادامه بلوار 
شهیدان برقعی گفت: بافت تاریخی و بافت میراثی یکی از مهم ترین دلایل عدم ادامه 

این طرح است.
مجید متین فر در دیدار مردمی مسئولان استانی و مدیریت شهری با اهالی محله 
چهل اختران، با اشاره به تغییر در اجرای ادامه بلوار شهیدان برقعی اظهار داشت: 
طبق طرح تفصیلی قبلی حدود 400 پلاک در مسیر در ادامه این بلوار تا خیابان 

نوبهار در کنار مسائل میراث فرهنگی وجود داشت.
وی با بیان اینکه بافت تاریخی و بافت میراثی یکی از مهم ترین دلایل عدم ادامه 
این طرح شد، ابراز کرد: در کمیسیون ماده 5 استان طرح مورد بازنگری قرار 

گرفت.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم ادامه داد: در طرح جدید این معبر 
به صورت دسترسی محلی و کمک کننده در نظر گرفته شده و سه گزینه شارع ۱۸،۱۶ 

و ۱2 متری در حال بررسی است.
وی با اشاره به اجرای ادامه طرح از قسمت خیابان نوبهار اذعان کرد: در این شرایط 

ادامه بلوار شهیدان برقعی تا آستان مقدس فعلًا در دستور کار نیست.
متین فر، مطالبات عمومی اهالی محل در حوزه مسائل فرهنگی و اجتماعی را 
مورد توجه قرار داد و گفت: با کوچک سازی طرح، املاک تملک شده مازاد صرف 

این مطالبات عمومی می شود.

دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: با افرادی که بخواهند در چهارشنبه آخر 
سال باعث سلب آسایش، آرامش و امنیت عمومی و همچنین موجب به خطر 
افتادن سلامت شهروندان شوند، قاطعانه برخورد می شود و متخلفان تا پایان 

تعطیلات نوروزی در بازداشت خواهند بود. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب روز دوشنبه در گفت و گویی با تاکید بر 
استفاده از تمام ظرفیت های قانونی در برخورد با متهمان چهارشنبه آخر سال، 
افزود: با توجه به بند »ث« ماده ۱2 قانون مجازات قاچاق اسلحه و مهمات، صرف 

نگهداری و حمل مواد محترقه، ۹۱ روز تا ۶ ماه حبس در پی دارد.
وی اضافه کرد: اگر پرتاب مواد محترقه موجب انفجار صوتی، هراس و فوت 
و مصدومیت شخصی شود، پرتاب کننده مواد محترقه طبق ماده 50۱ قانون 

مجازات اسلامی به قصاص و یا پرداخت دیه محکوم خواهد شد.
اموال  و تخریب  پرتاب مواد محترقه موجب آتش سوزی  اگر  ادامه داد:  وی 
عمومی یا مردم شود علاوه بر جبران خسارت طبق مواد ۶7۶- ۶۸7 قانون 
مجازات اسلامی )قسمت تعزیرات( به ۶ ماه تا سه سال و در مورد اموال عمومی به 

سه تا ۱0 سال حبس محکوم خواهد شد.
غریب بیان کرد: در صورتی که پرتاب مواد محترقه باعث اخلال در نظم عمومی  
شود مرتکب طبق ماده ۶۱۸ قانون مجازات اسلامی به سه ماه تا یک سال حبس 
و تا 74 ضربه شلاق محکوم خواهد شد؛ همچنین اگر شخصی با پرتاب مواد 
محترقه موجب ایجاد مزاحمت برای اطفال و بانوان شود طبق ماده ۶۱۹ مجازات 

اسلامی به 2 تا ۶ ماه حبس و تا 74 ضربه شلاق محکوم می شود.
وی گفت: در صورتی که مواد محترقه به وسیله خودرو حمل یا از داخل خودرو 
جهت پرتاب مواد محترقه استفاده شود، خودرو طبق ماده 2۱5 قانون مجازات 

اسلامی به عنوان وسیله ارتکاب جرم توقیف خواهد شد.
سلامت، امنیت و آرامش شهر و شهروندان را خط قرمز دادستانی

وی، سلامت، امنیت و آرامش شهر و شهروندان را خط قرمز دادستانی دانست 
و گفت: تمامی تدابیر امنیتی و انتظامی برای ایجاد نظم و امنیت عمومی با 
برگزاری جلسات استانی و صدور دستورات قضایی به ارگان های نظامی، امنیتی 
و خدماتی اتخاذ شده و در همین راستا تاکنون مقادیر زیادی مواد محترقه کشف 

شده و عوامل مرتبط با آن دستگیر و روانه زندان شده اند.
دادستان قم با اشاره به حوادث تلخ و ناگوار سال گذشته در استان که منجربه 
سلامت  به  جبران  غیرقابل  صدمات  و  خانواده ها  از  تعدادی  شدن  داغدار 
شهروندان در آستانه سال جدید شد، گفت: شهروندان می توانند مستندات خود 
اعم از عکس، فیلم، نشانی و مشخصات متخلفان امنیت عمومی و هنجارشکنان 

را برای برخورد قضایی به نیروی انتظامی یا دادستانی استان گزارش نمایند.
در  بیشتر خانواده ها  نظارت هر چه  و  بر هوشیاری، همراهی  تاکید  با  وی 
جلوگیری از رفتارهای پرخطر فرزندان، ابراز امیدواری کرد: با رعایت قانون و 
احترام به حقوق و سلامت همشهریان روزهای پایانی سال را بتوانیم در امنیت 
کامل و به آرامی سپری کنیم و شاهد حوادث ناگوار و تلخ سال های گذشته 

نباشیم.

دادستان قم هشدار داد؛

برخورد قضایی با مخلان امنیت عمومی در چهارشنبه آخر سال 

عکس: محمدرضا دهداری

 زمستان بَهاری در فارس

و  معدن  صنعت،  سازمان  نظارت  و  بازرسی  معاون 
تجارت استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان 
تخلف  ریال  میلیون   5۸۳ و  میلیارد   4۹ بهمن ماه، 
تعزیرات  به  و  این استان کشف  نان در  و  آرد  در زمینه 

حکومتی استان معرفی شد. 
این  پیرامون  گفت وگویی   در  وندا  فولادی  سیاوش 
موضوع  اظهارداشت: در همین رابطه طی مدت یاد 
شده ۱۱ هزار و ۸۸0 مورد بازرسی از واحدهای خبازی 
و واحدهای تولید آرد فعال در قم انجام شد که از این 
تعداد یک هزار و ۹۱۸ واحد صنفی متخلف شناسایی و 
برای آن ها پرونده تعزیرات به ارزش 4۹ میلیارد و 5۸۳ 
میلیون ریال تشکیل و برای رسیدگی به اداره کل تعزیرات 

حکومتی استان معرفی شد.
واحدهای  فعالیت  نحوه  بر  نظارت  روند  افزود:  وی 
کاری  قم،  در  فعال  آرد  تولید  کارخانه های  و  نانوایی 
مستمر و همیشگی است اما سطح این نظارت ها در 

ایام پیش رو که به تعطیلات نوروزی و ماه مبارک رمضان 
منتهی می شود به دلیل مراجعه بیشتر مردم در این ایام 

به نانوایی ها، افزایش می یابد.
نانوایی  فعال در استان در  گفتنی است حدود ۹00 
هر ماه به طور میانگین به ۱2 هزار تُن گندم برای پخت 
نان مصرفی مردم نیاز دارند که اداره کل غله و خدمات 
بازرگانی قم این میزان گندم را تامین می کند و در این 

زمینه کمبودی وجود ندارد.
بر اساس اعلام اداره کل غله و خدمات بازرگانی قم، 
همواره بهترین ارقام گندم وارد مجتمع ذخیره سازی 
شهید آصف نخعی قم می شود و سپس این گندم ها 
توسط پنج کارخانه تولید آرد فعال در استان به آرد با 
کیفیت تبدیل شده و در اختیار نانوایی های فعال در 

مناطق مختلف قم قرار می گیرد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به بازرسی های 
انجام شده از بنگاه های اقتصادی استان در سال جاری 

پرداخت و گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه 
بیش از 50  هزار مورد بازرسی از واحدهای اقتصادی 
استان صورت پذیرفته که از این تعداد، پنج هزار و ۹۳۶ 
مورد منجر به تشکیل پرونده تخلف به ارزش بیش از 

7۳۳ میلیارد تومان شده است.
واحدهای  پرونده  که  این  به  اشاره  با  وندا  فولادی 
متخلف شناسایی شده برای رسیدگی در اختیار اداره 
بیان  گرفت،  قرار  قم  استان  حکومتی  تعزیرات  کل 
داشت: برخورد قانونی لازم با متخلفان صورت می پذیرد 
و در این زمینه شاهد حضور جدی دستگاه های مسئول 
در صحنه هستیم. وی افزود: از شهروندان گرامی در 
خواست می کنیم در صورت مشاهده هر گونه تخلف 
توسط واحدهای اقتصادی از قبیل گرانفروشی، عدم 
صدور  عدم  و  کیفیت  نامناسب بودن  قیمت،  درج 
صورتحساب و دیگر موارد در سطح بازار استان، موضوع 

را برای رسیدگی از 

معاون سازمان صمت استان قم خبرداد: 

تشكیل۴۹ میلیارد ریال پرونده تخلف در زمینه آرد و نان 


